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Fraţii
- aşa numiţi de obicei -

O scurtă schiţă a originii, dezvoltării si mărturiei lor

Notă
Unii au adus obiecţii titlului „Fraţii", ca redând ideea unei secte; alţii, ca atribuindu-l unei

anumite comunităţi, dar care este la fel de adevărat pentru toţi creştinii. N-am avut astfel de

gânduri când am scris cartea şi ele n-au fost presupuse de cei despre care vorbesc în ea.

Expresii ca acestea, „scrierile fraţilor", „adunările fraţilor" etc. sunt folosite deseori printre ei;

aceasta înseamnă, simplu, o indicare convenabilă şi care nu poate fi greşit înţeleasă. În nici un

alt sens nu este folosită aici. A fi obligat să faci uz de o descriere în locul unui nume ar

îngreuia foarte mult stilul şi l-ar complica pe scriitor.

A.M.

Prefaţă

Câţiva iubiţi sfinţi ai lui Dumnezeu au cerut ca această cărticică "să fie publicată din nou;

şi, pentru că aşa credem, că ea poate fi o binecuvântare reală pentru credincioşi, este o bucurie

şi un privilegiu să ne fie permis să facem lucrul acesta.

Andrew Miller, autorul, a fost unul dintre fraţii bine cunoscuţi de la început. El a scris şi

alte cărţi, între care „Istoria Bisericii", „Meditaţii asupra Cântării lui Solomon", „Meditaţii

asupra Psalmilor 23 şi 84", „Meditaţii asupra poziţiei, chemării, luptei şi speranţei creştinului",

„Meditaţii asupra ferici-rilor" şi diferite broşuri. Cred că el a scris prefaţa volumelor „Note

asupra Pentateuhului" de C.H.M.

Cartea aceasta referitoare la Fraţi a fost publicată pentru prima dată în anii 1880. Multe

schimbări au intervenit de atunci: schimbări care nu se pot reda fără unele revizuiri şi omisiuni.

Acestea au fost făcute, sunt convins, în temere de Dumnezeu şi cu speranţa că utilitatea cărţii

nu va fi nicidecum micşorată.

Cea dintâi parte a cărţii este nu numai de un interes profund pentru aceia care îşi găsesc

desfă-tarea în a urmări felul în care Duhul lui Dumnezeu învaţă şi călăuzeşte pe ai Săi - dar ea

poate fi de folos şi ca să conducă paşii unora pe căile pe care El le-a trasat pentru ei.

Scrisoarea care descrie adunarea de frângere a pâinii, deşi scrisă cam în acelaşi timp, nu a fost

în original şi este de un alt autor. Adevărurile prezentate simplu şi clar în cea de a doua parte a

cărţii, vor fi, sunt sigur, spre binecuvântarea multor suflete, îndeosebi printre cei tineri.

Cartea este publicată încă o dată cu speranţa şi rugăciunea ca Domnul s-o folosească pentru

propria Sa cinste şi glorie, şi pentru binecuvântarea preaiubiţilor Săi. G. C. Willis
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Introducere
Este totdeauna o desfătare pentru minte, cercetând istoria Bisericii, să poată urmări cu

oarecare măsură de siguranţă firul de argint al harului şi lucrările Duhului Sfânt în aceia care

au avut o parte proeminentă în evenimente. A fost un privilegiu rar în noaptea neagră şi lungă

a evului mediu; dar cu zorile Reformei, lucrarea Duhului Sfânt a devenit tot mai evidentă.

Cuvântul lui Dumnezeu a fost înţeles ca singura autoritate în lucrurile credinţei şi în mântuire;

si măreaţa doctrină creştină a „îndreptăţirii prin credinţă" a devenit temelia şi piatra unghiulară

a Reformei din secolul al XVI- lea. Datorită acestui adevăr, puterea papismului a fost

subminată şi naţiunile Europei au fost eliberate de tirania lui.

Orice creştin cinstit cu sine însuşi, care a studiat marea revoluţie din acea perioadă, nu va

înceta, desigur, să mulţumească lui Dumnezeu pentru puterea măreaţă care a fost desfăşurată

atunci de către harul Său prin credinţa şi răbdarea reformatorilor. Trebuie să cinstim mereu cu

o recunoştinţă plină de admiraţie pe acei martori credincioşi care au lucrat ca să răspândească

lumina curată a evan-gheliei, în luptă cu superstiţia, infidelitatea şi imoralitatea papală,

susţinute de puterea săbiei civile şi în faţa întemniţării şi a morţii. Trezirea şi problemele de

conştiinţă erau atât de generale, şi toate în direcţia adevărului si a sfinţeniei, încât si cel mai

necredincios trebuie să recunoască faptul că o astfel de reformă putea fi produsă numai de

cauze mai mari decât cele umane şi pline de calităţi care depăşesc ce este obişnuit.

Dar conducătorii acelei mişcări atât de însemnate au trecut cu vederea multe dintre cele

mai importante învăţături ale Cuvântului lui Dumnezeu. Adevărul vital al mântuirii prin

credinţa în jertfirea lui Hristos, fără meritul faptelor bune, a fost atât de uimitor, atât de

copleşitor pentru cei care fuseseră educaţi în superstiţiile catolicismului, încât se părea că nu se

gândeau că ar mai fi necesar şi vreun alt adevăr. Ei învăţau că lucrarea ispăşitoare a lui Hristos

a satisfăcut dreptatea lui Dumnezeu, împăcând cu Sine pe mulţi oameni răzvrătiţi şi că

adevărul care trebuia păstrat era siguranţa deplină pe care o dă credinţa. Se părea că ei nu ar fi

înţeles adevărul preţios că dragostea Iui Dumnezeu pentru oamenii păcătoşi L-a determinat să

trimită pe Fiul Său ca să moară în locul lor, pentru ca ei să poată fi împăcaţi cu El. Acesta este

marele adevăr de temelie al oricărei mărturii a evangheliei. Dacă n-ar fi fost dragostea lui

Dumnezeu, n-ar fi fost un Mântuitor - Isus, nici mântuire, nici glorie. Dar „Dumnezeu atât de

mult a iubit lumea că a dat pe singurul Său Fiu, pentru ca oricine crede în El să nu piară, ci să

aibă viaţa veşnică." (loan 3.16.) Dumnezeu n-a fost niciodată vrăjmaş al omului şi n-a avut

nevoie să fie împăcat, însă El a dorit şi a îngrijit să fie o ispăşire pentru păcatele noastre. Multe

gânduri preţioase izvorăsc din acest adevăr binecuvântat; copilul credinţei se poate îndrepta cu
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gândurile lui nu numai până la lucrarea crucii ca locul lui de odihnă, dar chiar până la inima lui

Dumnezeu care l-a iubit şi a trimis pe Fiul Său să moară pentru el. În 2 Corinteni 5.19 citim că

„Dumnezeu era în Hristos, împăcând lumea cu Sine, neţinându-le în socoteală păcatele." Cel

dintâi cuvânt pe care îl auzim de la un Dumnezeu dezonorat după căderea omului este: „Adam,

unde eşti?" Omul era pierdut - Dumnezeu îl căuta. Aceasta a fost cea dintâi acţiune în lucrarea

de răscumpărare; în adevăr, ce sublimă trăsătură a dragostei salvatoare!

Reforma din secolul al nouăsprezecelea

Trebuie acum să menţionăm o lucrare cu totul deosebită a Duhului lui Dumnezeu în prima

parte a secolului al nouăsprezecelea, în Insulele Britanice. Dumnezeu a vrut, în bogăţiile

harului Său, ca în acel timp să trezească în mai multe suflete şi în diferite părţi ale ţării, dorinţa

profundă de a cerceta Sfintele Scripturi. în felul acesta mulţi dintre copiii Săi au fost conduşi

spre o examinare reînnoită a „cuvântului sigur al profeţiei", iar alţii au fost conduşi să

înţeleagă importanţa şi binecuvântarea a ceea ce a fost descoperit în Cuvântul Său cu privire la

Adunare,trupul lui Hristos. Aceasta era ceva cu totul nou în zilele acelea. A vorbi despre

Adunare prezentând-o ca trup al lui Hristos, al cărui Cap glorificat este în ceruri, şi ca fiind

locuită şi călăuzită de Duhul Sfânt, acestea erau adevăruri noi în gândirea creştinătăţii.

Ar fi greu să găseşti în teologia „părinţilor" Bisericii sau a învăţătorilor ei, în cea a

reformatorilor sau a puritanilor, doctrina privitoare la Adunare, Mireasa aleasă a lui Hristos,

separată de lume, ca să aştepte reîntoarcerea Sa din ceruri, ca singura ei speranţă, şi cunoscând

prezenţa care rămâne a Duhului Sfânt ca singura ei putere şi bucurie. Din primul secol şi până

la începutul secolului al nouăsprezecelea, se pare că nici un scriitor teolog nu a prezentat

aceste adevăruri preţioase înaintea Bise-ricii. Chiar simpla evanghelie a fost atât de mult

încărcată şi amestecată cu sentimente şi fapte ome-neşti, încât cu greu ar fi putut cineva să

cunoască în lumea aceasta siguranţa mântuirii sale. De aceea aflăm despre unii care au trăit o

viaţă sfântă şi despre învăţători spirituali care au fost în Biserică, că pe patul lor de moarte se

rugau ca, dacă s-ar putea, „să nu ia cu ei păcatele şi nelegiuirile lor înaintea scaunului de

judecată." Şi starea aceasta de spirit nu este nicidecum rară chiar în zilele noastre, deşi lumina

şi adevărul care au fost răspân-dite pretutindeni de peste o sută de ani au dat o speranţă mai

sigură şi o perspectivă mai strălucită. Lucrarea de răscumpărare pe deplin terminată potrivit

cuvintelor din Evrei 10, a fost şi este destul de puţin cunoscută. Acolo citim: „închinătorii,

fiind curăţiţi odată, n-ar fi trebuit să mai aibă cunoştinţă de păcate." Aceasta nu înseamnă că

nu mai există cunoaşterea că păcătuieşti, ci numai este o cunoaştere a păcatelor. Sângele
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scump ai lui Hristos a curăţit conştiinţa credinciosului pentru totdeauna. „Printr-o singură

jertfă El a făcut desăvârşiţi pentru totdeauna pe cei sfinţiţi." Nu este nevoie de liturghie pentru

a perpetua jertfa, nici de sentimente şi fapte omeneşti de adăugat la valoarea ei. Când adevărul

acesta este cunoscut, iertarea deplină a păcatelor şi acceptarea în Cel Preaiubit devin condiţia

fericită a sufletului.

Deosebirea dintre îndreptăţirea prin lege şi îndreptăţirea lui Dumnezeu a fost de asemenea

vinul dintre adevărurile importante redescoperite în timpul acesta. Ea este arătată pe deplin de

apostol în Filipeni 3. Devierile ei, îndeosebi în teologia puritană, simt atât de mari, încât nu

încercăm să le prezentăm aici, ci numai să dăm concluzia apostolului: „Să fiu găsit în El, nu

având ca dreptate a mea, pe aceea a legii, ci pe aceea care este prin credinţa în Hristos,

dreptatea care vine de la Dumnezeu prin credinţă." (versetul 9.) Orice creştin ar trebui să ştie

că Cel care n-a cunoscut păcat a fost făcut păcat pentru noi, „pentru ca noi să devenim

dreptatea lui Dumnezeu în El." (2 Corinteni 5.21.) Cel mai slab credincios în Hristos stă

înaintea lui Dumnezeu într-o dreptate completă, divină şi veş-nică. Hristos este îndreptăţirea

noastră. În loc de a-şi lua „păcatele şi nelegiuirile înaintea tronului de judecată", în clipa în

care el nu mai este în trup, este prezent cu Domnul şi în toată perfecţiunea lui Hristos însuşi.

Adevărul profetic

I-a plăcut Domnului să trezească în multe su-flete în timpul primului sfert al secolului

trecut, un interes profund referitor la reîntoarcerea lui Israel în ţara lui şi, ca urmare, gloria

împărăţiei Mesiei. Mai multe cărţi au fost publicate relativ la acest subiect între anii

1812-1825. Dar cea care a creat cel mai mare interes este intitulată „Venirea Mesiei în glorie şi

măreţie", a unui preot catolic din America de Sud, numit Emanuel Lacunza, care şi-a luat

pseudonimul unui iudeu converit, Ben-Ezra. Lucrarea originală a fost scrisă în spaniolă şi

prima dată a fost publicată în Spania în anul 1812. A fost tradusă în englezeşte şi publicată la

Londra în 1827, cu un lung cuvânt introductiv, de reverendul Edward Irving. Elocvenţa lui

plină de putere a fost folosită să trezească congregaţia lui, pe fraţii Iui în slujirea bisericească

şi întreaga Biserică, pentru studiul acestui subiect însemnat si relativ nou.

Descrierea profetică a gloriei împărăţiei milenare i-a dat material din belşug pentru

discursurile Iui înflăcărate. Răspândirea acestor cărţi noi şi a unor tractate care mereu apăreau

cu unele noutăţi în reviste au trezit un interes viu pentru acest subiect şi mulţi, atât laici cât şi

clerici, au devenit sârguin- cioşi cercetători ai profeţiei. Aceste cercetări au condus la

întemeierea asa numitelor „adunări profetice" care s-au ţinut câţiva ani în Albury, în locuinţa
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lui H. Drummond, în Surrey şi în castelul Powerscourt, în Wicklow. La început veneau tot

felul de oameni ai clerului sau simpli credincioşi; dar după un timp adunările acestea erau

vizitate, cel puţin în Irlanda, îndeosebi de fraţi. Atunci a avut loc, aşa credem, acel strigăt în

miez de noapte care spunea: „Iată Mirele, ieşiţi-I în întâmpinare!" (Matei 25.6.) Şi din acele

zile, numărul acelora care predică a doua venire a Domnului a crescut foarte mult. Strigătul s-a

auzit şi îndată s-a răspândit în fiecare ţară din toată creştinătatea şi va răsuna până când El va

veni să-Şi ia Mireasa. „Si Duhul si Mireasa zic: „Vino!" Si cine aude să zică: „Vino!" Şi celui

care îi este sete să vină; cine vrea să ia apa vieţii fără plată!" (Apocalipsa 22.17.)

Consecinţe ale cunoaşterii adevărului despre Adunare

Cel dintâi rezultat al descoperirii din Cuvântul lui Dumnezeu a chemării, poziţiei şi

aşteptării creştine trebuie să fie un simţământ profund al contrastului dintre ceea ce omul

numeşte biserică si ceea ce biserica este în adevăr în lumina scripturilor Noului Testament.

Aşa a fost cu câţiva creştini în Dublin, în cea dintâi parte a secolului al nouăsprezecelea.

Domnul, nu ne îndoim, lucra în sufletele lor de câtva timp şi i-a pregătit pentru primirea

multor adevăruri care fuseseră pierdute de mult de copiii lui Dumnezeu. Ei erau, fără îndoială,

oameni care aparţineau de diferite comunităţi, sănătoşi în credinţă, devotaţi şi despărţiţi de

lume; dar ei au început să vadă, în lumina clară a Cuvântului lui Dumnezeu, că a rămâne în ele

ar fi însemnat o tăgăduire practică a ceea ce este Adunarea. Astfel ei au fost conduşi de

Dumnezeu să se separe de sistemele religioase existente de care erau legaţi fiecare în parte şi

să dea mărturie despre caracterul ceresc al creştinului şi despre natura şi unitatea Adunării lui

Dumnezeu. Spre deosebire de abstracţiile simple ale asceţilor, era o separare morală faţă de

lume şi de religia pe care ea o aprobă. Chiar cei mai spirituali din perioada de început a istoriei

Bisericii, la fel şi reformatorii şi puritanii de mai târziu, n-au vrut să părăsească legătura cu

biserica stabilită, dacă ea era de acord cu reformarea unor abuzuri. Mulţi dintre ei au fost

excomunicaţi; dar când o schimbare a guvernului a adus libertate religioasă, ei s-au întors cu

bucurie la catedrele si beneficiile lor.

Când această carte a fost scrisă, mulţi dintre cei care luaseră locul de separare de sistemele

religioase existente erau încă în viaţă, încât autorul a trebuit doar să arate originea acestei

comunităţi de creştini şi să dea câteva linii generale a evoluţiei ei. Iar ceea ce „comunitatea"

socotea a fi adevărat şi preţios, se poate judeca prin lucrările tipărite, scrise de ei înşişi; şi

despre ele vom vorbi cu plăcere. Scrierile lor, în formă de cărţi, tractate şi periodice sunt foarte

mult răspândite în întreaga creştinătate, aşa că vederile lor pot fi uşor constatate. Nu vom cita
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opiniile vrăjmaşilor lor cu privire la aprecierea cinstită a caracterului lor, tot aşa cum nu vom

accepta nici opinia catolicilor bigoţi despre caracterul lui Luther.

Partea întâi

Capitolul I
„Fraţii"

În iarna din 1827-1828, patru credincioşi care de câtva timp au fost răscoliţi în lăuntrul lor

cu privire la starea întregii Biserici, au fost de acord, după multă rugăciune şi unele convorbiri,

să fie împreună în ziua Domnului pentru a frânge pâinea, aşa cum făceau primii creştini,

bazându-se pe faptul că Domnul va fi cu ei; aceştia erau: Darby, Cronin, Bellett şi Hutchinson.

Cea dintâi strângere laolaltă a fost tinută în casa lui Hutchinson, Nr. 9 Fitzwilliam Square,

Dublin. De mult timp - împreună cu alţii care vizitau adunările lor de citire a Bibliei - ei

studiau Scripturile şi comparau ce găseau în Cuvântul lui Dumnezeu cu starea de lucruri

existentă în jurul lor; dar nu puteau găsi nici o expresie a naturii si a caracterului Adunării lui

Dumnezeu, nici în bisericile naţionale, nici în diferitele forme dizidente. Aceasta i-a adus

într-o situaţie de separare de toate aceste sisteme ecleziastice şi i-a condus să se strângă m

numele Domnului Isus, recunoscând prezenţa şi lucrarea suverană a Duhului Sfânt în mijlocul

lor şi astfel căutând să păstreze unitatea Duhului în legătura păcii (Matei 18.20; Efeseni 4.3,4).

Ei au continuat să se întâlnească pentru un timp în Fitzwilliam Square şi alţii s-au adăugat

numărului lor. Împrejurările care au condus pe aceşti oameni hotărâţi să citească Scripturile şi

să ajungă la decizia prezentată mai sus au fost în mod evident de la Domnul. Unul dintre ei,

care făcea parte din cler, din ţinutul Wicklow, având un accident care i-a rănit piciorul, venise

la Dublin pentru îngrijire şi tratament. înainte de această întâmplare, totuşi, el trecuse prin

multe frământări de conştiinţă cu privire la poziţia lui în biserica naţională şi se hotărâse s-o

părăsească. Unii dintre prietenii săi din oraş, la fel ca el însuşi la ţară, au trecut prin frământări

asemănătoare şi, simţind lipsa de viaţă spirituală şi de părtăşie creştină în denominaţiile lor,

erau însetaţi într-adevăr după ceva ce nu se găsea acolo. Astfel Duhul lui Dumnezeu lucra în

mai multe suflete şi pe căi diferite, în acelaşi timp. El crease o dorinţă simţită în inimă, pe care

numai harul şi adevărul o puteau satisface. În această stare de spirit ei au fost de acord să

cerceteze Cuvântul împreună şi să privească la Domnul pentru lumină şi îndrumare cu privire

la calea care le stătea înainte.

Prieteni interesaţi şi supravieţuitori ai celor care au fost la început în legătură cu mişcarea
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aceasta au întrebat a cărui inimă Duhul Sfânt a cercetat-o şi a mişcat-o întâi cu privire la

subiectul important al unităţii Bisericii şi al separării de sistemele religioase existente. Dar fără

a încerca să răspundem la o astfel de întrebare, spunem simplu că acest gând a fost gândul lui

Dumnezeu, pentru că era adevărul Său, iar conducătorul în lucrare era instrumentul ales de El.

Istoria are a face nu cu teorii, ci cu fapte, atât cât ele sunt cunoscute.

Mânacârmuitoare a luiDumnezeu
Aici trebuie să notăm, înainte de a merge mai departe, existenţa unei adunări mici cu o

anumită măsură de cunoaştere a faptului că Adunarea este un singur trup, înaintea strângerii

laolaltă a celor patru în Fitzwilliam Square. Erau independenţi; dar nu se pare că ei ar fi părăsit

sistemul religios pentru principii, cât mai ales pentru nemulţumirea cu comportarea unora

dintre ei. Totuşi Dumnezeu lucra în inimile lor prin harul Său şi a schimbat greşelile bisericii

într-o binecuvântare spirituală pentru ei. Şi cât de des aşa a fost cazul cu persoane individuale

în toate mişcările asemănătoare, despre care se putea spune: „ei au plecat, fără să ştie unde vor

ajunge." Dar Domnul îi călăuzea şi ei depindeau de El. Lucrurile au avut loc în felul următor:

Un tânăr student la medicină - mai târziu Dr. Cronin - a venit din sudul Irlandei la Dublin

pentru sănătatea lui, în anul 1926. A cerut să fie primit la cină ca vizitator şi a fost acceptat de

îndată de cei din biserica independentă; dar când au înţeles că el şi-a stabilit domiciliul

permanent la Dublin, libertatea aceasta i-a fost refuzată. A fost anunţat că nu va mai putea fi

admis la cina unei congregaţii fără a fi membru al ei. Anunţul acesta a făcut o impresie

profundă asupra gândirii lui şi fără îndoială că situatia aceasta a fost folosită de Dumnezeu

pentru a-i îndrepta atenţia spre adevărul unui singur trup. Dacă, gândea el, toţi credincioşii

adevăraţi sunt mădulare ale trupului lui Hristos, ce înseamnă această expresie ciudată, de a fi

membru al unei biserici independente? El a ezitat şi, după multe frământări de conştiinţă, a

refuzat să se supună rânduielilor bisericii lor. Aceasta l-a dat afară şi el a fost expus acuzaţiei

de lipsă de religie şi de lege. A rămas câteva luni în poziţia aceasta, simţind profund

singurătatea şi separarea sa de mulţi pe care îi iubea în Domnul. A fost un timp de încercare în

felul ei şi putea să fie primejdioasă pentru sufletul lui; dar Domnul con-ducea toate spre o

binecuvântare. Pentru a se feri de unele interpretări rele, el obişnuia să-şi petreacă dimineţile

de duminică în singurătate. Acele clipe, el le-a socotit de o mare binecuvântare spirituală şi de

asemenea de cercetare profundă a căii pe care avea să meargă. Aşa este calea Domnului cu in-

strumetele pe care El le pregăteşte pentru o mărturie şi o lucrare în viitor.

Tânărul student a fost în cele din urmă excomunicat public, pe nume, într-o capelă în care
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slujea reverendul William Cooper. Faptul acesta l-a afectat mult: nu socotea uşor lucru să fie

astfel calomniat public şi ocolit de cei pe care îi socotea creştini. Dar biserica se depărtase

mult, dincolo de propria ei competenţă. Ea îşi are autoritatea numai de la Capul care este în cer,

pentru a înlătura pe cei care s-au dovedit a fi răi. „Daţi afară din mijlocul vostru pe răul acela"

(1 Corinteni 5). Acţionând altfel decât spune Scriptura, biserica însăşi a primit răni profunde.

Unul dintre diaconi, Edward Wilson, secretar al Societăţii Biblice, s-a simţit constrâns să

protesteze împotriva acestui fapt, care l-a făcut să părăsească biserica congregaţională.

Aceşti doi fraţi, Cronin şi Wilson, după ce au cercetat Cuvântul un timp, au început să vadă

calea lor ca fiind clară, să se întâlnească duminica dimineaţa pentru a frânge pâinea şi a se

ruga. Mai întâi ei s-au întâlnit în acest scop în casa lui Wilson, din Sackville Street. în scurt

timp li s-au alăturat două domnişoare cu numele Drury, care părăsiseră capela lui Cooper, unde

erau membre; şi de asemenea, un librar, Tirus. Pentru că în curând Wilson a trebuit să plece în

Anglia, mica adunare a fost transferată în casa lui Cronin, în Lower Pembroke Street, unde

mai mulţi s-au adăugat numărului lor.

Existenţa acestei adunări, ar putea spune vinii, era rezultatul împrejurărilor, nu al unei

convingeri divine. Credem că amândouă au lucrat împreună. Ei erau fără îndoială forţaţi să se

separe din cauza purtării greşite a comunităţii religioase; dar au fost de asemenea călăuziţi să

se încreadă în Cuvântul sigur al lui Dumnezeu, să acţioneze potrivit in-stinctelor lor spirituale

şi a călăuzirii care nu greşeşte a Duhului Sfânt. Micuţa adunare de fapt nu s-a esfiinţat; ei s-au

unit îndată cu cei care începuseră să frângă pâinea în Fitzwilliam Square: locuinţa era mai

mare şi principiile strângerii laolaltă erau aceleaşi.

Acum ne întoarcem la ceea ce se poate numi cea dintâi strângere laolaltă a „fraţilor", care

se ţinea în Fitzwilliam Square. Impresii profunde ale acestui adevăr poate că au avut loc în alte

locuri în inimile multora, într-o perioadă înaintea acesteia, şi aceas-ta fără discuţii; dar cu

privire la comunitatea aşa- numiţilor „fraţi", trebuie să pornim din acest punct. Şi aici avem

ceva mai definit şi pozitiv, ceva mai mult pe care să te poţi sprijini decât cunoştinţele, generale

sau amintirile personale.

Ceadintâi scriere a fraţilor
În anul 1828 J.N. Darby a publicat cea dintâi broşură1 a lui, intitulată „Natura şi unitatea

1 Gândesc că de fapt cea dintâi broşură a fost una scrisă în 1827, intitulată „Consideraţii adresate arhiepiscopului din
Dublin şi clerului care a semnat cererea de protecţie din partea Camerei Comunelor." Această broşură a fost trimisă
personal arhiepiscopului şi clerului, „fiind scrisă mult înainte de a fi tipărită şi reţinută din cauza neliniştii pe care
ar aduce-o dreptatea acestui pas".
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Bise-ricii lui Hristos." Am putea considera această broşură ca o precizare a ceea ce tânăra

comunitate credea şi practica, deşi nu în forma unui crez sau a unei mărturisiri de credinţă; şi,

în plus, ca prezentând terenul divin pe care ei acţionau. De asemenea se poate considera că ea

cuprinde aproa-pe toate elementele acelor adevăruri distinctive care au fost susţinute de fraţi

din ziua aceea până acum. Nu înseamnă că scriitorul s-a gândit la acest lucru în acel timp;

simplu, el făcea cunoscut pentru ajutorul altora ce învăţase el pentru sine din Cu-vântul lui

Dumnezeu. Dar cine ar putea pune la îndoială călăuzirea Duhului Sfânt într-o astfel de lucrare?

Desigur, El a călăuzit instrumentele Sale într-un fel pe care ei nu-l ştiau, încât binecuvântarea

care a urmat să poată fi văzută a fi a harului şi adevărului Său.

Pentru că scrierea aceasta a fost cea dintâi mărturie publică a mişcării care repede avea să

producă rezultate atât de binecuvântate în elibe-rarea sufletelor, vom da aici pentru cititor

câteva fragmente din ea, îndeosebi cu privire la unitatea Adunării.

„Ştim că a fost planul lui Dumnezeu ca în Hristos să unească toate lucrurile în ceruri şi pe

pământ; să le împace cu Sine în El; şi că Adunarea ar trebui să fie, deşi în mod necesar

imperfectă în absenţa Sa, totuşi prin puterea Duhului Sfânt, mărturia pe acest pământ,

strângând pe copiii lui Dumnezeu care erau risipiţi. Credincioşii ştiu că toţi care sunt năs-cuţi

din Duh au o unitate esenţială a gândirii, încât se cunosc unii pe alţii şi se iubesc unii pe alţii

ca fraţi. Dar aceasta nu este totul, chiar dacă ar fi împlinită în practică - şi de fapt nu este;

pentru că dacă ei ar fi aşa, toţi una, lumea ar putea cunoaşte că Isus a fost trimis de Dumnezeu

- si aici, noi toti trebuie să mărturisim marea noastră greşeală. Nu voi încerca atât de mult să

dau aici sfaturi pentru copiii lui Dumnezeu, cât mai ales să precizez unele principii sănătoase;

pentru că îmi este clar că aceas-ta trebuie să vină de la influenta crescândă a Duhului lui

Dumnezeu şi a îndrumării Sale nevăzute; dar putem observa care simt adevăratele piedici şi în

ce constă adevărata unitate...

„În primul rând nu o unitate formală a unor colectivităţi cu o mărturie exterioară este cea

dorită; în adevăr, este surprinzător că unii protes-tanţi o doresc. Departe de a face bine,

gândesc că ar fi imposibil ca o astfel de colectivitate să fie recunoscută ca Adunare a lui

Dumnezeu. Ar fi un echivalent al unităţii Romei; viaţa Adunării şi puterea Cuvântului ar fi

pierdute, iar unitatea vieţii spirituale cu totul înlăturate. Oricare ar fi planurile providenţei, noi

putem acţiona numai pe principiile harului; şi adevărata unitate este unitatea Duhului şi ea

trebuie făcută prin lucrarea Duhului...

„Dacă vederea pe care am luat-o despre starea Bisericii este corectă, putem recunoaşte că

un vrăjmaş al lucrării Duhului lui Dumnezeu caută interesele unui anumite denominaţii; si că
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toţi cei care cred în „puterea şi venirea Domnului Isus Hristos" trebuie cu atenţie să se ferească

de un astfel de spirit: aceasta ar însemna darea înapoi a Bisericii spre o stare ocazionată de

ignoranţă şi de nesupunere faţă de Cuvânt şi ar conduce la rezultatele cele mai rele şi

anticreştine. Aceasta este una dintre bolile cele mai subtile şi dominante: „el nu merge cu noi"

- chiar când persoana aceea este un adevărat creştin...

„Creştinii sunt prea puţin conştienţi cât stă-pâneşte atitudinea aceasta în minţile lor; cât de

mult umblă după interesele lor şi nu după ale lui Isus Hristos; cum aceasta usucă izvoarele

harului si ale comuniunii spirituale; cum poate împiedica acea ordine de care este legată

binecuvântarea: strângerea laolaltă în numele Domnului. O adunare care nu este gata să

cuprindă pe toţi copiii Iui Dumnezeu, pe temeiul simplu al împărăţiei Fiului Său, nu poate găsi

plinătatea de binecuvântare, pentru că nici nu o contemplă, pentru că credinţa ei n-o cuprinde...

„De aceea, simbolul exterior şi instrumentul unităţii este participarea la cina Domnului:

„pentru că noi, fiind mulţi, suntem un trup, pentru că toţi luăm parte din aceeaşi pâine." Şi ce

spune sfântul Pavel despre adevăratul scop şi mărturia acestei sărbători? Că, ori de câte ori

„mâncăm din pâinea aceasta şi bem din paharul acesta, vestim moartea Domnului până ce El

va veni." Aici se găsesc carac-terul şi viaţa Adunării - cea la care ea este chemată - cea în care

adevărul existenţei ei continuă, sin-gura expresie a adevăratei unităţi... Doresc eu ca unii

credincioşi să corecteze bisericile? Eu îi implor să se corecteze pe ei înşişi, trăind într-o

anumită măsură speranţa chemării lor. Îi implor să arate credinţa lor în moartea Domnului Isus

şi lauda lor în siguranţa glorioasă pe care au obţinut-o prin ea, potrivit ei; să arate credinţa lor

în venirea Lui şi s-o aştepte, printr-o viaţă care corespunde acestei aş-teptări.

„Să mărturisească împotriva spiritului lumesc şi a orbirii Bisericii; dar să fie consecvenţi în

purtarea lor. „Blândeţea lor să fie cunoscută de toţi oamenii." Dacă spiritul lumii predomină,

unitatea spirituală nu poate exista. Puţini credincioşi sunt conştienţi cum spiritul care cu

încetul deschide uşa pentru a domina apostazia îşi aruncă influenţa pustiitoare şi dăunătoare

peste Biserica de nume... Eu cred că Dumnezeu lucrează prin mijloace şi pe căi la care puţin

te-ai gândi, „pregătind calea Domnului şi făcând drepte cărările Sale" - realizând printr-o

îmbinare a providenţei şi a mărturiei, lucrarea lui Ilie. Sunt sigur că El va da de ruşine pe

oameni în lucrurile cu care ei s-au mândrit. Sunt convins că El va coborî mândria şi gloria

omului „şi mândria omului va fi smerită şi lucrurile înalte ale omului vor fi înjosite şi numai

Domnul va fi înălţat în ziua aceea ...

„Dar este o parte practică pe care credincioşii s-o facă. Ei îşi pot îndrepta mâinile spre

multe lucruri din ei înşişi care practic nu sunt în concor-danţă cu puterea zilei aceleia - lucruri
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care arată că speranţa lor nu este în acea zi - asemănarea cu lumea, care arată că crucea nu îşi

are propria glorie în ochii lor... Mai departe, unitatea este gloria Adunării; dar unitatea ca să

asigure şi să promoveze propriile noastre interese nu este unitatea Adunării, ci confederaţie şi

tăgăduire a naturii şi aşteptării Adunării. Unitatea Adunării este unitatea Duhului şi poate fi

numai în lucrurile Duhului, deci poate fi arătată deplin numai în persoanele spirituale... Dar ce

are poporul lui Dumnezeu de făcut? Să aştepte totul de la Domnul şi să aştepte potrivit

învăţăturii Duhului Său şi potrivit cu imaginea vieţii Fiului...

„Dar cineva poate spune: Dacă vezi aceste lucruri, ce faci tu însuţi? Pot numai să recunosc

profund defectele neobişnuite şi nespus de multe, să mă întristez pentru ele şi să le deplâng;

recunosc slăbiciunea credinţei mele, dar caut în mod cinstit îndrumare de sus. Şi, adaug, când

atât de mulţi care ar fi trebuit să călăuzească pe alţii, merg pe propria lor cale, cei care ar fi

vrut cu bucurie să-i urmeze devin înceţi si slabi, ca nu cumva în vreun fel să rătăcească de la

calea cea dreaptă şi să împiedice serviciul lor, chiar dacă sufletele lor ar fi în siguranţă. Dar aş

repeta cu toată convingerea ce am spus înainte - unitatea Adunării nu se poate găsi până ce

obiectul comun al celor care sunt mădularele ei va fi gloria Domnului, care este Autorul şi

Desăvârşitorul credinţei ei: o glorie care trebuie să fie făcută cunoscută în strălucirea ei la

arătarea Lui, când chipul acestei lumi va fi trecut... Domnul însuşi spune: „Ca toţi să fie una,

cum Tu, Tată, eşti în Mine si Eu în Tine; ca si ei să fie una în Noi, pentru ca lumea să creadă

că Tu M-ai trimis. Eu le-am dat gloria pe care Tu Mi-ai dat-o, pentru ca ei să fie una, cum si

Noi suntem una, Eu în ei si Tu în Mine; pentru ca ei să fie în chip desăvârşit una, ca să

cunoască lumea că Tu M-ai trimis şi că I-ai iubit, cum M-ai iubit pe Mine." (Ioan 17.21-23.)

„Oh! de-ar cântări Biserica aceste cuvinte, pentru ca toţi să vadă dacă starea lor prezentă nu

face în mod necesar imposibilă strălucirea lor în gloria Domnului sau împlinirea scopului

pentru care ei au fost chemaţi. Şi îi întreb: Caută ei vreodată sau doresc aceste lucruri? Ori

sunt mulţumiţi să stea jos şi să spună că promisiunea Lui a ajuns să nu mai aibă valoare?

Desigur, dacă nu putem spune: „Scoală-te, străluceşte, pentru că lumina ta vine şi gloria

Domnului răsare peste tine" (Isaia 60.1), trebuie să spunem: „Trezeşte-te, trezeşte-te,

îmbracă-te cu putere, braţ al Domnului! Trezeşte- te, ca în zilele de odinioară şi ca în

generaţiile din vechime!" (Isaia 51.9)... Va da El gloria Sa unei denominaţii sau alteia? Sau

unde va găsi El un loc pentru ea, în care să Se odihnească printre noi?...

„Am trecut dincolo de intenţia mea originală, în cele scrise; dacă în ceva am mers dincolo

de măsura Duhului lui Isus Hristos, cu mulţumire accept re-proşul si rog pe Dumnezeu să facă

să fie uitat acel lucru."'
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Efectul acestei broşuri
Rezultatele acestor cuvinte, atât de simple, atât de solemne şi atât de scripturistice au fost

imediate şi mari. Ele au găsit un ecou în multe inimi. Oameni sinceri din diferite locuri,

simţind că era imposibil să continuie cu starea de lucruri existentă în Biserica de nume, au

primit bine adevărul adus astfel înaintea lor şi au părăsit respectivele lor denominaţii. Broşuri

şi cărţi, cu şi mai multă claritate au urmat într-o succesiune rapidă. în acele zile de prospeţime

nepătată şi simplitate, sufletele au crescut repede în har şi în cunoaşterea Domnului si a

adevărului Său. Mulţi se întrebau încotro vor merge toate acestea. Dar Domnul lucra şi mulţi

au urmat călăuzirea Sa.

„Printre aceia," spune C.H. Mackintoch într-o scrisoare către un prieten, „care s-au separat

de diferite organizaţii erau unii oameni cu daruri însemnate, cu greutate morală, cu putere

intelec-tuală şi inteligenţă - oameni ai clerului, avocaţi, consilieri, militari şi ofiţeri de marină,

medici şi oameni cu poziţii înalte sau cu mari avuţii. Separarea lor, aşa cum îţi poţi imagina, a

cauzat agitaţii însemnate şi a întâlnit multă împotrivire. Multe legături de prietenie au fost

rupte; multe sacrificii au fost făcute; multe necazuri şi încercări au fost întâlnite; multe

reproşuri, defăimări şi per-secuţii au trebuit îndurate. Nu pot încerca să intru în detalii şi nici

nu am această dorinţă. N-âr fi de folos, iar istorisirea lor n-ar aduce decât necaz. Toţi cei care

vor să dovedească evlavie în viaţă - toţi care sunt hotărâţi să urmeze Domnului; toţi care vor să

păstreze o bună conştiinţă; toţi care, cu o inimă hotărâtă, se vor purta potrivit autorităţii Sfintei

Scripturi - trebuie să fie pregătiţi să îndure încercarea şi persecuţia. Domnul nostru Hristos

ne-a spus că El a venit nu să aducă pace, ci sabie. „Credeţi că am venit să aduc pace pe pământ?

Eu vă spun: nu, ci mai degrabă dezbinare! Pentru că de acum înainte, din cinci care vor fi

într-o casă, trei vor fi dezbinaţi împotriva a doi şi doi împotriva a trei." (Luca 12.51,52.)

Mulţi gândeau că mişcarea aceasta în curând va dispare, pentru că nu avea nici o

organizare definită, nici rânduială clericală, nici mărturie de credinţă, nici vreo legătură

vizibilă a unităţii, nici prezident, nici slujitori ordinaţi. Dar Domnul însuşi era cu ei, credincios

promisiunii Sale: „Acolo tinde doi sau trei sunt strânşi împreună pentru numele Meu, acolo şi

Eu sunt în mijlocul lor." Şi acolo Domnul era pentru bucuria, binecuvântarea şi zidirea

preaiubiţilor Săi. Dacă lăsăm Lui locul Său potrivit la masă, El nu numai că îl va lua, dar

prezenţa Lui va umple inimile noastre cu o bucurie de nedescris şi glorioasă. Astfel ei erau

întăriţi şi lucrarea bună a Domnului se continua. Evanghelia se predica din plin, cu claritate şi

putere. Se scriau cărţi şi tractate şi repede se răspândeau. Doctrinele de seamă despre Adunare,

despre lucrările Duhului Sfânt, aşteptarea fericită a revenirii în curând a Domnului, toate erau
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prezentate cu prospeţime şi putere, pentru îmbărbătarea multor inimi şi pentru binecuvântarea

veşnică a sute de persoane.

Dar trebuie să ne întoarcem la punctul nostru de plecare, Fitzwilliam Square.

Când lucrurile acestea au fost auzite până departe, un mare interes s-a trezit în multe

suflete cu privire la caracterul real al acestei mişcări. Cei care veneau în treacăt pe la adunările

lor erau izbiţi de faptul că sute de persoane erau strânse laolaltă fără un aşa numit „slujitor", şi

totuşi nu era nici o confuzie, ci „toate lucrurile se făceau în mod cuviincios şi în ordine." Unul

şi altul, fiind convinşi de adevăr, erau, după cercetarea corectitudinii şi a sfinţeniei vieţii,

primiţi în părtăşie. Numărul a cres-cut atât de mult, încât în mai puţin de un an casa lui

Hutchinson nu mai era încăpătoare.

Cel dintâi local public de adunare

Parnell - numit după aceea lordul Congleton - care se pare că s-a alăturat fraţilor în 1829, a

închiriat o cameră mare în care se făceau vânzări la licitaţie, în strada Aungier, pentru a fi

folosită de ei duminica. Gândul său a fost că masa Domnului trebuie să fie o mărturie publică

a poziţiei lor. Acesta a fost primul local public al fraţilor. Aici au început ei în primăvara

anului 1830 - dacă nu chiar în iarna anului 1829 - să frângă pâinea. Acest local cu o înfăţişare

ciudată pentru lucrarea sfântă a Domnului poate fi exemplu pentru modul cum aveau să arate

localurile de adunare ale fraţilor din celelalte părţi ale ţării. Pentru ca să pregătească localul

pentru întrunirea din dimineaţa zilei Domnului, trei sau patru fraţi obişnuiau ca sâmbăta seara

să dea mobila la o parte. După o perioadă de aproape 50 de ani, unul dintre aceşti fraţi activi

spunea despre munca lor de sâmbăta seara: „Aces-tea au fost timpuri binecuvântate şi de

neuitat pentru sufletul meu - J. Parnell, W. Stockes mutau mobila şi aşezau pâinea şi vinul pe

masă - şi desigur ne bucuram de prezenţa Domnului, de zâmbetul Său şi de asentimentul Său

la ceea ce făceam."

Descrierile relatează despre caracterul sen-timentelor pe care le aveau unii care vizitau

pentru prima dată acest local, obişnuiţi cu decorul biseri-cilor şi capelelor. Ceea ce ei au auzit

apoi era cu totul nou pentru ei şi a rămas neuitat până în zilele de astăzi. Aceste persoane

vorbesc cu plăcere des-pre prospeţimea caracteristică, ungerea şi puterea vestirii Cuvântului în

acele zile.

A. N. Groves şi Fraţii
Unul dintre cei dintâi vizitatori din afară ai fraţilor, al cărui nume este legat de începutul
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lor, a fost Anthony Norris Groves. Din cauza puţinelor date, chiar şi în ,Amintirile" sale, este

greu să constatăm cu siguranţă când s-a întâlnit el prima dată cu fraţii din Dublin şi cât de des

i-a vizitat. După ce ne-am străduit să comparăm datele din scrisori, am reţinut următoarele

informaţii ca fiind exacte.

Acest credincios si evlavios bărbat era un dentist renumit în Exeter. încă din tinereţea sa

avea pe inimă gândul să plece ca misionar în străinătate. Următoarea conversaţie, redată de el

însuşi, ne arată o inimă de o dăruire aproape ascetică pentru ţelul ei. „Mr. Bickersteth", aşa

povesteşte el, „ne-a vizitat şi în sufrageria noastră din Exeter i-am relatat situaţia mea. I-am

spus cum, cu zece ani în urmă, m-am oferit societăţii misionare, şi că toată dorinţa mea era să

fac voia Domnului. Doream tot ce era mai bun pentru toată Biserica, dar mai ales să slujesc în

lucrurile care aparţineau interesului meu: cauza misiunii. Aceasta, am spus, puteam s-o fac pe

două căi: întâi, prin punerea la dispoziţie a avuţiei mele; în al doilea rând, prin activitatea mea

personală. în ceea ce priveşte avuţia, eu am venituri profesionale crescânde şi în acest an am

câştigat aproape 1500 lire. Soţia mea va primi la moartea tatălui ei, foarte probabil o sumă de

zece sau douăsprezece mii de lire. Potrivit intenţiilor mele actuale, întreaga avuţie va fi

folosită desigur în momentul în care vom face pasul intenţionat." Răspunsul lui Bickersteth a

fost: „Dacă dum-neavoastră sunteţi chemat de Domnul în lucrarea Sa, atunci aceasta nu poate

fi înlocuită cu bani. Domnul vrea să trimită oameni şi El are nevoie mai mult de oameni decât

de bani." Eu am reţinut această judecată ca înţeleaptă şi sfântă şi până astăzi mă ţin strâns de

ea."

Chiar dacă din această discuţie nu deducem nici o perioadă exactă de timp, totuşi putem

înţelege dintr-o scrisoare adresată unui prieten, că ea nu a avut Ioc mai târziu de lima martie

1827. La 2 aprilie 1827, el scrie: „Moartea tatălui soţiei mele, cu aproximativ trei săptămâni în

urmă, ne-a uşurat într-o oarecare măsură cărarea; ea însă a pus în drumul nostru ceva din acea

corupţie ucigătoare a inimii omeneşti, banii, în împrejurări care nu simt în mâna noastră.

Roagă-te pentru noi, ca să-L glorificăm cu orice bănuţ din suma aceasta."

Pentru că Societatea Misionară Bisericească cerea ca toţi misionarii ei să aibă o pregătire

acade-mică şi să fie ordinaţi pentru slujire, Groves a fost obligat să-şi înceteze activitatea

profesională şi să se îndrepte spre studiul teologiei. Nu era însă nece-sar să-şi schimbe

domiciliul, ca să se stabilească în Dublin. El trebuia numai de două sau trei ori pe an să se

prezinte la Universitate pentru examinarea cunoştinţelor dobândite. în aceste vizite periodice,

el a devenit cunoscut fraţilor. Frângea pâinea cu ei, ca creştin, în Fitzwilliam Square, unde

aveau deja loc întrunirile în acel timp. Legăturile dintre el şi tânăra părtăşie n-au mai continuat.
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De fapt el nu era de acord cu principiile lor bisericeşti şi nici cu locul pe care ei l-au luat prin

izolarea de toate sistemele religioase. în anul 1828, Groves a avut o discuţie amănunţită cu

câţiva fraţi, despre misiune şi Biserică. Cu privire la adevăratul caracter al Adunării, ei nu au

ajuns însă la nici o înţelegere. Groves a afirmat enervat că neghina trebuie să crească în

interiorul Adunării până în ziua de la urmă. Fraţii s-au împotrivit puternic acestui lucru, ca

nefiind potrivit cu Scriptura şi în mod evident împotriva oricărei creşteri sănătoase. „Ogorul

este lumea", şi nu Adunarea!

Probabil aceasta a fost ultima lor întâlnire înainte de plecarea sa la Bagdad. în timpul

vizitelor sale la Dublin, el şi-a schimbat părerea cu privire la necesitatea unei pregătiri

academice şi a unei ordinări bisericeşti pentru slujire. A renunţat la studiu, a privit ca o

pierdere pregătirile şi vizitele sale la Dublin şi a recomandat tuturor misionarilor pentru

străinătate să nu se supună formalităţilor reci ale unui comitet. Groves şi ai săi s-au urcat pe

vapor în Gravesend, spre Bagdad, la 12 iunie 1829 şi după o călătorie foarte periculoasă, au

ajuns la destinaţie, la 6 decembrie.

Activitatea plină de abnegaţie şi devotament a lui Groves, pentru răspândirea

creştinismului printre păgâni, după cum credem, are o parte pozitivă în istoria Bisericii şi nici

o peniţă nu va putea să aprecieze pe deplin curăţia intenţiilor sale. însă aceasta nu este tema

studiului nostru. în diferitele schiţe inexacte, volante, relativ la originea „fraţilor", care stau

înaintea noastră, Groves a fost numit acela care a avut primul gândul întrunirii pentru

frângerea pâinii, fără prezenţa unui preot sau predicator. Pe baza acestei idei, unii l-au numit

„întemeietorul" sau „părintele" fraţilor. Însă concluzia aceasta nu corespunde nicidecum

realităţii. Este foarte posibil ca unii dintre primii fraţi să fi avut foloase din relaţiile cu Groves,

mai ales re-feritor la Biserica de stat şi la ordinare. însă fraţii se strângeau deja pentru adorare

şi părtăşie, înainte ca Groves să-i cunoască, şi suntem deplin convinşi că el nu a înţeles

niciodată poziţia pe care ei o luaseră.

Dorim acum să ne reîntoarcem - chiar cu un material limitat - să urmărim puţin răspândirea

acestor adevăruri.

Capitolul II

Întruniri de cercetare a Scripturii

Se pare că Darby a arătat de la început o mare dăruire în răspândirea adevărului lui

Dumnezeu şi el îl purta cu bucurie dintr-un loc în altul. Deja curând de la înfiinţarea adunării
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în Fitzwilliam Square, drumul său a continuat la Limerick. Era primul loc pe care l-a vizitat;

într-un adevărat duh apostolic, el a continuat neîntrerupt vizitele sale timp de cincizeci de ani,

însă într-un mod cu totul deosebit în ultimii zece sau cincisprezece ani ai vieţii sale.

Prin providenţa binevoitoare a lui Dumnezeu, vizita sa în Limerick a fost cu totul deosebită;

Domnul însuşi deschis drumul pentru slujirea prin Cuvânt. Darby ţinea întruniri de cercetare a

Scripturii, la care veneau mulţi dintre nobili şi cler. Prin binecuvântarea lui Dumnezeu,

adevărul a fost înţeles de ei. Maunsell, care trăia acolo, lucra împreună cu Darby şi a fost mult

timp un frate activ în acel loc. Pentru că începând din acele zile şi până astăzi, întrunirile

pentru cercetarea Scripturii au fost cultivate de fraţi ca mijloc de bază pentru introducerea şi

răspândirea adevărului, vrem să ne ocupăm pe scurt cu ele, înainte de a merge mai departe.

Aceste adunări de studiu, de la început au fost o metodă generală de prezentare a

adevărului. Fără îndoială, ele au fost folosite în continuare de Domnul ca să dea o cunoaştere

exactă şi detaliată a Cuvântului lui Dumnezeu. Mulţi creştini, atât din biserica de stat cât şi

dintre dizidenţi, mergeau în casa unui prieten, fie dimineaţa, fie după amiaza, ca să citească

din Cuvânt şi să-L studieze, dar ar fi refuzat să viziteze vreun loc unde se făcea serviciu divin

public, dacă nu era dintre cele ale lor. în felul acesta Cuvântul era cercetat amănunţit în grupe

mici, de douăzeci, treizeci sau mai multe persoane. Oricine putea să pună întrebări, greutăţile

erau înlăturate şi înţelesul clar al locurilor din Scriptură era văzut pe deplin. Erau simple

întruniri pentru învăţătură. In felul acesta fiecare avea posibilitatea să se exteriorizeze cu

privire la lumina pe care Domnul i-o dăduse referitor la locul studiat din Scriptură.

în felul acesta s-a dovedit curând ce nivel avea fiecare, şi acela care avea cele mai multe

cunoştinţe din Cuvântul lui Dumnezeu devenea cunoscut din punct de vedere moral.

Arhiepicopului de Canterbury nu i-ar fi folosit la nimic demnitatea sa profesională într-o

asemenea întrunire. El putea să-şi ocupe locul numai potrivit cu cunoştinţa sa privitoare la

Cuvântul curat al lui Dumnezeu. Aces-ta a fost rezultatul permanent şi general. Sen-sibilitatea

spirituală a Adunării este aşa de fină, prin prezenţa Duhului Sfânt, încât părerile omeneşti şi

concluziile raţionale nu pot să fie decât deosebit de respingătoare şi nu lucrează convingător.

Însă din momentul în care este dat adevăratul înţeles al Cuvântului, o coardă atinsă vibrează în

toată Adunarea. Duhul Sfânt face sufletele care sunt în aşteptare să primească autoritatea

divină a ade-vărului. Astfel el este sabia care desparte, atunci când El o mânuieşte, şi vinul şi

uleiul pentru conştiinţa rănită, când El le foloseşte. Nici un alt fel de întrunire nu animează pe

creştini aşa de mult să studieze permanent Biblia. Acesta ar putea să fie motivul proverbului:

„Oricare ar putea să fie lip-surile fraţilor - în Bibliile lor ei sunt acasă."
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Adevăratul secret al preţuirii Bibliei de către fraţi este cunoaşterea pe care o au despre

Hristos. Duhul Sfânt, care conduce în tot adevărul, aduce toate în legătură cu Persoana şi

lucrarea lui Hristos. Este pur şi simplu omenesc, spun ei, să tratezi un anumit adevăr ca pe un

lucru de sine stătător. În astfel de situaţii inteligenţa preia conducerea, ca să pătrundă în

adevărul lui Dumnezeu, şi urmarea acestui fapt este că totul rămâne întunecat şi nesigur. Nu

prin erudiţia omenească sau prin puterea inteligenţei omeneşti este văzută gloria lui Hristos, ci

prin instruirea făcută de Duhul Sfânt. O singură rază a luminii Sale sfinte luminează mai mult

sufletul cu privire la Persoana, lucrarea şi gloria lui Hristos decât poate s-o facă osteneala

inteligenţei omeneşti într-o mie de ani. Şi în aceasta constă diferenţa uriaşă între o întrunire

pentru cercetarea Cuvântului sub autoritatea unui con-ducător omenesc, oricât de serios şi

spiritual ar fi el, şi o întrunire sub călăuzirea recunoscută a Du-hului Sfânt. Atitudinea

spirituală personală în cele două întruniri este foarte diferită una de cealaltă. Una ia o

desfăşurare mai mult intelectuală - se discută, se trag concluzii şi se clădeşte pe acestea. În

cealaltă - când sufletele se subordonează călăuzirii Duhului Sfânt - conştiinţa este în exerciţiu

înaintea lui Dumnezeu si afecţiunile inimii sunt îndreptate spre Domnul Isus, Cel vrednic de

adorare. Nu este vorba aici de problema dacă vizitatorii întrunirilor sunt creştini adevăraţi,

credincioşi şi oameni spirituali; hotărâtor este cui îi este încredinţată conducerea adunării. Am

strâns ex-perienţe bogate relativ la cele două tipuri de adunări, aşa că putem vorbi cu

certitudine despre acest subiect.

Mai este şi un alt punct important, care trebuie avut bine în seamă, în legătură cu toate

aceste întruniri, şi anume că pentru zidire este necesară pacea cu Dumnezeu. Toţi creştinii cu

experienţă vor fi de acord cu aceasta. Atât timp cât oamenii n-au găsit pacea, în loc să se

ocupe cu Hristos, se vor ocupa cu ei înşişi. Vor fi chinuiţi şi derutaţi de îndoieli şi temeri.

Dumnezeu doreşte însă ca ai Săi să fie fără teamă. Această pace include deplina siguranţă a

iertării şi a primirii în Cel Preaiubit. Aşezaţi în lumina deplină şi curată a prezenţei Sale, făcuţi

una cu Hristos, din partea lui Dumnezeu nu ne mai stă nimic împotrivă. Şi pentru că Hristos

este pacea noastră şi este totdeauna prezent, şi noi suntem în El, aşa se face că această pace

este incontestabilă şi veşnică. Sau, aşa cum este pe scurt exprimată de apostol: „Deci, fiindcă

am fost îndreptăţiţi prin credinţă, avem pace cu Dumnezeu, prin Domnul nostru Isus Hristos,

prin care avem şi intrarea, prin credinţă, în harul acesta în care suntem, şi ne lăudăm în

nădejdea slavei lui Dumnezeu." (Romani 5.1-2.)

Aceste patru lucruri: îndreptăţirea, pacea cu Dumnezeu, şederea în har, aşteptarea gloriei -

sunt privite ca adevăruri de bază ale creştinismului, necesare pentru părtăşia preţioasă a

http://www.vesnicia.ro/


Fraţii Andrew Miller

____________________________________________________________________________
www.clickbible.org – Cărţi creştine gratuite

sfinţilor şi pentru creşterea în viaţa spirituală. în discuţiile personale am constatat că aceste

cunoştinţe erau prezente în interiorul comunităţii. Persoane care în alte privinţe ar fi putut fi

judecate ca rămase în urmă şi neştiutoare, erau clare şi statornice în ceea ce priveşte pacea cu

Dumnezeu şi răspundeau în această privinţă cu cea mai mare siguranţă. Dar dacă de la această

regulă generală sunt şi excepţii, nu putem să negăm, dar credem că nu sunt multe.

S-ar putea întreba cum asemenea cunoştinţe sublime şi o asemenea preţioasă cunoaştere ar

putea fi proprietatea unei comunităţi alcătuită din credincioşi cu trepte de vârstă, inteligenţă şi

condiţii de viaţă aşa de diferite. Desigur, nu pentru că ei ar fi mai buni decât ceilalţi creştini, ci

pentru că Duhul Sfânt este recunoscut în adunarea lor drept Conducător şi învăţător, care

împarte aşa cum vrea El, şi nu cum vor ei (1 Corinteni 12.11).

Cu toate că unii nu înţeleg pe deplin acest adevăr, şi prin aceasta pot să împiedice într-o

oarecare măsură călăuzirea Duhului, totuşi pre-zenţa Sa este aceea care a întemeiat adunările

lor şi îi caracterizează. În loc să cultive clericalismul în forma lui de nezdruncinat, ei cred în

prezenţa şi lucrarea suverană a Duhului Sfânt. Şi aceasta este potrivit cuvintelor Domnului:

„Totuşi vă spun adevărul: că este de folos să Mă duc, pentr că, dacă nu Mă duc Eu,

Mângâietorul nu va veni la voi; dar dacă Mă duc, vi-L voi trimite... Când va veni

Mângâietorul, Duhul Adevărului, vă va călăuzi în tot adevărul; căci El nu va vorbi de la Sine,

ci va vorbi tot ce va fi auzit şi vă va vesti lucrurile viitoare. El Mă va preamări, pentru că va

lua din ce este al Meu şi vă va vesti." (Ioan 16.)

Acesta este marele adevăr central care caracterizează întrunirile acestor credincioşi,

adunaţi în Numele Domnului şi bazându-se pe Duhul Sfânt, potrivit Cuvântului descoperit. Ei

cred aşa de puter-nic în aceasta, că Domnul înălţat a trimis pe pământ pe Duhul Sfânt, ca să

lucreze în Adunarea Sa şi s-o conducă, încât ei nu vor să fie prezenţi în nici o adunare în care

omul ocupă poziţia de conducător. La început fraţii nu au văzut adevărul aşa de clar. Ei

considerau necesară o preliminară înţelegere sau învoială între ei, cu privire la cine să facă

frângerea pâinii sau cine să ia cuvântul. Prejudecăţile lor anterioare erau prea adânc

înrădăcinate, ca să fie aşa de repede distruse. Domnul în harul Său delicat a admis ca toate să

se clarifice cu timpul. Ei erau pe terenul cel drept şi s-au deplasat în direcţia corectă, iar

Dumnezeu a avut răbdare cu ei, aşa cum El Se arată mereu în cazuri de necunoaştere sinceră.

Amintiri referitoare la prima noastră vizită a unei întruniri pentru cercetarea Scripturii

Muncitorii care ziua nu aveau timp pentru astfel de întruniri, foloseau timpul lor liber de

seară pentru studiul Cuvântului. Ne amintim cu plăcere de prima sau una dintre primele
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asemenea întruniri, la care am asistat. Am fost invitaţi de un prieten creştin să ne întâlnim

împreună cu alţii într-o casă, la o seară de ceai şi citit, şi ne-am dus în seara stabilită. în timp

ce acolo erau strânşi vreo treizeci de cunoscuţi, ne-a uimit simplitatea îmbrăcămintei lor şi

lipsa oricărei podoabe. Tema discuţiilor dinainte de ceai părea să fie numai referirea la ei înşişi

sau, mai exact spus, la lucrarea Domnului în diferitele lor adunări.

Despre noutăţile zilei nu s-a amintit nimic, o menţionare a politicii ar fi părut ceva profan.

Fraţii nu admit să fie înregistraţi ca organizaţie şi nu participă la nici o alegere.

Ceaiul era pregătit şi întreaga colectivitate a rămas într-o profundă tăcere. După o pauză

scurtă, un frate a cerut binecuvântarea Domnului. În timpul cât s-a băut ceaiul toţi au fost

relaxaţi şi veseli. Unii erau adânc cufundaţi în discuţii, alţii mergeau încoace şi încolo, ca să

poată vorbi cu cât mai mulţi. Aceasta era o parte foarte veselă a întrunirii şi a durat până pe la

ora şapte - o oră întreagă. Când s-a terminat băutul ceaiului şi a sosit timpul de zidire, fiecare a

ocupat loc, având Biblia şi cartea de cântări în mână. Ele erau aduse de către fiecare în parte.

A avut loc iarăşi o pauză cu linişte deplină. După o scurtă aşteptare s-a cântat o cântare, apoi a

fost înălţată o rugăciune, ca Domnul să fie prezent cu lumină şi binecuvântare.

Stăpânul casei a anunţat că dacă un frate are pe inimă o anumită parte din Cuvânt pentru

studiu, poate să spună. Aceasta părea să fie o parte a întâlnirii cu foarte multă responsabilitate,

şi a urmat o pauză lungă. În cele din urmă a fost numit vin capitol şi toţi au deschis Biblia. A

fost citit capitolul şi a urmat apoi, până la aproximativ ora nouă, un schimb liber de gânduri cu

privire la înţelesul, contextul şi importanţa textului. Aproape toţi fraţii au avut câte ceva de

spus despre o anumită parte a textului. Alţii s-au limitat să pună întrebări. Insă curând s-a

văzut cine era cel mai întemeiat în Cuvânt, pentru că încetul cu încetul toate întrebările erau

adresate lui. După o cântare şi rugăciune, cei adunaţi s-au despărţit în jurul orei zece. După

fiecare parte a discuţiei avea loc o-pauză deosebită, ca Duhul Sfânt să folosească pe aceia pe

care El ar fi dorit, cu toate că nu era vorba de o strângere laolaltă ca adunare.

De pe la ora cinci şi jumătate până la nouă şi jumătate, ni s-a părut că suntem într-o

atmosferă spirituală curată, fapt care exercita o puternică influenţă asupra sufletului. Dacă toţi

au simţit la fel, nu ştim; putem vorbi numai despre experienţele noastre proprii. Începând din

acel moment, Biblia şi rugăciunea au fost ceva cu totul nou pentru noi, apropierea lui

Dumnezeu a devenit aşa de reală, ca niciodată mai înainte, cu toate că noi cunoşteam pe

Domnul mai bine de douăzeci de ani şi totdeauna am fost fericiţi cu El şi în lucrarea Sa. O

asemenea întrunire nu avea nevoie de nici vin preşedinte. Constienţa prezenţei divine era aşa

de evidentă, încât cea mai mică indecenţă sau orice scoatere în relief a cărnii ar fi fost de
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nesuportat. Prin puterea lor de judecată spirituală, cei adunaţi lăsau să se vadă, într-un mod

lipsit de ambiguitate, dezapro-barea lor faţă de ceea ce ar fi deranjat.

Această descriere dă un exemplu bun al întrunirilor care aveau loc cu mai bine de un secol

în urmă. Astăzi adunările poate au devenit mai mari, însă ne temem de o influenţă mai mare a

lumii. Însă chiar printre întrunirile de astăzi pentru ceai şi citire, multe ar putea fi comparate cu

cele descrise mai sus.

După ce am spus aşa de multe despre întrunirile pentru citit şi despre valoarea lor, ni se

pare necesar să mai adăugăm că sunt mulţi fraţi cu o mare influenţă morală, care nu sunt apţi

să participe la Cuvânt în asemenea întruniri. Cu toate acestea, datorită umblării lor în sfinţenie,

a lucrării lor de păstorire şi a spiritului lor care se aseamănă cu Hristos, ei se bucură de atenţia

şi simpatia tuturor. Cu adâncă durere trebuie să mai spunem că astfel de întruniri au fost

folosite de duşman cu cele mai rele intenţii. Se poate întruni o colectivitate deosebit de aleasă

şi se poate permite vestirea unei învăţături rele, printr-un învăţător fals, cu daruri minunate;

vor fi făcute notiţe de către aceia care sunt adepţii lui şi în felul acesta învăţătura va fi

răspândită. Însă, unde este un lucru bun pe care duşmanul nu încearcă să-l strice? Dacă nu a

putut să-1 răstoarne, a abuzat de firea păcătoasă, chiar printr-un creştin. în zilele apostolilor era

deja un Diotref, care voia „să aibă întâietatea" şi asemenea oameni se găsesc şi astăzi (3 loan

9).

Studiul cu rugăciune a Cuvântului lui Dumnezeu

La redarea amintirilor noastre de mai sus cu privire la întrunirile pentru citit, am avut în

vedere un scop dublu.

1. Să dăm o relatare fidelă a modului în care fraţii se dăruiau studiului Cuvântului lui

Dumnezeu, sub călăuzirea Duhului Sfânt şi cu rugă-ciune, lăsând la o parte toate părerile lor

teologice preconcepute. Plinătatea binecuvântărilor care rezulta din aceste întruniri nu se poate

măsura. Nu înseamnă că întrunirile pentru citit aduc totdeauna foloase; dimpotrivă, dacă

lipseşte supunerea faţă de adevăr, ele pot fi foarte apăsătoare. Firea omenească, slabă,

neliniştită, poate ocazional să iasă în evidentă si să le facă să nu fie nicidecum fericite si

folositoare. Insă aceasta este un eşec si o slăbiciune, cu toată prezenţa Duhului Sfânt, tot aşa

cum un credincios ca individ poate aluneca, deşi Duhul Sfânt locuieşte în el. Vorbim despre

acele întruniri de citit, aşa cum ar trebui ele să fie.

2. Vrem să atragem atenţia asupra diferenţei dintre astfel de întruniri si acelea cu care

eram familiarizaţi mai înainte. Dorim să facem aceasta cu toată dragostea şi cu dorinţa serioasă
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şi sinceră, ca iubiţii noştri prieteni creştini să poată cântări bine care fel de întruniri corespund

cel mai mult gândului Domnului. După întoarcerea la Dumnezeu, cea mai mare binecuvântare

pe care un suflet o poate primi în această viaţă este de a se lăsa condus de Domnul pe temelia

divină a părtăşiei şi adorării.

Dintre acele adunări pe care le ştiam înainte, cea mai apropiată de adunarea descrisă mai

sus este „adunarea de părtăşie." La aceasta ar putea fi vorba de o duzină sau mai mulţi de

creştini serioşi, ai aceleiaşi denominaţii creştine, care nu locuiau departe imul de altul, şi care

se strângeau odată pe săptămână sau pe lună pentru rugăciune şi citirea Cuvântului. Este ales

un preşedinte, care propune cântările, se roagă apoi, citeşte textul pentru seara respectivă şi

face unele observaţii asupra Cuvântului. Expunerea sa poate dura vreo douăzeci de minute. Se

aşteaptă apoi ca un altul din cei prezenţi să expună părerea sa asupra celor citite. Toate

afirmaţiile sale sunt îndreptate spre cel care prezidează întrunirea.

Fără îndoială, acest fel de întruniri sunt de folos pentru cultivarea părtăşiei creştine şi

evlaviei per-sonale. Lipseşte însă un lucru: puterea şi lumina vie care descoperă pe Hristos

sufletului omului şi prin care El îl transformă în chipul Său. Chiar neintenţionat, totuşi Duhul

Sfânt este practic dat la o parte. Sufletul rămâne în întuneric, ceea ce aduce lipsă de

dependenţă de Domnul. Când apoi este făcut cunoscut textul pentru viitoarea întrunire şi este

numit preşedintele, se aşteaptă în felul acesta o temeinică pregătire din partea lui.

Un alt mod original al întrunirilor dinainte, îl putem numi „întrunirea pentru ceai". Fratele

în casa căruia avea loc întrunirea, alegea oaspeţii şi îi învita. După cum credea el de cuviinţă,

puteau uneori să fie invitaţi bogaţi şi săraci laolaltă. După ceai putea avea loc o stare de vorbă

generală, iar unii puteau să cânte ceva, în timp ce ceilalţi discutau. Nici unul nu se gândea să

aducă de acasă o Biblie sau o carte de cântări. În jurul orei nouă avea loc rugăciunea familiară.

Marea Biblie era pusă pe masă şi cineva era rugat să citească; în general acesta era preotul,

dacă era prezent. După citirea unui capitol şi după rugăciune, fiecare îşi relua comportarea

nestingherită, comodă, şi îşi con-tinuau discuţia până când erau invitaţi la masă. Momentul

plecării depindea puţin de plăcerea care se găsea în întrunire sau de amabilitatea gazdei. Nu

era o adunare cu caracter spiritual, cu toate că scopul părea bun. In felul acesta membrii unei

societăţi au fost apropiaţi unul de altul şi au fost trezite sentimente frăţeşti unul faţă de altul.

Aceia care sunt familiarizaţi cu astfel de întruniri vor confirma în mod sigur că am redat

descrierea cea mai favorabilă. Nu dorim să spunem vreun cuvânt care ar putea să întristeze

sufletele sensibile. Nu lauda fraţilor este ţelul nostru, ci gloria Domnului, prin binecuvântarea

alor Săi. Dorim să arătăm tuturor creştinilor şi să punem pe inima lor, ceea ce El a
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binecuvântat din belşug spre zidire. Binecuvântarea lui Dumnezeu a venit peste aceia care se

adunau în felul acesta în Numele Domnului Isus.

Diferite căi de răspândire a adevărului

Pe lângă studiul Cuvântului lui Dumnezeu cu rugăciune, aceşti credincioşi erau deosebit de

zeloşi în vestirea Evangheliei pentru cei păcătoşi. Prin cunoştinţa lor mereu crescândă cu

privire la lucrarea înfăptuită de Hristos şi a bogăţiei harului lui Dumnezeu, Evanghelia a fost

vestită cu claritate, plinătate şi putere. In diferite locuri, mulţi au ajuns să-L cunoască pe

Domnul. Zelul în răspândirea Vestei Bune era aşa de mare, încât în unele locuri aproape

fiecare frate devenea un predicator. Aceia care erau bine experimentaţi în Sfintele Scripturi

învăţau cu râvnă pe creştini şi dădeau explicaţii din Scriptură. Diferenţa aşa de importantă

dintre vestirea Evangheliei celor necredincioşi şi învăţarea celor credincioşi, care era

practicată în felul acesta, reprezenta ceva cu totul nou.

Darul şi lucrarea unui evanghelist sunt cu totul deosebite de ale unui învăţător. Această

diferenţiere era - cu excepţia timpului apostolic - în mod general desconsiderată în Biserică.

Curând după marea trezire din anul 1859 au început să se ţină „evanghelizări" în localuri

publice, metodă care s-a continuat până astăzi. Misiunea evan-ghelică a lui Moody şi Sankey

în Anglia din anii 1873-1875 era o mlădiţă a trezirilor din America. Această misiune a luat mai

mult forma caracteris-tică a unor evanghelizări a diferitelor denominaţii creştine, decât a

persoanelor din afară.

Alte mijloace folosite pentru răspândirea adevărului au fost cărţile şi împărţirea de tractate.

Aceas-ta a avut loc într-o măsură foarte mare. îndată ce primeau o lumină deplină asupra unui

anumit lucru din Cuvântul lui Dumnezeu, scriau o broşură şi o răspândeau. în felul acesta era

pregătită din provi-ziile inepuizabile ale adevărului divin nu numai învăţătura, ci şi hrana

proaspătă pentru suflete, într-un timp relativ scurt oamenii aveau în mâinile lor, cu un cost

redus, mijloacele de a se familiariza cu Cuvântul lui Dumnezeu, mai ales cu acele adevăruri

care atunci constituiau interesul a mii de persoane. Am putea să povestim despre multe scrieri

care au fost redactate şi apoi mereu multiplicate, ce conţineau marile adevăruri despre

Bise-rică, chemarea cerească, lucrările Duhului, slujirea, adorarea, profeţia, eficienţa

răscumpărării, relaţiile cereşti ale creştinilor, venirea Domnului, răpirea credinciosului, prima

şi a doua înviere etc.

Pe această cale şi cu aceste mijloace, adevărul a fost răspândit repede şi departe. Aceşti

credincioşi, prin aşa numita lucrare laică, posedau o supe-rioritate evidentă faţă de
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organizaţiile bisericeşti. Pentru că în aceste organizaţii ordinarea constituia un lucru absolut

necesar pentru exercitarea slujbei, această activitate era rezervată numai puţinilor autorizaţi.

Fraţii au considerat permanent că acest sistem de slujire se împotriveşte adevărului divin şi în

multe cazuri are influente nimicitoare. Aşa de exemplu un om cult, care nu are nici un dar

duhov-nicesc şi probabil nici viaţă duhovnicescă, dacă este ordinat potrivit prescripţiilor,

exercită tot felul de slujiri în interiorul denominaţiei bisericeşti căreia îi aparţine. Pe de altă

parte, unui creştin care posedă darul predicării şi învăţăturii, nu i se dă posibilitatea să exercite

aceste daruri în interiorul Bisericii, fără o împuternicire din partea autori-tăţilor omeneşti. Spre

binele fraţilor, al Bisericii lui Dumnezeu şi al sulfetelor oamenilor, ei au găsit adevăratul izvor

al slujirii, în toate aspectele sale, în Hristos însuşi, Capul glorificat în cer. „Dar fiecăruia din

noi", spune apostolul, „harul i-a fost dat după măsura darului lui Hristos. De aceea este zis:

„Suindu-Se la înălţime, a luat robia roabă şi a dat daruri oamenilor"... „Şi El a dat pe unii

apostoli, pe alţii proroci, pe alţii evanghelişti, pe alţii păstori şi învăţători, pentru desăvârşirea

sfinţilor, în vederea lucrării de slujire, pentru zidirea trupului lui Hristos." (Efeseni 4.7-12.)

Aici avem adevărata temelie şi singurul izvor al tuturor darurilor duhovniceşti -

răscumpărarea înfăptuită de Hristos la cruce şi înălţarea Sa la dreapta lui Dumnezeu în cer.

Hristos, Capul Bisericii, este dătătorul tuturor acestor daruri. Nu este numită nici o autoritate

omenească sau or-dinare omenească. Biserica mărturisitoare a suferit nespus de mult prin

ideile ei tradiţionale cu privire la slujirea în Cuvânt. Ea a privit-o ca pe o profesie omenească

de onoare, în timp ce aici darurile slujirii simt numite ca daruri ale harului, care în mod sigur

sunt partea tuturor acelora care iubesc biserica şi poartă grijă de mădularele ei, sau care caută

să câştige suflete noi prin Evanghelie.

Înainte de a încheia acest capitol, doresc să pun înaintea cititorului o scrisoare care datează

cam din aceeaşi perioadă cu aceea în care a fost scrisă această carte, însă nu de acelaşi autor.

Este o scrisoare care descrie acele întruniri deosebit de preţioase pentru inima poporului lui

Dumnezeu adunat numai în Numele Domnului.

„Dragă frate! Scrisoarea dumneavoastră din 22 a sosit aseară şi mi-a fost binevenită. Tema

despre care vorbiţi a mişcat timp îndelungat şi inima mea. A trezit în mine multe sentimente,

însă nu ştiu dacă pot să le exprim corect. Am trăit ore de adunare, care se numără printre cele

mai preţioase amintiri ale mele, în care se putea simţi şi vedea prezenţa Aceluia în al cărui

Nume eram adunaţi. îmi aduc aminte de o adunare în care duhul adorării ne-a umplut aşa de

mult, că în timpul intonării unei cântări de adorare, vocile au amuţit una după alta, aşa că până

la sfârşitul strofei se mai puteau auzi numai două voci. Inimile erau prea pline ca să mai
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vorbească şi emoţia trecea dincolo de controlul fizic.

Însă cât de des părăsim noi încăperea şi ora de adorare cu un sentiment de dezamăgire!

Desigur, „ne-am bucurat" la adunare, aşa cum obişnuim să spunem, şi probabil am fost zidiţi.

însă lipsea ceva, şi acest „ceva" era ceea ce I se cuvenea lui Dumnezeu şi pe care noi nu I l-am

adus. Este greu de descris în cuvinte, însă nu de simţit şi recunoscut. Este asemenea unui

buchet de flori sau a unor fructe; poate lipsi parfumul sau aroma, pe care ochiul nu le poate

percepe, însă frumuseţea care este oferită ochilor nu poate compensa pierderea.

Doresc acum să vă spun gândurile mele relativ la adorare şi la adunările de duminica

dimineaţa. Cred că ele corespund Cuvântului Său, însă nu vreau să redau mereu locuri din

Scriptură, ci vă las pe dumneavoastră, dacă doriţi, să adăugaţi gândurilor mirosul plăcut -

mirosul celor patru „mirodenii alese" care erau numai pentru Dumnezeu amestecul pe care noi

nu putem să-1 facem pentru noi înşine, ci care este „sfânt Domnului." Să observăm însă: noi

pregătim amestecul pentru El.

În mod foarte sigur este vorba de veşnic preamăritul nostru Domn Isus, Fiul lui Dumnezeu.

Mirosul de tămâie se ridică însă în momentul în care preotul care face lucrarea de tămâiere

pune amestecul parfumat pe focul luat de pe altarul de aramă; această lucrare se face din

mirodenii fin mărunţite si arse pe altarul de aur, aproape de perdea.

Transpuneţi imaginea în noţiunile Noului Testament şi aveţi răspunsul la întrebare.

Probabil că restul din scrisoarea mea va face aceasta mai clar. Permiteţi-mi să lămuresc mai

întâi câţiva termeni.încep cu partea noastră, cu apropierea noastră de Dumnezeu, de la

„păcătosul mântuit" şi până la locul nostru înaintea lui Dumnezeu „în Locul Preasfânt."

Înainte de a fi mântuiţi „totul era de la noi înşine" şi nimic de la Dumnezeu. Când am

devenit adoratori, totul este de la Dumnezeu si nimic de la noi înşine.

Când „am fost născuţi din nou", în noi au fost trezite nevoi şi de aceea ne rugăm pentru

ceea ce ne lipseşte. Aceasta înseamnă că ne rugăm.

Când apoi harul Său se revarsă şi înţelegem că dragostea Sa răspunde nevoilor noastre,

mulţumim pentru dovezile Sale de har.

Când prin Duhul Sfânt cunoaştem mai bine pe Dumnezeu - Tatăl Fiului - vedem măreţia

Sa, gloria Sa, splendorile creaţiei, răscumpărării şi ocrotirii, lăudăm. Însă este ceva mult mai

înalt - ne găsim m mod conştient în Locul Preasfânt, prin sângele lui Isus, iar înaintea noastră

este Dumnezeu. Ne plecăm înaintea Lui (cuvântul adorare înseamnă în primul rând o îndoire a

genunchilor sau cădere la pământ, ca în Matei 2.11), pentru ceea ce El este în Sine Însuşi. Eul

este uitat, aşa că nici nu ne mai rugăm şi nici nu mai mulţumim - ne închinăm, ÎI adorăm!

http://www.vesnicia.ro/


Fraţii Andrew Miller

____________________________________________________________________________
www.clickbible.org – Cărţi creştine gratuite

Aceasta va fi preocuparea noastră fericită din cer. Aici, în slăbiciunile noastre, rămâne mai

mult ca ceva de dorit, decât ceva înfăptuit. Adorarea este amestecată aici cu lauda, care se

cuvine Lui mai întâi, şi deseori cu amintirea despre noi înşine, cu privire la ceea ce El a făcut

pentru noi. În felul acesta ia naştere în noi mulţu-mirea sau, mult mai jos, noi aducem

rugăciuni. Dacă gândurile noastre sunt adunate, vom putea să diferenţiem una de cealaltă.

Crucea (aceasta este altarul de aramă) este temelia a toate. De acesta trebuiau preoţii să se

apropie, ca să ia foc de pe el (acesta ne spune despre judecata unui Dumnezeu sfânt asupra

păcatelor, pe care a purtat-o Fiul Său, Mântuitorul nostru). Pe sfinţenia Sa năpătată poate fi

pus focul, peste acesta tămâia, al cărei miros era partea lui Dumnezeu. Şi când în marea zi a

Ispăşirii marele preot intra dincolo de perdea, cu mâinile pline de tămâie aromată pisată

mărunt (mâinile pline arată închinarea), norul care se ridica îl proteja de judecata Sfântului lui

Israel, în timp ce el prezenta pe Israel înaintea Domnului Său.

Toate acestea sunt aplicabile numai la adunările noastre de dimineaţă. Vrem însă să privim

mai întâi ca exemplu din Scriptură, Psalmii 28, 29 şi 30, şi să-1 punem pe primul în legătură

cu rugăciunea, pe al doilea cu adorarea şi Psalmul 30 cu cântarea de laudă.

Ne strângem pentru a ne aduce aminte de Domnul Isus. Semnele care stau înaintea noastră

ne amintesc despre El, mană - carnea Sa - sângele Său - simboluri pe care El însuşi le foloseşte

cu privire la Sine. Chiar El ia pâinea şi vinul, El frânge pâinea, deosebit paharul de pâine, şi

spune ucenicilor Săi să le împartă între ei. Faptele acestea fac să ne amintim nu numai de

Domnul Isus ca persoană, ci pâinea şi paharul ne prezintă moartea Sa, încât Cina Domnului

este aducerea aminte de Mântuitorul nostru, de Domnul nostru Isus în moartea Sa. Acesta este

gândul călăuzitor în strâgerile laolaltă şi nimic n-ar trebui să-l deranjeze sau să-1 umbrească.

însă nu putem gândi la moartea Sa fără s-o asociem scopului şi rezultatelor ei, şi anume cu

privire la Dumnezeu şi cu privire la noi. Am putea noi să facem ceva mai bun, decât să urmăm

pe Domnul nostru însuşi în Psalmul 22 si Psalmul 102? El suferă sub mâna lui Dumnezeu, însă

El II glorifică, îl laudă, şi anume ca Acela care intonează cântarea de laudă în Adunarea cea

mare. Rezultatele finale vor fi descoperite abia în domnia Sa asupra pământului şi în

binecuvântarea naţiunilor.

Pentru strângerile laolaltă nu ne simt date nici un fel de prescripţii, în afară de învăţăturile

cu caracter general din Faptele Apostolilor capitolul 20 şi 1 Corinteni 14. De aceea simţul

spiritual trebuie să fie treaz şi să facă potrivit cu ceea ce este drept şi se cuvine. Când noi avem

înaintea ochilor scopul întrunirilor, suntem conştienţi de prezenţa nevăzută şi ne supunem

Duhului Său (prin „noi" înţeleg toţi cei prezenţi), vom fi împreună la ora stabilită şi vom
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aştepta toate de la Domnul. Adunarea va cânta lauda sau va adora prin cântarea în comun a

unui imn de adorare, sau prin aceea că unul singur exprimă adorarea în câteva cuvinte.

Evanghelia harului Său - oricât de nespus de preţioasă ar fi ea - nu preocupă gândurile

noastre acum. încercările de pe drum, călătoria noastră, toate simt uitate. Nu simţim nici o

lipsă, nici o nevoie. Inima este plină - arhiplină; de aceea Adunarea trebuie să laude sau să

adore, fie tăcând, fie în cuvinte. Este „numai o inimă, numai o simţire" în glorificarea lui

Dumnezeu. Isus stă înaintea noastră - Persoana Sa - moartea Sa. „Mâinile noastre sunt

umplute" cu El, „tămâia aromată pisată mărunt" (chiar dacă înţelegerea unora ar putea fi mai

mare decât a altora, aceasta n-are importanţă acum). Nu este hotărâtor aici cât de mult pot eu

să primesc din El; eu sunt plin, oricât de limitată ar fi capacitatea mea de acumulare. Cei în

vârstă, sfinţii încercaţi, care au umblat mulţi ani cu Isus şi L-au cunoscut îndeaproape,

„părinţii" în Hristos sunt plini; dar şi „copilaşii", care tocmai şi-au început calea cu Hristos,

simt umpluţi. Nu este vorba acum de capacitatea de înţelegere; El este Acela care umple orice

capacitate de înţelegere, fie ea mare sau mică. O, cât de mult doreşte inima mea să fie într-o

asemenea adunare! Poate oare să fie vreo regulă, o dispoziţie cu privire la modul în care să se

procedeze într-o asemenea adunare? O cântare de laudă, o voce care exprimă adorarea din

partea adunării, o parte a Cuvântului Său preţios care ne face să ne bucurăm cu atât mai

conştient de prezenţa Sa - toate acestea pot sau nu să premeargă exercitarea singurului scop

pentru care noi ne-am strâns. Atunci îi aducem mulţumire, noi, întreaga adunare, prin faptul că

unul ridicat în picioare o rosteşte pentru noi. Cine este el, poate nu ştiu; dacă este unul printre

noi care are daruri, atunci el trebuie să aştepte cel mai mult, ca nu cumva să împiedice pe

Duhul Sfânt în alegerea vorbitorului.

Dacă este lăsată libertatea Duhului Sfânt de a lucra în adunare, atunci El ne va prezenta

acea parte a lui Isus care ne este cea mai potrivită, pentru că noi nu putem să-L privim deodată

în toată gloria Sa. Atunci cântările, locurile din Biblie şi adorarea Adunării vor fi toate în

concordanţă cu tema aleasă. Nu este nevoie de nici un aranjament anterior, ci numai de a

aştepta totul de la El. Şi chiar încheierea întrunirii noastre va decurge într-o armonie per-fectă.

Cuvântul - dacă cineva va vorbi - spre zidire sau îndemnare, nu va indispune nici o inimă. Este

o strângere laolaltă pentru Dumnezeu, de aceea nu este loc şi nici timp pentru exercitarea

darurilor şi cu atât mai puţin pentru un discurs lung sau o predică.

Dacă expunerea mea a fost corectă, atunci nu vom cădea pe panta alunecoasă a unor

şabloane sau a unor forme îndelungat practicate. Nu este nici o regulă, dacă la masă să te

adresezi Tatălui sau Fiului: Duhul lui Dumnezeu va conduce aceasta aşa cum vrea El. Este
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numai o regulă - supunerea faţă de Duhul! Atunci toate lucrurile se vor desfăşura „aşa cum

este drept şi se cuvine." El va folosi pe aceia pe care i-a ales, Dumnezeu va fi adorat, gândurile

noastre se vor preocupa cu amintirea Domnului Isus şi cel sfânt va părăsi locul cu sentimentul

gustării mai dinainte a cerului.

Însă cât de rară este o asemenea adunare - pentru că dacă este prezent numai unul singur

care nu „corespunde tonului" Duhului, armonia este tulburată, poate chiar nimicită. Mai ales

când acela participă public - o cântare nepotrivită, propunerea unui text nepotrivit din

Cuvântul lui Dumnezeu, sau se roagă, când nu poate avea un duh de închinare. Ce va face

atunci adoratorul? Nimic, ca să-şi păstreze liniştea sufletului - să se alăture, dacă poate, iar

dacă nu, să rămână singur înaintea lui Dumnezeu, în dragostea lui Hristos..."

Capitolul III

Originea denumirii "fraţii din Plymouth"

Printre multele adunări care au apărut în acele prime zile ale fraţilor, cea mai cunoscută

este aceea din Plymouth.

„Aproximativ în anul 1831", scria Darby într-o scrisoare adresată unui prieten, „m-am dus

la Oxford, unde erau deschise multe uşi şi am găsit pe Mr. Wigram şi pe Mr. Jaratt. Când în

cele din urmă am vizitat pe Mr. F. Newman, am întâlnit pe Mr. Newton, care m-a rugat să

merg la Plymouth, ceea ce am şi făcut. Când am sosit, am găsit în casă pe căpitanul Hali, care

predicase deja în unele sate. Am avut întruniri de citire a Cuvântului şi curând am început să

frângem pâinea. Cu toate că Mr. Wigram a început lucrarea în Londra, el ţinea foarte mult la

Plymouth."

Primul loc al întâlnirilor de acolo s-a numit „Providence Chapel" şi pentru că fraţii nu şi-au

dat nici un nume, în oraş ei au fost numiţi „Cei din Providence." Când fraţii au început să

vestească Evanghelia în aer liber şi prin satele din jur, oamenii şi-au arătat curiozitatea de a şti

cine simt ei. Era ceva nou în vestirea lor, în felul lor de a merge în lucrare. însă faptul că nu

aparţineau nici unei denominaţii, se vorbea despre ei ca fiind „fraţii din Plymouth." Aceasta a

condus în mod firesc la denumirea „fraţii din Plymouth", care le-a fost atribuită începând din

acel moment - şi câteodată ca batjocură. „Unul este învăţătorul vostru, voi toţi însă sunteţi

fraţi." Aici avem numele pe care Domnul însuşi l-a dat ucenicilor Săi (Matei 23.8). Pentru că

numărul fraţilor a crescut, capela a fost cumpărată şi a fost mărită.

Foarte curând s-a arătat o puternică împotrivire faţă de noua mişcare, în mod deosebit din
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partea preoţimii şi a predicatorilor tuturor denominaţiilor. Nu este de mirare; ei simţeau că

poziţia pe care o ocupau fraţii era o permanentă mărturie împotriva întregii lor stări şi

activităţii lor practice. Mulţi au fost gata să spună lucruri rele şi neadevărate despre fraţi, ca să

nimicească lucrarea binecuvântată pe care Dumnezeu o făcea prin ei. însă aceste eforturi ale

duşmanului au fost folosite de Domnul ca să mărească interesul faţă de noii predicatori şi să

atragă mulţimi la întrunirile lor. Binecuvântarea lui Dumnezeu se revărsa în mod vizibil peste

eforturile fraţilor; mulţi au fost călăuziţi să se despartă de denominaţiile acelor timpuri şi să se

adune în jurul singurului punct central - Numele Domnului Isus.

La unii, lucrul acesta a avut loc cu mai puţină înţelegere sau mai puţine exerciţii ale

conştiinţei, în comparaţie cu acei fraţi care au păşit prima dată pe acest teren. Însă ei erau

nemulţumiţi cu ceea ce se vedea şi doreau ceva mai bun.

Între fraţi domnea o mare prospeţime, simpli-tate, dăruire, dragoste şi unitate. Aceste

trăsături de caracter ale convingerii spirituale exercită tot-deauna asupra unor suflete o

puternică forţă de atracţie. Desigur, s-ar putea ca mulţi dintre aceia care s-au alăturat fraţilor să

fi avut idei foarte neclare în privinţa pasului pe care l-au făcut. însă totul era aşa de nou pentru

ei: Hristos a fost recu-noscut ca singurul centru al strângerilor laolaltă şi Duhul Sfânt ca

singurul Conducător şi învăţător. Astfel ei s-au dedicat studiului Cuvântului lui Dumnezeu, au

experimentat dulceaţa părtăşiei creştine şi au aflat - aşa cum ei înşişi spuneau - că Biblia le-a

devenit o carte nouă. Fără îndoială, în acele zile a avut loc o lucrare a lui Dumnezeu deosebit

de clară şi binecuvântată, a cărei influenţă s-a simţit nu numai în Anglia, ci pe tot continentul

şi până în ţări îndepărtate.

Rezultatul despărţirii de lume
În timpul acela nu era nimic neobişnuit ca în cutiile de colectă să se găsească obiecte de

podoabă, care erau imediat schimbate în bani, daţi diaconilor, pentru săraci. însă acest mod de

a dărui ceva din luxul tău nu mulţumea pe credincioşii predaţi Domnului din Plymouth. Ei

s-au despărţit de tot ce considerau lumesc în cărţi, îmbrăcăminte, obiecte de mobilier. Aceste

jertfe de bunăvoie erau strânse. Când strângerea s-a încheiat, s-au adunat aşa de multe, încât a

trebuit să fie vândute la licitaţie. Mulţi probabil simt gata să se întrebe ce a determinat tânăra

comunitate - de aproape nouă ani - să jertfească în felul acesta bunurile pământeşti. Pentru că

în momentul când a fost scrisă cartea aceasta mai trăiau unii dintre credincioşii acelei

comunităţi, autorul a strâns câteva informaţii despre originea şi intenţiile acelei im-presionante

dăruiri pentru Domnul. Citatele următoare sunt preluate din ultimele scrisori şi se bazează pe
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mărturia acestor fraţi.

„În ceea ce priveşte mulţimea bunurilor, bijuteriilor, cărţilor, mobilei etc., care au fost

dăruite şi vândute apoi în acele prime zile în Plymouth, nu a fost făcut nici un apel. A fost pur

şi simplu o dorinţă de a arăta despărţire de lumea de atunci şi o alipire de Domnul lor, care era

aşteptat să vină din cer."
Nu este nici o lipsă a dragostei faţă de aproapele, dacă gândim - cu toată această mărturie - că unii care

s-au lipsit în felul acesta de bunurile lor, au urmat pe alţii sau au lucrat sub influenţa unei mişcări

sentimentale generale, iar mai târziu au regretat poate acest pas. Însă din toate putem recunoaşte că

modul general de comportare se baza pe acţiunea Duhului Sfânt, şi nu pe emoţia sau sensibilitatea

naturii omeneşti. Acest exemplu de despărţire de lume, nu dorim să-l scoatem în evidentă mai mult

decât se cuvine, ci doar să-l prezentăm ca pe un exemplu al puterii Duhului, aşa cum El lucrează într-o

inimă care s-a predat cu totul pentru Hristos şi-L aşteaptă să vină din cer. Fără îndoială şi astăzi se

găsesc cazuri particulare care arată acelaşi caracter, numai că ele sunt mai puţin impresionante şi mai

puţin cunoscute. Ceea ce a făcut aşa de impresionant cazul Plymouth era com-portarea unanimă a

întregii adunări, precum şi felul lor de a fi deosebit de sincer şi hotărât.

Spiritul clerical
Este dureros, deosebit de dureros, să vezi cum scena unei asemenea prospeţimi, simplităţi

şi dăruiri sincere faţă de Domnul este pustiită şi stricată prin şiretlicurile Satanei, şi anume prin

intermediul unui învăţător fals, dar plin de in-fluentă. Duhul lui Dumnezeu lucrase cu putere în

Ply-mouth şi produsese cele mai minunate roade ale lucrării Sale pline de har. însă duşmanul

de moarte şi-a îndreptat privirea invidioasă asupra acelora care depuneau această mărturie

luminoasă despre adevăr şi despre Adunarea lui Dumnezeu; a găsit în rândul lor unealta care a

fost gata să facă lucrarea sa devastatoare. Cineva care a trecut prin acest timp de triere şi

încercări din anii 1845-1848, scria: „Se pare că chiar de la început au fost elemente ale răului,

pe care duşmanul le-a introdus. O lungă perioadă de timp ele se făceau cunoscute într-un mod

care nu bătea la ochi, însă în cele din urmă s-au arătat foarte clar şi lucrau cu atâta energie,

încât nu mai era nici o îndoială cu privire la locul de unde veneau si încotro năzuiau." 2 Aşa

cum a fost la început, când împărăţia cerurilor a fost vestită - oamenii au adormit şi duşmanul

a semănat neghina acolo unde a fost împrăştiată sămânţa cea bună - tot aşa a fost şi în

Plymouth. în mijlocul lor, şi prin unul din fraţii lor de frunte, duşmanul a fost curând si

neobosit la lucru.

2 „întregul caz Plymouth si Betesda" de William Trotter, editată acum sub titlul: "începutul fraţilor
deschişi."
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Mr. Newton, un bărbat cu un mod serios de viată si cu o deosebită influentă în anumite

cercuri, şi pe lângă aceasta imul dintre primii lucrători din Plymouth, a arătat aproape chiar de

la început o înclinare de a se izola de ceilalţi fraţi. „El ţinea întruniri de citire a Cuvântului,

însă nu vroia să permită fraţilor lucrători să participe la acestea, spunând că ar fi dăunător

pentru cei învăţaţi, autoritatea învăţătorului ar fi fost pusă la îndoială şi încrederea sa ar fi fost

zdruncinată. Acesta a fost începutul strecurării clericalismului, care a crescut treptat şi s-a

dezvoltat ca un sistem definit. Nimeni nu bănuia în acel timp că din aceasta putea să rezulte un

rău. Ani la rând nu s-a ridicat nici o voce care să împiedice această evoluţie. „Am fost

îndurerat de această trăsătură nefericită de izolare" spunea Darby, „dorinţa de a lucra

independent şi a-şi aduna înjur o ceată de adepţi. Însă eu nu aveam nici o bănuială că înapoia

acestui mod de compor-tare s-ar ascunde ceva. Am considerat-o ca pe o slăbiciune, pe care noi

toţi o avem într-un fel sau altul, şi am lăsat o deplină libertate, individuală, fără vreun fel de

îngrădiri. Eu nu m-aş fi comportat în felul acesta, fără fraţii mei. M-aş fi bucurat mult ca în caz

de nevoie părerile mele să fie corectate de ei şi să aud părerea lor. Insă aşa au fost

împrejurările, si eu la rândul meu le-am lăsat să fie aşa. La întâlnirea din Clifton, Mr. Newton

mi-a povestit, când a vorbit despre slujire şi punctele legate de aceasta, că principiile lui s-ar fi

schimbat. Eu am răspuns că ale mele simt neschimbate şi că simt că le primisem din învăţătura

Domnului şi, prin harul Său, doresc să le păstrez până la sfârşit..."

„Cu privire la ceea ce eu am auzit de la Mr. Newton în Ebrington Street, mi s-a părut a fi

scopul său permanent de a învăţa altfel decât au învăţat ceilalţi fraţi. în felul acesta el a dat

deoparte învăţătura lor. Aceasta era atât de evidentă, în multe cazuri, încât să atragă atenţia

altora, în afară de mine."

Aceia care au cercetat atent originea şi zilele de la început ale fraţilor, vor recunoaşte

şiretlicul lui Satan în acest sistem introdus de Newton. „Ceea ce caracteriza mărturia lor de la

început era învăţătura despre venirea Domnului ca actuala aşteptare a Bisericii, precum şi

prezenţa Duhului Sfânt ca să unească, să învioreze şi să conducă pe copiii lui Dumnezeu. Ei

mărturiseau această dependenţă a lor de El. Poziţia deosebită a sfinţilor din actuala perioadă,

prin locuirea lăuntrică a Duhului şi învierea lor cu Hristos, era tema învăţăturii lor.

Adevărurile sublime ale Evangheliei le împărtăşeau cu alţi creştini adevăraţi, numai prin

lumina clară pe care Dumnezeu însuşi le-o dădea şi care era redată prin acele adevăruri. A fost

scos în evidenţă în mod deosebit caracterul ceresc pronunţat al Adunării." (J.N.D.)

http://www.vesnicia.ro/


Fraţii Andrew Miller

____________________________________________________________________________
www.clickbible.org – Cărţi creştine gratuite

Caracterul sistemului lui Newton
Ne întoarcem la particularităţile sistemului lui Newton. Pentru aceasta preferăm să cităm

un scriitor care, înainte ca relele să devină cunoscute public, a înţeles ceva din acţiunile

ascunse care aveau loc în culise. în fragmentele următoare, scriitorul, William Trotter, se

referă probabil la lucrurile care s-au petrecut în timpul anilor 1841- 1845. în acel timp numărul

acelora care erau în părtăşie în Plymouth a crescut aproape la o mie, incluzând fraţii şi surorile

din Davenport şi Stonehouse.

„Direcţia pe care o urmărea Newton a condus situaţia în aşa fel încât toţi ceilalţi fraţi care

lucraseră acolo au părăsit Plymouthul, ca să lucreze în altă parte. Darby a plecat în străinătate,

căpitanul Hali la Hereford, Wigram la Londra, iar Newton a rămas aproape singur în Plymouth.

Un frate ales, Harris, care la început n-a avut nimic a face cu mişcarea, a fost asociat în lucrare

cu Newton şi cercul acestuia. Prezenţa sa în acest cerc, timp de mai mulţi ani, a fost pentru

fraţii din alte localităţi, singura speranţă de a împiedica direcţia imprimată de Newton. El însă

s-a despărţit de Newton şi de aceia care erau o simţire cu el, chiar de la începutul acestor

tulburări.

„Sistemul introdus în felul acesta, deosebit de camuflat la început, era orientat să

submineze toate adevărurile pe care Dumnezeu le-a lucrat în inima fraţilor si să se reîntoarcă

sub o formă nouă la tot ceea ce ei părăsiseră.

„A fost negată venirea Domnului ca speranţă sau aşteptare actuală. în locul acesteia se

aşteptau o serie de evenimente, multe despre care nu se spunea nimic în Scriptură şi care erau

numai în imaginaţia lui Newton. A fost negată realitatea unităţii Bisericii ca trup locuit şi

călăuzit de Duhul Sfânt; în locul ei a fost pusă învăţătura despre un fel de biserică

independentă. Această independenţă a mers aşa de departe, încât atunci când divizarea a avut

loc în Plymouth şi fraţi credincioşi şi cu experienţă au venit din Exeter, Londra şi alte localităţi,

ca să-i ajute prin rugăciune şi sfat, partida lui Newton i-a respins categoric, pentru că nu ar fi

din Plymouth şi de aceea n-ar avea nici un drept să se amestece în chestiune. în locul prezenţei

şi a conducerii suverane a Duhului Sfânt în Biserică, a fost instaurată autoritatea învăţătorului.

Această autoritate, pe care şi-a însuşit-o, a fost aşa de absolută, încât atunci când Newton a

fost învino-văţit de anumite neadevăruri şi a fost propusă de câţiva o cercetare înaintea tuturor

fraţilor, acesta s-a împotrivit categoric. S-a afirmat că el nu poate fi verificat decât numai de

aceia care ocupă acolo împreună cu el locul de învăţători şi conducători. Cum însă aceştia l-au

calificat nevinovat, nu mai era nici o posibilitate de îndreptare.

„Pe lângă aceasta, toată slujirea din Cuvânt şi chiar participarea publică în ora de adorare a
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fost dată sistematic în mâna a doi sau trei fraţi, cu eliminarea efectivă a tuturor celorlalţi, sub

un pretext sau altul. În acelaşi timp au avut loc eforturi permanente şi neobosite, ca pe baza

părerilor lui Newton despre profeţii şi ordinea bisericească, să ia fiinţă o partidă. S-a îndrăznit

chiar ca părerile lui Newton să fie numite „adevărul". S-au găsit mijloace ca să fie ţinuţi

departe de Plymouth, toţi acei fraţi ale căror păreri erau cunoscute ca fiind altele decât ale lui

Newton. Astfel erau trăsăturile prin-cipale ale sistemului care a crescut pe neobservate în

Plymouth. Despre existenţa sistemului, ca şi despre grija pe care mulţi fraţi o aveau cu privire

la el, am fost informat deja de şase sau şapte ani, când am cunoscut pe fraţi..."

Se pare că primele întrebări care s-au ridicat în Plymouth cu privire la învăţătura lui

Newton au avut ca subiect tendinţele ei sectare. La început nu i-a fost adusă nici o altă acuzare

mai grea. Unii dintre fraţii de frunte l-au vizitat în momente diferite şi i-au arătat obiecţiile lor.

Insă el a răspuns cu cea mai mare vehementă si a declarat „că noi distrugem fundamentele

creştinismului şi că el este corect în ceea ce face împotriva noastră şi trebuie să-şi continuie

atitudinea."

La un timp după aceea, Newton a acceptat să aibă o întâlnire cu un număr mic de fraţi si

împreună să cerceteze dacă sectarismul a fost intro-dus în adunare. în total să fi fost

aproximativ optsprezece persoane. Darby, care a fost chemat să se reîntoarcă la Plymouth, era

prezent. A fost rugat să spună ce a găsit el de obiectat în Ebrington Street. El a răspuns „că

oricare altul ar putea, ca şi el, să facă o constatare a sectarismului." El n-a vrut să abordeze

problema cu privire la profeţie, con- siderând-o o problemă morală; ce obiecta atunci era

sectarismul.

„Newton a izbucnit într-o mânie aprinsă şi a spus că renunţă la toate obiecţiile formale. El

voia să facă din Plymouth un focar, cu scopul de a întemeia o mărturie unanimă împotriva

celorlalţi fraţi şi s-a bazat pe faptul că cel puţin Devonshire şi Somersetshire vor fi sub

influenţa sa pentru acest scop; şi spunea că Darby nu pentru prima dată i-a stat împotrivă şi i-a

stricat planurile." După această explicaţie chiar din gura lui Newton, continuarea cercetărilor

cu privire la sectarismul său nu mai era necesară. Mai mulţi dintre fraţii prezenţi au spus că nu

mai era cazul să continuie discuţia. Darby a cerut tuturor să explice „dacă aceasta era dorinţa

Plymouthului; în acest caz, începând din duminica viitoare, să nu mai viziteze adunarea."

Divizarea din Plymouth

După ce Darby a lucrat mai multe luni în adunarea din Plymouth „şi cu toate mijloacele

care i-au stat la dispoziţie a încercat să trezească conştiinţa fraţilor şi surorilor, s-a văzut
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obligat să se retragă din adunare." Newton şi prietenii lui, în încercarea lor de a infirma

acuzaţiile care le-au fost aduse, s-au folosit de un mod fals şi contrar Sfintei Scripturi, ceea ce

a determinat ca mulţi prieteni de-ai lor de odinioară să se despartă de ei. Aproape o sută sau

chiar mai mulţi fraţi şi surori s-au retras de la părtăşia din Ebrington Street şi au început să

frângă pâinea, mai întâi într-o casă particulară, apoi în Raleigh Street. In felul acesta a avut loc

divizarea din Plymouth.

Când au fost cunoscute aceste evenimente, unii fraţi din toate părţile ţării au venit la

Plymouth. Mulţi dintre ei se arătau prietenoşi cu Newton şi aproape toţi gândeau că Darby s-a

grăbit şi a lucrat în chip nechibzuit. Însă ei nu trăiseră desfăşurarea evenimentelor şi de aceea

ştiau numai foarte puţin despre starea reală a lucrurilor din Plymouth. Când la o întrunire s-a

propus să se facă cercetări asupra unor acuzaţii, Newton a obiectat energic împotriva oricărei

amestecări a fraţilor din afară. A permis numai o cercetare pe principiul arbitrajului. El avea să

numească pentru aceasta pe patru prieteni de-ai săi, iar Darby la rândul său urma să aleagă

iarăşi patru prieteni de-ai săi. Darby a refuzat categoric acest principiu lumesc al arbitrajului.

El simţea cum prin aceasta întregul caz ar fi fost luat din mâinile lui Dumnezeu şi ale Adunării

Sale şi pe lângă aceas-ta el însuşi ar fi fost făcut capul unei partide. S-a oferit să se întâlnească

el cu Newton înaintea întregii adunări sau, dacă preferă, înaintea unui număr dintre fraţii cei

mai cunoscuţi şi cu ex-perienţă. Newton n-a fost de acord cu nici una din aceste propuneri, n-a

vrut să lase cazul în seama nici unui alt tribunal, în afară de arbitrajul propus de el. Mulţi fraţi

care au venit la Plymouth cu bune intenţii, să vindece ruptura, au găsit lucrurile mult mai rele

decât şi-au imaginat şi de aceea s-au despărţit de Newton şi partida lui. în felul acesta

despărţirea s-a extins şi în alte părţi ale ţării.

În Londra şi în alte localităţi centrale au avut loc întruniri pentru smerire şi rugăciune în

comun. Multe foi volante au fost date publicităţii de ambele părţi; multe prietenii intime au

încetat; amărăciuni şi încercări au fost suportate timp de doi ani de multe persoane sau chiar de

familii întregi, când această istorie tristă a luat o altă întorsătură, mult mai serioasă. Nu numai

că felul strângerii laolaltă a fost asaltat, dar chiar cele mai elementare lucruri ale creştinismului,

şi anume prin învăţături false care loveau chiar în Persoana Domnului însuşi.

Capitolul IV

Falsa doctrină descoperită
După separarea de Ebrington Street, descrisă mai sus, adepţii lui Newton s-au redus la un
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număr foarte mic. Însă aceştia erau, în cea mai mare parte a lor, cei mai zeloşi adepţi. Din

conferinţele şi expunerile sale s-au luat notiţe care „circulau regulat printre anumiţi aleşi ai săi

din diferite părţi ale Angliei, la fel şi cărţile, într-o asociaţie de cititori." Un pacheţel din aceste

notiţe a căzut în anul 1847 în mâinile lui Harris, şi anume în felul următor: o soră din Exeter

le-a împrumutat soţiei sale ca învătăţuri ale lui Newton, care au fost foarte interesante pentru

ea şi care i-au adus foloase personale. Doamna Harris n-a înţeles sensul unor exprimări ale

scriitorului şi a înmânat soţului ei aceste scrieri. „Eu însumi m-am uitat", spunea el, „în

manuscris şi am fost surprins şi consternat la citirea celor scrise, găsind tot felul de constatări

şi învăţături nescripturistice, care mi s-au părut că lovesc în învăţătura de nezdruncinat despre

cruce." După ce a verificat atent notiţele, a dat publicităţii o broşură în care expunea şi aducea

în lumină sistemul învăţăturii greşite pe care Newton ani de-a rândul o dăduse puţinilor săi

aleşi.

Este uşor de imaginat ce consternare a produs această publicare printre fraţii din toate

părţile ţării. Desigur, aceasta a făcut necesar un răspuns din partea lui Newton. Au apărut

foarte repede două scrieri din partea lui. în nici una din ele nu a contestat învăţătura susţinută

în expunerile sale, ci a prezentat-o într-o formă detaliată şi mai puţin provocatoare, pe care el a

justificat-o apoi şi a menţinut-o. Această expunere a lui Newton asupra Psalmului 6 a apărut

într-o broşură intitulată: „Suferinţele lui Hristos, prezentate într-o expunere asupra Psalmului 6,

privite de J.E. Harris." Ea este fără îndoială expresia cea mai clară pe care o avem relativ la

convingerile scriitorului ei. Expunerea fusese ţinută în prezenţa prietenilor săi, într-un mod

liniştit şi încet, ca să uşureze luarea de notiţe. Putem trage concluzia din aceasta că el a putut

să exteriorizeze fără obstacole sentimetele reale ale sufletului său, fără bariere sau rezerve. Dar

con-statând o revoltă generală din cauza învăţăturii sale hulitoare, şi chiar unii din prietenii săi

fiind gata să-1 părăsească, el s-a declarat a fi dispus a retrage pentru revizuire tractatele sale. A

recunoscut că a greşit cu privire la legătura lui Hristos cu Adam, care este căpetenia tuturor.

Cu plăcere am trece sub cea mai adâncă tăcere şi pentru totdeauna învăţătura greşită, dacă

astfel acest scurt rezumat n-ar apărea incomplet. Ne dăm înapoi îngroziţi la gândul că trebuie

să redăm pe această hârtie acele expresii mistice şi subtile, prin care era învăţată acea erezie

ucigătoare. Domnul Isus, Emanuel, Dumnezeu cu noi, era prezentat ca născut despărţit de

Dumnezeu, implicat în vina celui dintâi Adam, pentru că era născut dintr-o femeie, şi sub

blestemul Legii călcate, din cauza asocierii Sale cu Israel.

Ah! Potrivit acestei învăţături, adevăratul Hris-tos al lui Dumnezeu, Hristosul Noului

Testament, ne este răpit. Este inutil să intrăm în detalii. Dacă El S-a născut despărţit de
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Dumnezeu, supus blestemului şi morţii, atunci El este cu totul descalificat să devină Salvatorul

altora. El ar fi trebuit să Se elibereze pe Sine însuşi de relaţiile în care S-ar fi aflat prin naştere,

şi aceasta - aşa s-a afirmat - a făcut-o El. S-a admis că în viaţa Sa a fost fără vină; prin

ascultarea Sa deplină faţă de Lege şi în toate lucrurile chiar până la moarte, după ce S-a salvat

pe Sine, a fost recunoscut de Dumnezeu şi a fost acceptat. Dar dacă El datora toate acestea lui

Dumnezeu - unde rămâne atunci înlocuitorul păcătosului, unde este siguranţa păcătosului,

jertfa pentru cel păcătos, Evanghelia pentru cel păcătos, unde este Mântuitorul celui păcătos?

Unde este învăţătura despre har, unde este Biserica Dumnezeului celui Viu, unde suntem noi

personal? Unde rămâne lucrarea îndeplinită de Hristos, şi ce înseamnă strigătul Biruitorului:

„S-a sfârşit"?

Nebunia acestei teorii este tot aşa de evidentă ca şi calomnia ei, ea este caracterizată de

adân-cimile lui Satan. în consecinţele ei, este tot aşa de nimicitoare ca şi arianismul sau

socianismul, chiar dacă este mai puţin logică. Se contrazice ea însăşi şi caracterizează mai

mult vanitatea şi patima după recunoaştere a urzitorului ei, decât o convingere cinstită. Pusă

odată în lumină, se văd şi se descoperă toate. Marele har al lui Dumnezeu a fost acela care nu a

lăsat lucrurile să meargă mai departe în felul acesta. Dar incontestabil, în Plymouth a fost

vestit un Hristos fals şi a fost tăgăduită prezenţa Duhului Sfânt.

Cu excepţia unei grupe mici - îndeosebi prieteni ai lui Newton - cei mai mulţi fraţi, după

rugăciune şi cercetări amănunţite, au ajuns la con-cluzia că învăţătura cu privire la Hristos

prezentată şi răspândită de mâna lui Newton era fundamental greşită, totodată subminând tot

ce este esenţial creştinismului. Falsa învăţătură a fost condamnată aproape fără excepţie. Cu

privire însă la principiul referitor la modul cum să fie tratată şi cum să se despartă de ea, nu a

fost o unanimitate.

Betesda şi conducătorii ei
În anul 1848, când fraţii din toate părţile ţării s-au strâns în diferite locuri pentru rugăciune

şi smerire cu privire la intervenţia tristă a duşmanului, conducătorii din Betesda au primit la

masa Domnului pe unii dintre prietenii devotaţi şi adepţi ai lui Newton, care erau cunoscuţi că

susţineau erezia lui. Acest pas grăbit şi cu urmări deosebit de nefaste din partea acelor

conducători, precum şi apărarea conştientă a lor, s-au dovedit dezastruoase; s-a făcut o ruptură

între fraţi. Suferinţă de nedescris şi multă tulburare au împovărat persoane şi familii întregi,

multe din ele nefiind nici astăzi vindecate; mari pagube au fost aduse adevărului şi Numele

binecuvântatului Domn Isus a fost dezonorat. Aici este adevăratul izvor al tuturor certurilor,
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despărţirilor, neînţelegerilor, a urei ascunse şi bănuielilor care au fost mereu simţite de fraţi şi

care au dat duşmanului atâtea arme în mână. Cu Newton şi adepţii săi se putea termina uşor,

însă complicaţia din Betesda era fără speranţă. Acest pas aparent fără însemnătate pentru

sentimentele creştine ale celorlalţi, nu a fost rezultatul unei întâmplări sau al unei neştiinţe. El

a fost făcut cu gândire, cu toate obiecţiile fraţilor temători de Dumnezeu din mijlocul lor şi din

afară, care l-au atenţionat cu privire la caracterul şi vederile persoanelor respective.

Văzând că lucrurile luaseră o formă hotărâtă, câţiva fraţi credincioşi din Betesda au

protestat şi au cerut ca o asemenea învăţătură să fie verificată si condamnată, iar învăţătorii ei

să fie excluşi din părtăşie. Când obiecţiile lor au rămas neluate în seamă, ei s-au văzut obligaţi

să se retragă din comuniunea cu Betesda, ca să se ferească de orice legătură cu ceea ce au

recunoscut ca rău. Unul dintre ei a tipărit o scrisoare şi a trimis-o fraţilor conducători, ca să le

explice motivele despărţirii sale. Drept urmare, a apărut o scriere semnată de zece persoane

importante din Betesda, în care ei justificau comportarea lor faţă de primirea adepţilor lui

Newton şi respingeau orice acuzaţii şi obiecţii adresate lor.

Pentru că problema părtăşiei s-a pus mai întâi în Bristol şi de aici s-a răspândit aproape

asupra tuturor adunărilor fraţilor de pe faţa pământului, poate ar fi bine să aruncăm o privire

asupra vieţii anterioare a acestei adunări. Este vorba, simplu, de o aşa numită „comunitate

baptistă", care era con-dusă de Muller şi Craik şi care se strângeau pentru slujba divină într-o

capelă din Bristol, numită „Betesda." Cu câţiva ani înainte de acest timp de încercare, întreaga

„comunitate" a fost primită aşa cum era în părtăşie cu fraţii. „întreaga adunare" - spune

Mackintosh - „s-a prezentat conform mărturiei şi aparenţelor, pe terenul pe care îl aveau fraţii.

Nu vreau să amintesc nici un nume sau să mă pierd în detalii; scot în evidenţă numai esenţialul,

pentru că el ilustrează un principiu foarte important."

„De mai mulţi ani, convingerea mea este că această primire a întregii comunităţi a fost

greşeala cea mare a fraţilor. Dacă aş recunoaşte din toată inima că toţi membrii şi conducătorii

au fost in-dividual cei mai deosebiţi oameni, totuşi sunt convins că este o greşeală în orice caz

să primeşti pe toţi, ca fiind la fel. Nu există o conştiinţă a unei colectivităţi. Conştiinţa este o

chestiune individu-ală şi dacă nu acţionăm individual înaintea lui Dumnezeu, mersul nostru nu

va avea nici o durabilitate. O mulţime condusă de învăţătorii ei ar putea mărturisi că ocupă un

anumit loc şi acceptă anumite principii. Însă ce siguranţă există că fiecare membru al acelei

mulţimi umblă cu o credinţă personală prin puterea Duhului Sfânt şi sub autoritatea

Cuvântului lui Dumnezeu? Este de cea mai mare importanţă ca la fiecare pas al nostru să

acţionăm cu o credinţă simplă, în părtăşie cu Dumnezeu şi cu o conştiinţă încercată..."
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„Realitatea este că Betesda nu ar fi trebuit niciodată să fie recunoscută ca o adunare care

stă pe principiile divine. Şi aceasta se dovedeşte prin faptul că atunci când ea trebuia să umble

potrivit adevărului unităţii trupului, a eşuat pe deplin."

Scrisoarea celor zece
Scopul principal al aşa numitei „scrisori a celor zece" era să îndreptăţească purtarea acelora

care au primit pe adepţii lui Newton şi să ocupe o poziţie neutră faţă de problema serioasă care

preocupa pe fraţi. Cu toate că semnatarii scrisorii respingeau învăţătura lui Newton, atât

fiecare în parte cât şi în comun, în mod curios spuneau despre părtăşie: „Presupunând că

scriitorul broşurii era în principiu un eretic, aceasta nu ne îndreptăţeşte să respingem pe cei

care au fost sub învăţătura lui, până ce am fi convinşi că ei şi-au însuşit vederile esenţiale

subversive ale adevăruiţii de temelie." Singurul motiv pentru respingere este stabilit în felul

următor: „Nici unul care apără vederile sau broşurile lui Newton, le menţine sau le sprijineşte,

nu trebuie primit în părtăşie."

Acesta era deci punctul de vedere al celor mai înţelegători oameni din Betesda, potrivit

celui mai remarcabil document al lor, şi anume înainte ca rătăcirea respectivă să fi fost

condamnată. Ei au refuzat s-o condamne. „Ce avem noi a face în Bristol cu ceea ce se învaţă

greşit în Plymouth?" spuneau ei. N-au fost de acord nici cu citirea anumitor extrase din

scrierile lui Newton, sau să fie făcute remarci referitoare la învăţătura sa, înainte ca scrisoarea

să fie recunoscută de biserică. în acest scop a fost convocată comunitatea în iulie 1848. Unii

însă s-au împotrivit solicitării ca adunarea să aprobe o scriere care n-a fost nici explicată şi nici

înţeleasă. Atunci s-a ridicat Muller şi a spus că „cel dintâi lucru pe care comunitatea îl are de

făcut este îndreptăţirea semnatarilor scrisorii; dacă aceasta nu are loc, atunci ei nu mai pot

lucra în continuare printre ei. Cu cât erezia este mai rea, cu atât mai mult sunt motive să nu fie

pusă în lumină." în felul acesta credincioşii au fost constrânşi, ca să nu piardă slujba păstorilor

lor, să ocupe o poziţie neutră între scriitorul tractatelor cu adepţii săi şi aceia care le respingeau

complet, ca fiind nesănătoase şi eretice. Prin ridicare în picioare, majoritatea au declarat

„scrisoarea celor zece" ca fiind acceptată şi în felul acesta au luat o poziţie neutră în acea mare

problemă care agita atunci sufletele fraţilor din tară si străinătate.

Divizarea

Cincizeci sau şaizeci de membri ai comunităţii mai bine s-au retras din „Betesda", decât să

fie de acord cu un astfel de principiu superficial al părtăşiei. Acum exista o divizare reală. S-a
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ridicat justificata întrebare: se strâng fraţii cu adevărat pe temelia unităţii Bisericii, sau numai

ca părtăşie independentă? „Betesda" a renunţat la terenul pe care a mărturisit că îl ocupase în

părtăşia cu fraţii, a acceptat independenţa şi s-a declarat public de partea ei. Toţi aceia care

erau alipiţi de principiul „unui trup", ca singurul şi adevăratul teren al părtăşiei creştine, au

fost cu totul împotriva acestei independenţe. Multe adunări din ţară au urmat exemplul

Betesdei, altele însă au menţinut cu statornicie poziţia pe care o ocupaseră mai înainte.

Pretutindeni fraţii erau puşi în faţa acestei pro-bleme şi prin aceasta înaintea unei decizii

per-sonale. Sosise timpul încercării şi nu putea fi evitat. Pentru toţi aceia care au înţeles cu

adevărat ce este Adunarea lui Dumnezeu, aceasta s-a dovedit a fi o periculoasă piatră de

poticnire. Sentimentele şi simţirile personale faţă de prietenii şi învăţătorii iubiţi au pus pe

mulţi în încurcătură. în multe cazuri decizia a fost considerată bună în sine şi pentru sine. Când

însă a fost aplicată la altă persoană, toate argumentele au fost înlăturate cu cea mai pripită

concluzie: „O, un principiu al părtăşiei care exclude de la masa Domnului pe un om aşa de

evlavios şi iubit, nu poate niciodată să fie corect!"

Era greu ca în faţa unei asemenea probleme, cu sentimente aşa de puternice şi proaspete, să

iei o poziţie nepărtinitoare. Dacă sufletul nu era eliberat de persoane şi de influenţa lor, şi nu

era îndreptat permanent numai spre Hristos şi spre ceea ce I se cuvine, nu putea să fie luată

nici o decizie potrivit voii lui Dumnezeu. Dimpotrivă, dacă erau lăsate să lucreze sentimentele

naturale, viziunea spirituală devenea neclară, înţelegerea mereu mai confuză şi foarte probabil

se ceda presiunii împrejurărilor.

Cum a fost atunci, aşa este şi astăzi. Când privim la ce se cuvine unor persoane, ajungem la

o con-cluzie greşită. Dacă privim numai la ceea ce se cuvine lui Hristos, atunci totul este aşa

de clar şi simplu, ca şi elementele adevărului însuşi. Dacă Domnul îşi ia locul în adunarea din

Filadelfia, atunci El Se descoperă în caracterul care formează măsura pentru primirea la masa

Domnului şi pentru comportarea publică a celor primiţi. El spune: „Eu simt Cel Sfânt, Cel

Adevărat." Ce ar putea fi mai simplu decât aceasta? Hristos este prezent în gloria Sa morală ca

Cel Sfânt si Cel Adevărat. Dacă avem de decis cine trebuie admis la masa Domnului, ar trebui

să fim mult mai atenţi, decât să ne bazăm pe inteligenţa şi înţelepciunea în răspunsurile la

întrebări; trebuie să observăm sfinţenia şi adevărul în aceia care vor să vină la masa Domnului.

Nimic mai puţin decât despărţirea de orice rău cunoscut şi autenticitatea credinţei, ar putea să

corespundă prezenţei Sale. Trebuie să ne amintim că El a spus: "Acolo Eu simt în mijlocul

lor."

La prima vedere, unora li s-ar părea mult mai satisfăcătoare şi mai plină de dragoste
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admiterea la masa Domnului a acelora pe care îi considerăm creştini adevăraţi, chiar dacă vin

dintr-o adunare în care unii au învăţături greşite, ei înşişi însă fiind sănătoşi în credinţă. Este

drept, se spune, să excluzi o întreagă adunare, numai pentru că doi sau trei membri au o

învăţătură greşită? Răspunsul este: nimeni nu trebuie exclus, ci numai „răul". Scriptura spune

însă şi: „Oricine rosteşte Numele Domnului să se depărteze de fărădelege." Aceasta nu

înseamnă „excludere", ci „separare"; să nu ai nici o legătură cu ei, atât timp cât sunt uniţi cu

ne-legiuirea. Fără nici o îndoială, învăţătura greşită a lui Newton este nelegiuire; ea ne-ar lăsa

fără Hris-tos, singura temelie şi centrul unităţii. Este fără rost să vorbeşti despre părtăşie, dacă

nu avem pe adevăratul Hristos al lui Dumnezeu. De aceea să lăsăm pe aceşti creştini adevăraţi

să se judece în lumina lui Dumnezeu cu privire la răul cunoscut, să îşi cureţe mâinile de orice

întinăciune. Atunci ei vor fi primiţi la masa Domnului cu inimi şi braţe deschise. Referitor la

masa Domnului, primul nostru gând ar trebui totdeauna să fie acesta: ce se cuvine Domnului,

ca Acela care este Cel Sfânt si Cel Adevărat - nu ce place acestui sau acelui frate, sau ce pare a

fi mai plăcut şi mai plin de afecţiune. Dacă ochiul este simplu, tot trupul este atunci lumină;

atunci nu este întuneric sau rătăcire cu privire la cărare.

S-a mai spus şi că: noi ştim că,fraţii exclusivişti" (aşa cum au fost numiţi cei care nu au

fost de acord cu Betesda), admit la masa Domnului persoane din bisericile din Anglia, în care

se găseşte multă erezie, în timp ce sfinţii evlavioşi din adunarea din Betesda simt alungaţi.

Aceasta este adevărat şi deseori deosebit de durerors şi apăsător pentru aceia care au de făcut

acest lucru. Numai credincioşia fată de Hristos şi de Cuvântul Său va da rezistenţa necesară în

faţa cererilor şi obiecţiilor lor deosebit de subtile. Explicaţia acestei poziţii este simplă. Fraţii

neutri (aşa cum au fost numiţi) spuseseră că se strâng pe principiul Adunării lui Dumnezeu

înainte de dezbinare şi mărturisiseră despre prezenţa Duhului Sfânt în mijlocul lor. Erau

desigur unele lucruri care nu ni se păreau potrivite cu această poziţie, dar pentru că atunci, ca

şi acum, ei afirmau că stau pe această temelie, trebuiau trataţi ca atare. Prin recunoaşterea în

felul acesta a prezenţei Duhului Sfânt, ei mărturiseau a fi un trup, însă mai multe mădulare.

Prin primirea unui singur mădular dintr- un trup, care mărturiseşte a fi una, în principiu este

primit tot trupul - sănătos sau bolnav (1 Corinteni 12). În bisericile din Anglia, dimpotrivă,

precum şi în multe forme ale bisericilor libere, o asemenea poziţie nu era primită. Ei se strâng

pe temelia unui anumit sistem, ca de exemplu al episcopalienilor, prezbiterienilor sau

independenţilor. Membrii diferitelor sisteme simt persoane individuale şi trebuie tratate ca

atare. Poziţia lor bisericeasă este total diferită de a celor aşa numite întruniri - Betesda, de

aceea şi fiecare în parte trebuie tratat corespunzător mărturiei sale. Se poate ca între diferitele
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denominaţii să domnească multă simpatie şi prietenie, dar nu este gândul unităţii. Dacă un

creştin evlavios al unei biserici din Anglia era respins, pentru că probabil el considera corecte

rânduielile acesteia, ar fi însemnat să faci din lumina personală sau din cunoaştere un drept la

părtăşie, negând unitatea trupului şi formând o sectă. Nu este vorba de gradul de cunoaştere, ci

de sfinţenie si adevăr.

Mărturisirea Betesdei
Când presiunea din afară a crescut şi Betesda a trebuit să constate că atitudinea ei a fost o

pricină de poticnire pentru mii de sfinţi ai lui Dumnezeu şi cauza multor sciziuni şi

dezmembrări, o întrunire a avut loc în octombrie 1848 în acea capelă. Scopul era să dezlege

adunarea de acuzarea de a se fi făcut una cu învăţătura falsă a lui Newton sau cu adepţii săi.

Cu acest prilej, Muller a făcut cunoscută aprecierea sa proprie asupra broşurilor. El a spus că

scrierile lui Newton conţineau erori subtile, şi anume nu numai în unele locuri, ci peste tot.

Dacă se urma învăţătura conţinută în acestea, până în consecinţele directe, se nimicea temelia

Evan-gheliei şi se înlătura credinţa creştină. Potrivit aces-tor învăţături, a repetat el, „Domnul

însuşi ar fi trebuit să aibă un salvator, tot aşa ca oricare altul." Cu toate că Muller a dat o aşa

aspră sentinţă personală, a adăugat că el nu poate să-1 declare eretic pe Newton şi nu poate să

nu-l numească frate.

Dacă după ce s-au scurs o sută patruzeci de ani, se priveşte în linişte înapoi la aceste

evenimente, ele apar foarte contradictorii. Autorul învăţăturii care ne ia pe Hristosul lui

Dumnezeu şi ne lasă în seama condamnării este fără îndoială un învăţător eretic. Cum am

putea să-1 numim frate? Cum ar putea să existe o părtăşie frăţească? în acelaşi timp, Muller a

fost foarte atent să precizeze că mărturisirile sale nu sunt punctul de vedere al adunării, ci

părerea sa proprie, pentru care este responsabil numai el însuşi. Referitor la scrisoarea „celor

zece" şi la tot ceea ce a fost întreprins în legătură cu aceasta, el şi-a arătat acordul deplin şi a

spus că, în aceleaşi împrejurări, ei vor merge pe acelaşi drum.

Sentimentele generale deveniseră atât de puternice, încât conducătorii au considerat

necesar să se preocupe mai îndeaproape cu chestiunea aceasta. Cu toate că la începutul

tulburărilor au spus că este greşit să cercetezi şi să judeci învăţătura falsă şi în felul acesta să te

implici în controveră, ei s-au văzut acum obligaţi să accepte că este necesar şi bine să verifice

tractatele. Din nefericire însă, răul avusese loc: cincizeci sau şaizeci de fraţi temători de

Dumnezeu fuseseră obligaţi să plece din Betesda, deoarece conducătorii refuzau să judece

învăţătura falsă; nenumăraţi alţii din toată tara fuseseră aduşi într-o situaţie de încurcătură,
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tristeţe si discordie.

În noiembrie si decembrie 1848 au fost ţinute şapte întruniri ale bisericii şi au fost

verificate scrierile lui Newton. S-a ajuns la concluzia: „Nici unul care apără, ţine sau sprijină

scrierile sau ideile lui Newton, nu trebuie primit în părtăşie." însă această hotărâre a lăsat, ca şi

mai înainte, uşa deschisă pentru toţi aceia care erau legaţi în strânsă părtăşie cu Newton, dacă

ei numai nu apărau, nu ţineau sau nu sprijineau scrierile sau ideile sale.

Putini ar fi îndrăznit să facă aşa, cu toate că mulţi în timpul acela au fost întinaţi de

învăţătura greşită a lui Newton. „Scrisoarea celor zece" a rămas irevocabilă şi neregretată; ea

reprezintă până în zilele de astăzi punctul de vedere bine gândit al terenului părtăşiei Betesda.

Capitolul V

Divizaţi
Fraţii erau acum divizaţi. Aceia care stăteau puternic pe temelia pe care fraţii s-au aşezat

de la început, au fost în mărturia lor mai decişi ca oricând. Broşuri pline de simţăminte

puternice şi expresii violente au apărut la scurte intervale de timp. Au fost ridicate acuzaţii

puternice împotriva conducătorilor din Betesda, că ar fi adus adunarea într-o poziţie neutră

faţă de învăţătura greşită, în independenţă faţă de Biserică şi, drept consecinţă, în indiferenţă

faţă de Persoana şi gloria lui Hristos.

După ce fraţii au ridicat aceste acuzaţii, în mod consecvent ei nu mai puteau să admită la

masa Domnului pe nimeni din adunările Betesda, fără ca ei să se fi convins că era prezentă

căinţa în această direcţie. Astăzi este necesar mult har şi înţelegere în tratarea acestor întrebări

referitorare la admitere, pentru că mulţi sunt realmente neştiutori despre ceea ce s-a petrecut

acum aproape o sută cincizeci de ani în urmă. Însă „scrisoarea celor zece", pe care se bazează

acuzaţiile, n-a fost niciodată retractată. De ambele părţi au fost folosite expresii tari. Unii însă

au rămas credincioşi principiilor lor sau, mai degrabă, au stat de partea adevărului lui

Dumnezeu, aşa cum a fost el predicat până acum, cu orice preţ. împotriva lor a fost dat numele

de „exclusivişti". Fără îndoială, această denumire trebuia să fie un reproş, ca să sperie pe cei

fricoşi, aşa cum se obişnuieşte până în zilele de astăzi. Totodată, ea este potrivită cu Cuvântul

lui Dumnezeu. Din 1 Corinteni 5 vedem că adunarea trebuie să fie „exclusivă" adică să

exercite dis-ciplinarea sănătoasă şi să păstreze Casa lui Dumnezeu curată, pentru prezenţa Sa.

Desigur, Biserica este solemn obligată să verifice învăţătura şi com-portarea tuturor care vin la

masa Domnului şi să refuze pe aceia care aduc răul în adunare, precum şi să înlăture pe aceia
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care au căzut în învăţături greşite sau imoralitate, cu toate că credinţa lor în Hristos nu poate fi

probabil pusă la îndoială. Asta înseamnă în adevăr exclusivism.

Acesta era principiul după care se comportau fraţii la început; aşa că după despărţire, ei

n-au fost cu nimic mai exclusivi ca mai înainte. Schimbarea era la ceilalţi. Noul moto al

drapelului fraţilor „deschişi" sau „neutri" spunea: „Sângele Mielului este unitatea

credincioşilor". Este de la sine înţeles că nu poate fi vorba de nici o unitate, fără preţiosul

sânge al Mielului fără pată al lui Dumnezeu. Însă Scriptura învaţă că sângele este temelia păcii,

nu punctul central al unităţii. Mielul fript, Hristos, care a trecut pentru noi prin focul sfânt al

dreptăţii lui Dumnezeu, înviat şi glorificat acum, este punctul central al unităţii (Exodul 12). Şi

nu sunt mulţi care într-adevăr sunt spălaţi în sângele Mielului, dar care prin asocierea cu răul

simt nepotriviţi pentru masa Domnului? Dacă această deviză este ex-ecutată până la ultima ei

consecinţă, atunci nu este nici o posibilitate şi nici o bază, de orice fel ar fi ea, ca să excluzi pe

cineva de la masa Domnului, atât timp cât el este considerat un copil al lui Dumnezeu, care a

fost spălat în sângele lui Hristos. Dis-ciplinarea ar fi desfiinţată şi aşa, ca în zilele când în

Israel nu era nici un împărat, fiecare ar face ce este drept în ochii lui. Din cauza acestei uşi larg

deschise la masa Domnului, cei din adunările Betes-da au fost numite „fraţii cei deschişi".

Pentru o clară diferenţiere şi pentru a nu răni pe cât posibil, vrem să păstrăm termenii,fraţii" şi

„fraţii liberi".

Mărturia

Din acest timp, cele două drumuri au fost separate. Fraţii liberi s-au înfrăţit cu

denominaţiile şi în unele lucruri s-au apropiat aşa de mult de ele, încât au scăpat de persecuţie.

Cele mai aprige atacuri împotriva fraţilor au venit de fapt din partea lor, aşa că în această

privinţă mulţi s-au făcut una cu denominaţiile şi s-au ajutat în împotrivirea lor. în lucrarea

Evangheliei - mulţumiri fie aduse Iui Dumnezeu - ei au fost foarte zeloşi şi astfel multe din

adunările lor s-au mărit, prin credincioşi modeşti care nu ştiau nimic despre tulburările din

trecut sau despre terenul părtăşiei. Fie ca inimile lor să fie hrănite în simplitate cu Hristos, cu

adevărul care este în Hristos!

Despărţirea părea să fi stimulat lucrarea acelora care stăteau neclintiri. Cărţile si broşurile

lor cu privire la adevărurile vitale ale Scripturii sunt larg răspândite în această ţară, chiar în

întreaga creşti-nătate, şi au adus la mii de suflete binecuvântarea şi lumina divină. S-a

constatat de asemenea că după despărţire, în învăţătura lor era mai multă claritate, plinătate şi

hotărâre ca mai înainte, mai ales în ceea ce priveşte caracterul ceresc al Adunării, unirea
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creştinilor cu Hristos în glorie, răpirea credincioşilor înainte de necazul cel mare etc. Desi

toate aceste adevăruri erau păstrate în principiu, ele nu au fost însă niciodată predicate cu o

asemenea prospeţime şi putere.

Rezultatele mărturiei
Influenţa acestei mărturii a fost resimţită pretutindeni. Creştini devotaţi din multe locuri,

care găseau starea din jurul lor ca fiind moartă, au fost călăuziţi să verifice dacă noile

învăţături erau în concordantă cu Cuvântul lui Dumnezeu. Mulţi au fost convinşi de adevăr, au

părăsit diferitele lor denominaţii si s-au alăturat fraţilor. Ieşirea lor a atras cu atât mai mult

atenţia şi mânia preoţilor lor, cu cât aceştia erau dintre cei mai spirituali, serioşi şi inteligenţi

membri ai cercurilor lor. Aceasta a devenit cauza unor atacuri furioase, despre care nu este

potrivit să vorbim aici. Lucrarea este de la Dumnezeu si omul îsi ridică în zadar braţul său slab

împotriva ei. Este trist să spunem că certurile proprii au făcut mai multă pagubă decât toate

atacurile duşmanilor. Credem însă că este însăsi mărturia lui Dumnezeu în aceste ultime zile

rele, si că Dumnezeu, cu toate eşuările condamnabile ale purtătorilor mărturiei, nu i-a părăsit.

În primii ani după despărţire, se pare că fraţii s-au ocupat mai mult cu adevărurile practice

pentru credincioşi, decât cu vestirea Evangheliei pentru cei pierduţi. Credem că aceasta era de

la Dumnezeu. Asemenea apostolului „care a străbătut ţinuturile Galatei şi Frigiei, întărind pe

toţi ucenicii", şi ei au considerat de datoria lor ca, după toate frământările prin care au trecut

sufletele celor credincioşi, să-i întărească si să-i îmbărbăteze. Totuşi si Evanghelia a fost

vestită, sufletele au fost binecuvântate, iar vestirea Cuvântului în aer liber făcea progrese

remarcabile.

Prin anii 1854-1855 a început o lucrare foarte binecuvântată a Duhului lui Dumnezeu, prin

con-vertirea copiilor din rândul credincioşilor din Londra. Pentru această lucrare deosebită

s-au înăltat acolo timp îndelungat rugăciuni, şi Domnul a răspuns cu binecuvântări evidente. în

unele cazuri întreaga casă a fost mântuită, atât copiii cât şi slujitorii şi, în multe familii, tinerii

au fost aduşi la Domnul. Sinceritatea acestei lucrări s-a dovedit într-un mod îmbucurător, când

nu puţini din cei care s-au convertit atunci, au devenit vestitori ai Evangheliei; surori şi fraţi au

devenit lucrători devotaţi pentru Domnul şi astfel au câştigat şi pe alţii pentru El. Lucrarea

Evangheliei a progresat foarte mult prin trezirea din anul 1859.

Părerea unui scriitor cu mai puţine prejudecăţi
Mr. Marsden, duhovnic la Biserica Sf. Petru din Birmingham, în Dicţionarul său despre
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bisericile şi sectele creştine (alcătuit nu mai târziu de 1854) scrie despre fraţi, printre altele:

„Ei mărturisesc că, atât în învăţătură cât şi în practică, nu recunosc nimic altceva decât

învăţătura Evangheliei în curăţia şi simplitatea ei iniţială. Gândul lor, desigur este să arate că

celelalte biserici, mai mult sau mai puţin, se găsesc în rătăcire. Cu privire la apărarea propriei

învăţături, ei se sprijină de fapt pe litera Noului Testament.

„Fraţii ridică obiecţii atât împotriva bisericii de stat cât şi a oricăror alte forme de biserici

libere. Ei spun că „ar fi o rătăcire a liberilor- cugetători, să deschizi uşa întregii populaţii a

unei ţări, ca să o admiţi la privilegiile serviciului divin şi al părtăşiei creştine. Bisericile libere,

dimpotrivă, se comportă sectar, pentru că ele închid uşa adevăraţilor creştini, care nu pot să

rostească „şiboletul" partidei lor. Cu un cuvânt, răul caracteristic al celor din urmă este că ei

nu tratează ca creştini pe mulţi care sunt cunoscuţi ca adevăraţi creştini; dimpotrivă, răul care

caracterizează pe cei dintâi este că ei tratează ca creştini pe aceia despre care se ştie foarte bine

că nu sunt. Primul sistem, potrivit con-cepţiei lor, face Biserica mai largă, cel de-al doilea mai

îngustă decât limitele pe care le-a trasat Dumnezeu. în felul acesta, în ambele cazuri, adevărata

idee, potrivit Scripturii, cu privire la Biserică, este practic nimicită, pentru că bisericile libere

practic nu văd Biserica ca un trup, ci ca mai multe, în timp ce Biserica de stat afirmă că

structura ei ar fi Trupul lui Hristos.

„Ceea ce constituie o biserică este prezenţa Duhului Sfânt. „Recunoaşterea Duhului Sfânt

ca Locţiitor al lui Hristos, ca adevăratul, singurul şi suficientul suveran în Biserică, în timpul

absenţei vizibile a Domnului nostru, aceasta este responsabilitatea noastră specială şi trebuie

să fie una dintre caracteristicile principale ale mărturiei noastre." Scriptura - aşa spun fraţii -

nu cunoaşte nici o împuternicire omenească pentru un slujitor al lui Hristos. învăţătura, şi nu

ordinarea, constituie piatra de încercare divină pentru respingerea sau recunoaşterea acelora

care mărturisesc că sunt slujitori ai lui Hristos. Orice creştin care este apt pentru aceasta, este

nu numai liber, ci şi obligat ca să vestească Evanghelia. Pilda despre talanţi din Matei 25 arată

pericolul aşteptării unei alte împuterniciri decât posesiunea darurilor necesare. „A pune la

îndoială harul Stăpânului sau a te teme că nu ai împuternicirea acelora care îşi arogă drep-tul

de a acorda astfel de certificări, înseamnă să-ti îngropi talantul în pământ şi să ocupi poziţia

robului rău şi leneş." Numai Domnul secerişului are dreptul să-Şi trimită lucrătorii.

"Noi putem numai să adăugăm, că învăţătura fraţilor din Plymouth este în concordanţă în

toate punctele esenţiale cu cele ale bisericii din Anglia şi a celorlalte biserici reformate. Slujba

lor divină se face în modul cel mai simplu. Făcând excepţie de anumite împrejurări deosebite,

fiecare frate este îndreptăţit să boteze sau „să frângă pâinea", adică să distribuie cina
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Domnului. Ei neagă însă faptul că toţi creştinii ar fi slujitori ai Cuvântului sau că ei ar

subestima slujba creştină. „Departe de a crede (aşa spun ei) că nu există o astfel de slujbă,

fraţii susţin cu tărie, potrivit cu Efeseni 4.12-13, că Hristos va menţine şi va continua să

asigure darurile necesare, atât timp cât Trupul Său este aici pe pământ."

Cărţile şi broşurile lor, precum şi învăţătura lor personală şi publică confirmă faptul acesta.

De aceea ar fi tot aşa de lipsit de sens să le atribui ca o greşeală dispreţuirea locului divin,

permanent al slujbei în Biserică pe pământ, cum ar fi să învinovăţeşti pe regele Carol I că

tăgăduieşte drep-tul divin dat regilor. Oriunde I-a plăcut lui Dumnezeu să ridice păstori

potrivit inimii Sale, fraţii i-au recunoscut bucuroşi şi mulţumitori harului Său şi au stimat

foarte mult pe aceşti învăţători în dragoste, pentru lucrarea lor.

„Din aceasta tragem concluzia că un slujitor al Cuvântului este recunoscut ca atare, când

fraţii sunt convinşi de aptitudinea sa pentru lucrare, că el însă nu primeşte nici o altă

evidenţiere sau autoritate decât aceea a unui învăţător sau a unei persoane care sfătuieşte. S-a

spus mai de curând că fraţii nu se roagă nici pentru iertarea păcatelor şi nici pentru prezenţa şi

lucrarea Duhului şi că astfel de cereri au fost eliminate cu grijă din cântările lor. Această

constatare, pe care noi am preluat-o dintr-o relatare despre „Sectele creştine din secolul 19",

este complet incorectă. Adevărul este că fraţii, exprimat teologic, „aflându-se pe temelia

harului" nu se roagă pentru binecuvântări pe care le posedă deja, ci pentru înmulţirea darurilor,

din care ei au primit desigur o parte."

Cititorul va face bine dacă şi-ar procura scrierea „Un trup şi un Duh" de W. Kelly. Din

această scriere, Marsden şi-a adunat toate gândurile şi cunoştinţele sale despre fraţi. Chiar dacă

noi nu suntem în totalitate de acord cu articolul său ca întreg, totuşi trebuie să recunoaştem

spiritul corect şi binevoitor în care este scris, care în mod îmbucurător se ridică mai presus de

alţii pe care i-am putea numi.

Partea a doua
Capitolul VI

Culegeri din scrierile fratilor
Pentru că la unii există multă confuzie cu privire la învăţătura fraţilor, nu putem face nimic

altceva mai bun, decât să redăm câteva extrase din propriile lor cărţi, care în parte au fost date

publicităţii de mai mulţi ani. Fraţii au scris atât despre cele mai multe adevăruri legate de

Persoana lui Hristos, lucrarea Sa şi gloria Sa; despre credinţă, responsabilitate şi binecuvântări
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ale poporului Său; într-adevăr, putem spune că ei au scris despre nenumărate subiecte ale

Cuvântului lui Dumnezeu, de la Geneza până la Apocalipsa. De aceea, confuzia sau

necunoaşterea cu privire la învăţătura lor, într-o oarecare măsură nu este scuzabilă.

Predica laică
Neţinând seama de împotrivirea din partea aproape a tuturor denominaţiilor faţă de aşa

numita predică laică, fraţii au practicat-o chiar de la început şi prin aceasta au dat un exemplu

spre binecuvântarea multor suflete.

Darby spune în această privinţă: „Nu este vorba de faptul că fiecare laic este personal

împuternicit pentru vestirea Cuvântului, ci de faptul dacă el ca laic este descalificat pentru că

nu a fost ordinat... Mă limitez la o simplă problemă - afirmaţia că laicii n-au voie să predice

fără o ordinare episcopală sau ceva asemănător. Afirmaţia mea este că ei sunt îndreptăţiţi să

predice; că ei aşa au făcut, aşa vedem în Scriptură; şi lucrând aşa, au fost îndreptăţiţi prin

faptul că Dumnezeu a dat binecuvântarea Sa; şi că principiile Scripturii solicită chiar o

asemenea ves-tire a Cuvântului. Desigur, eu presupun că cei care vorbesc au fost calificaţi de

Dumnezeu, pentru că problema nu este competenţa de a acţiona, ci drep-tul de a acţiona dacă

eşti competent.

„Să vedem ce spune Scriptura în această privinţă. Numai o întrebare se poate ridica, dacă

ei trebuie să vorbească în adunare sau în afara adunării. Mai întâi, în adunare; aici remarc că

indicaţiile din 1 Corinteni 14 nu se potrivesc deloc cu necesitatea ordinării în vederea

predicării. Este trasă într-adevăr o linie aici, însă nicidecum în ceea ce priveşte ordinarea sau

neordinarea. „Femeile să tacă în adunări" - indicaţie care n-ar fi fost dată, dacă vorbirea s-ar fi

limitat numai la un anumit cerc de persoane ordinate; se ia un temei cu totul diferit. El nu

spune că ar fi corect dacă fiecare ar vorbi, însă că nimeni nu este exclus de la vorbire pentru

faptul că ar fi laic. Numai femeile constituiau categoria care era exclusă de la vorbire; aici este

trasă linia. Dacă bărbaţii nu aveau darul de a vorbi, trebuiau desigur să tacă, dacă urmau

direcţiile date. Apos-tolul spune: „Fiecare dintre voi are un psalm, are o învăţătură, are o

descoperire, are un cuvânt în limbă, are o interpretare." Spune el că numai cei ordinaţi trebuie

să vorbească? Nu, ci: „Toate să se facă spre zidire." Acesta este marele secret, marea regulă...

„Prin aceasta avem o deosebire nu între cei ordinaţi şi cei neordinaţi, ci între aceia care

prin caracterul lor - ca femei - nu au permisiunea de a vorbi, şi restul, care au dreptul acesta.

Este dată si indicaţia, în ce ordine să se facă aceasta, si este numit motivul diferenţierii. Şi

acesta este planul lui Dumnezeu cu privire la bunacuviinţă şi la ordine, încolo, toţi puteau să
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vorbească, „pentru ca toţi să capete învăţătură şi toţi să fie încurajaţi." Să nu vorbească toţi

deodată, să nu vorbească toţi de fiecare dată, ci asa cum îi călăuzeşte Dumnezeu, după

rânduiala dată, şi aşa cum Dumnezeu vrea, să-i facă în stare, pentru zidirea adunării. Toate

acestea le aplic simplu şi exclusiv la predica laică şi afirm că nu există nici un principiu valabil

care să interzică această predică, ci din contră, s-o îndreptăţească.

„Ştiu, se va spune că acestea erau timpuri ale darurilor extraordinare ale Duhului... însă aici

nu este vorba de privilegiul darurilor, ci de rânduială; şi femeile aveau daruri spirituale, cum

ştim din altă parte a Scripturii, dar ele nu trebuiau să le folo-sească în adunare, pentru că

aceasta era neorân-duială - nu era potrivit.

„Prima predică generală a Evangheliei, pe care Domnul a binecuvântat-o în afara zidurilor

Ierusalimului, a avut loc prin laici; sau, mai corect spus: Adunarea nu cunoştea pe atunci o

asemenea diferenţiere. Pe atunci nu intra în gândirea lor ca aceia care au cunoscut gloria lui

Hristos, să nu vorbească despre ea, acolo şi aşa cum Dumnezeu îi împuternicea. Toţi creştinii

predicau atunci: „ei mergeau din loc în loc şi vesteau Cuvântul" (Faptele Apostolilor 8.4). Şi

mâna Domnului era cu ei, şi un mare număr a crezut şi s-a întors la Domnul. Pavel predica

fără vreo altă împuternicire, decât privirea gloriei Domnului şi a Cuvântului Său. El a predicat

şi în sinagogă şi s-a lăudat cu aceasta. Ca motiv al faptului că creştinii predicau Cuvântul, el

spune: „după cum este scris: „Am crezut, de aceea am vorbit", şi noi credem şi de aceea

vorbim." (2 Corinteni 4.13.) Apolo predica, cu toate că el cunoştea numai botezul lui Ioan. în

Roma mulţi fraţi predicau fără teamă Cuvântul, devenind curajoşi datorită lanţurilor lui Pavel.

Nicăieri în Scriptură nu este amintit ceva de genul ordinării pentru vestirea Evangheliei. Cer

oricui să indice un loc din Scriptură care interzice categoric principiul „predicii laice" sau

prevede o ordinare sau ceva asemănător în acest scop.

„Timpul nostru cere hotărâre. Singurul care poate sta împotriva răului şi rătăcirii este

adevărul, şi anume un adevăr care este folosit de sfinţi ca bun comun, prin călăuzirea Duhului,

împotriva rătăcirii şi a propriei voinţe. Atunci Dumnezeu poate fi pe deplin cu ei, în loc să-Şi

ascundă faţa de ei, când se împotrivesc fraţilor lor şi îi resping; El îi îndreptăţeşte, în măsura în

care slujesc gloriei Sale şi binecuvântării lor. Fie ca El să ne conducă prin Duhul Său în tot

adevărul." (J.N.D.)

Ordinarea

O măre parte din atitudinea pe care clerul a arătat-o a fost din cauza ordinării. Ea este

marele pivot pe care se sprijină întregul sistem clerical; deci trebuie supravegheat cu gelozie.
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Daţi la o parte ordinarea si clericii vor deveni oameni obişnuiţi, care nu se pot ridica deasupra

propriului lor nivel moral. Dar este un farmec în actul ordinării, care le dă sentimentul

apartenenţei la o altă castă şi al superiorităţii faţă de toţi ceilalţi oameni. Lor nu trebuie să li te

adresezi, să-i întrebi sau să le dai îndrumări ca celorlalţi oameni. Demnitatea lor trebuie

păstrată în orice împrejurare. Şi aşa de puternic este farmecul acesta asupra inimii oamenilor,

că rareori îşi pierde influenţa, chiar şi atunci când slujba este recunoscută ca nefiind potrivită

Scripturii. Veşmintele, se spune, pot în adevăr fi făcute sul şi puse în geantă, dar un colţ din

acestea poate fi oricând vizibil.

Problema este de importanţă vitală, pentru că ea pătrunde adânc în lucrările Duhului, în

suve-ranitatea lui Dumnezeu, precum şi în predicarea Cuvântului care reprezintă hrana şi

stimularea vieţii divine în suflet. Este culmea păcatului creştinătăţii să pretinzi o anumită

ceremonie prin care cineva trebuie să treacă înainte ca să poată fi recunoscut într-adevăr ca

slujitor al lui Hristos. Aceasta aşază autoritatea omenească mai presus de chemarea şi darurile

Domnului înălţat, Capul Bisericii. „Chiar dacă un om ar fi în posesia tuturor darurilor pe care

le-a avut apostolul Pavel, el n-ar trebui să îndrăznească să înveţe sau să predice pe Isus Hristos

până ce va fi numit şi aprobat de om. Pe de altă parte, dimpotrivă, un om poate să înveţe sau să

predice în sistemul numit biserica lui Dumnezeu, chiar si atunci când el nu are nici vin fel de

daruri duhovniceşti, sau poate nici măcar viaţa duhovnicească, dar este împuternicit de oameni,

admis sau recunoscut. Autoritatea omului, fără darurile lui Hristos, era prin aceasta suficientă;

darurile lui Hristos fără autoritatea omului, dim-potrivă, nu erau nicidecum de ajuns."

(C.H.M.)

Ca creştini, desigur, noi nu putem sublinia îndeajuns importanţa responsabilităţii personale

a slujitorului faţă de Domnul însuşi. Este o chestiune foarte serioasă, când un slujitor al

Domnului, care a primit de la El darul de a predica sau a învăţa, se abţine să exerseze aceste

daruri, până când este împuternicit de om pentru a face aşa. Nu citim nicăieri în Scriptură că

aceste daruri au nevoie de vreo aprobare din partea omului. Fie ca Domnul să trezească pe toţi

ai Săi cu privire la responsabilitatea lor individuală în această privinţă, ca astfel, în timpul

absenţei Sale, să nu-şi îngroape talantul în pământ şi la reîntoarcerea Sa să trebuiască să dea o

socoteală tristă cu privire la comportarea lor.

Apostolul Pavel, care în multe lucruri este credinciosul model al dispensaţiei creştine, este

aşa şi în privinţa „ordinării". în timpul său erau unii care voiau să pună la îndoială apostolia sa,

pentru că el nu a fost cu Domnul Isus în timpul vieţii Sale pământeşti. Aceasta 1-a făcut să-şi

apere foarte energic chemarea divină, fără nici o chemare omenească. în epistola către
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Galateni, el scrie: „Pavel, apostol nu de la oameni, nici prin om, ci prin Isus Hristos şi prin

Dumnezeu Tatăl, care L-a înviat dintre cei morţi." N-a fost nici chemare prin oameni, ca izvor,

nici prin mijlocirea unui om, ci „prin Isus Hristos şi Dumnezeu Tatăl."

„Pentru Dumnezeu ar fi fost uşor să convertească pe apostol în Ierusalim; acolo s-a arătat

scena primelor sale acte de violenţă împotriva creştinilor. Când însă Dumnezeu 1-a întâlnit, el

era departe de Ierusalim, în persecuţia pătimaşă a sfinţilor. Acolo, pe drumul Damascului, în

lumina strălucitoare a zilei, Domnul din ceruri, nevăzut de alţii, Se descoperă lui Saul din Tars

cel biruit. El a fost chemat nu numai sfânt, ci şi apostol. Chemarea sa devine mai

impresionantă prin unealta pe care Domnul o foloseşte pentru botezul său: un ucenic, care este

numit numai cu această ocazie, un bărbat în vârstă, temător de Dumnezeu, care locuia în

Damasc. Dumnezeu arată cu o claritate deosebită că apostolul, care a fost ales pentru un loc

deosebit de important şi pentru activitatea cea mai sublimă pe care un om a exercitat-o în

slujba Evangheliei pentru Domnul Isus Hristos - că acest Pavel a fost chemat fără nici o

intervenţie, împuternicire sau recunoaştere din partea oamenilor. Botezul său nu are nimic a

face cu apostolia sa. El merge imediat în Arabia, predică Evanghelia şi Dumnezeu îl

recunoaşte imediat ca slujitor al lui Hristos în Evan-ghelie, fără nici o intervenţie omenească.

Acesta este de fapt adevăratul principiu al slujirii, prezen-tat clar în chemarea şi lucrarea lui

Saul din Tars, de acum înainte rob al lui Isus Hristos.

„S-ar mai putea obiecta totuşi că în Noul Testament citim şi despre alegerea omenească şi

despre punerea mâinilor. Suntem în totul de acord cu aceasta. În unele cazuri însă este vorba

de cineva care a dovedit deja capacitatea pentru lucrare şi apoi formal, prin autoritatea

apostolică, a fost pus deoparte pentru o slujire locală, şi în ochii sfinţilor a fost îmbrăcat cu o

oarecare demnitate, probabil pentru că nu era prea mult dăruit. Să observăm că despre bătrân

nu se spune că trebuie să fie „un învăţător", ci numai „în stare să înveţe." în Faptele

Apostolilor 14.23 citim: „Au rânduit bătrâni în fiecare adunare şi, după ce s-au rugat şi au

postit, i-au încredinţat în mâna Domnului, în care crezuseră." Aceasta dovedeşte că nu biserica,

ci ei - Pavel şi Barnaba - au ales şi au rânduit bătrâni în adunare. În nici un caz nu biserica este

solicitată ca să-i aleagă. Fapt este că prezbiteriatul este confundat cu slujirea. Prezbiterii au

fost rânduiţi de aceia care au primit o înaltă autoritate direct de la Hristos; niciodată însă nu a

fost aşa ceva, să se ordineze un om pentru predicarea Evangheliei. În Scriptură, Domnul, şi

numai Domnul cheamă oameni pentru predicarea Evangheliei. Aşa cum a spus El: „Nu voi

M-aţi ales pe Mine, ci Eu v-am ales pe voi şi v-am rânduit ca să mergeţi şi să aduceţi roadă."

Şi despre Pavel, El spune: „este un vas, pe care Mi l-am ales, ca să ducă Numele Meu înaintea
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Neamurilor, înaintea împăraţilor şi înaintea fiilor lui Israel." (Ioan 15.16; Faptele Apostolilor

9.15.) „în timpurile apostolice nu era un astfel de lucru, ca cineva să fie rânduit învăţător sau

profet. Dar printre prezbiteri se puteau găsi evanghelişti şi învăţători. De aceea se spune:

„Bătrânii care cârmuiesc bine, să fie învredniciţi de îndoită cinste, mai ales cei ce lucrează în

cuvânt si în învătătură." (1 Timotei 5.17.) Acei prezbiteri sau bătrâni a căror misiune era să

cârmuiască, cu toate că nu erau învăţători, erau în pericol să fie desconsideraţi. Ei trebuiau însă

să fie onoraţi în poziţia lor, mai ales aceia care lucrau în Cuvânt si în învătătură.

„Timotei reprezintă fără îndoială un caz deosebit. Prin profeţie a fost rânduit pentru o

lucrare cu totul deosebită - şi anume, să supravegheze învăţătura. Apostolii şi bătrânii şi-au

pus mâinile peste el; prin aceasta el a primit un dar duhovnicesc, pe care nu l-a avut mai

înainte. Este evident că astăzi nimeni nu este dăruit şi nu este chemat la o asemenea lucrare

într-un mod asemănător. (1 Timotei 1.18; 4.14; 2 Timotei 1.6.)

„S-ar putea spune că la apostolul Pavel găsim un caz de punerea mâinilor, despre care se

relatează în Faptele Apostolilor 13. Ce ne spune însă aceasta? Desigur, el era un apostol ales

nu de oameni, „nu de la oameni, şi nici prin un om." Ceea ce a avut loc în Antiohia nu avea

nimic a face cu ordinarea ca apostol. Din multe locuri din Scriptură se poate vedea că mulţi ani

la rând el a predicat şi a fost unul din profeţii si învătătorii recunoscuţi în Antiohia, înainte de a

se pune mâinile peste el. Cred că aici este vorba de punerea deoparte a lui şi a lui Barnaba

pentru misiunea deosebită pe care tocmai aveau s-o înceapă - răspândirea Evangheliei în alte

ţări. Era o simplă încredinţare harului lui Dumnezeu, pentru noua lucrare, pe care ei erau gata

să o înceapă. Ceva asemănător s-ar putea petrece şi astăzi. Să presupunem că un credincios

care a vestit Evanghelia în Anglia, se vede îndemnat lăuntric să se ducă în Japonia, şi fraţii săi

cred că el ar fi omul cel mai potrivit pentru lucrarea de acolo. Ca să dea expresie

consimţământului lor şi legăturii lor cu el, ei se pot întruni cu post şi rugăciune, ca să-şi pună

mâinile peste el. După părerea mea, aceasta ar fi pe deplin conform Scripturii, însă nu ar fi

ordinare. Este nescripturistic şi chiar păcat să împuterniceşti pentru lucrare oameni care nu

simt slujitori ai lui Hristos, iar pe alţii, care sunt slujitori ai lui Hristos, să-i desconsideri,

pentru că ei nu au trecut prin această ceremonie tradiţională." (W. Kelly.)

Slujirea
Cu toate că problema slujirii a fost deja subliniată, este bine să aruncăm încă o privire

asupra ei, în legătură cu unele subiecte apropiate de predica laică şi ordinarea. De altfel ea a

fost subiectul de la început al controverselor cu fraţii. Ei au fost acuzaţi de către clerici că
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tăgăduiau cu totul slujirea, pentru că nu recunoşteau valabilitatea rânduielilor clericale. Aceştia

i-au supus pe fraţi unor atacuri amare. Domnul însă a călăuzit astfel lucrurile, încât în urma

acestor acuzaţii au fost aduse la lumină o plinătate de adevăruri cu privire la slujire, care se

pare că din zilele apostolilor au fost uitate. Ei au fost, după cum credem, primii care au

prezentat diferenţa dintre preoţie şi slujire. Până atunci cele două noţiuni au fost amestecate în

gândirea oamenilor. Când diferenţa a fost prezentată clar, o revărsare de lumină a venit peste

subi-ectul interesant al slujirii creştine.

Preoţia Ievitică şi slujirea în Evanghelie
„Consecinţa poziţiei naţiunii iudaice era foarte simplă. O lege dirija comportarea unui

popor înaintea lui Dumnezeu. A fost rânduită o preoţie care să menţină legătura acestui popor

cu Dumnezeul său, o legătură care însă nu-i făcea în stare să se apropie de El fără o mijlocire.

Nu era vorba de a căuta pe aceia care erau în afara lor, ci de a avea relaţii bine rânduite între

Dumnezeu şi un popor care era deja recunoscut ca atare.

„Aşa cum am văzut deja, creştinismul are un caracter cu totul diferit. Toată omenirea este

privită ca pierdută, i se dovedeşte realitatea acestui fapt şi prin puterea unei vieţi noi se caută

să se câştige închinători în Duh si în adevăr. În acelaşi fel adoratorii se conduc direct în

prezenţa lui Dumnezeu, care Se descoperă ca Tatăl lor - un Tată care i-a căutat şi i-a salvat.

Toate acestea se fac nu prin mijlocirea unei clase preoţeşti, care reprezintă pe adorator, pentru

că acesta n-ar fi în stare să se prezinte în faţa unui Dumnezeu plin de asprime, pe care îl

cunoaşte numai parţial. Dimpotrivă, ei sunt conduşi în deplină libertate la un Dumnezeu

cunos-cut şi iubitor, pentru că El i-a iubit, i-a căutat şi i-a spălat de toate păcatele lor, pentru ca

ei să poată sta fără frică înaintea Lui.

„Consecinţa acestei diferenţe importante dintre relaţiile iudeilor şi ale creştinilor cu

Dumnezeu, pentru iudei era o preoţime - şi nici o slujire - care lucra în afara poporului, în timp

ce creştinismul are o slujire, a cărei misiune este descoperirea vie a lui Dumnezeu, atât în

interiorul cât şi în exteriorul Bisericii. Aici nu mai este nici o preoţime mijlocitoare între

Dumnezeu şi poporul Său, în afară de Marele Preot însuşi. Preoţia creştină este compusă din

toţi creştinii adevăraţi. Ei se bucură împreună de privilegiul de a intra în Locul Preasfânt, pe

calea nouă şi vie, care a fost deschisă pentru ei. Ei alcătuiesc o preoţie ale cărei relaţii sunt

exclusiv de natură cerească.

„Deci slujirea aparţine în mod esenţial creştinis-mului, care este activitatea dragostei lui

Dumnezeu ca să salveze suflete din stricăciune şi păcat şi să le atragă la Sine."
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Izvorul slujirii
„Dumnezeu era în Hristos, împăcând lumea cu Sine, neţinându-le în seamă păcatele şi

punând în noi cuvântul acestei împăcări." (2 Corinteni 5.19.) Acestea sunt cele trei lucruri care

au fost aduse prin venirea lui Dumnezeu în persoana lui Hristos: „împăcând", „neţinând în

seamă", şi „punând în noi cuvântul acestei împăcări." Fără ultima, lucrarea harului ar fi rămas

imperfectă în aplicarea ei. înco-ronarea acestei lucrări glorioase a harului lui Dumnezeu a fost

să încredinţeze oamenilor cuvântul împăcării - potrivit puterii şi plăcerii Sale. Slujirea deci

cuprindea două elemente. în primul rând era prezentă o convingere profundă şi o mare

sen-sibilitate a dragostei care se descoperea în această lucrare a împăcării; apoi erau prezente

daruri, ca să poată comunica oamenilor, potrivit nevoilor lor, bogăţiile harului care a umplut

inimile celor care dădeau mărturie despre el... Esenţialul şi izvorul oricărei slujiri simt deci

aceste două lucruri: dragostea lucrată de har în inimă, care impulsionează spre activitate, si

suveranitatea lui Dumnezeu cărei împarte daruri potrivit cu buna Sa plăcere şi cheamă pentru

această sau acea lucrare. Chemarea Sa face din slujire o chestiune de credincioşie şi împlinire

a datoriei din partea celui chemat. Se observă că aceste două principii presupun o totală

independenţă de oameni. Omul nu se poate amesteca nici ca izvor şi nici ca împuternicire în

lucrare, fără ca, pe de o parte, să excludă dragostea ca imbold pentru lucrare, iar pe de altă

parte să se atingă de suveranitatea lui Dumnezeu, care cheamă şi trimite, şi a cărui chemare

înseamnă obligaţie. Nu este nici un alt impuls creştin pentru slujire, decât dragostea lui Hristos

şi chemarea lui Dumnezeu.

,Această slujire pentru Hristos, această energie activă a dragostei lui Dumnezeu în căutarea

celor pierduţi, această mărturie despre lucrarea şi biru-inţa Mântuitorului, singurul care este

vrednic de o asemenea onoare, primeşte toată puterea dintr-un singur izvor, din Duhul Sfânt

trimis din cer aici la noi. Este lucrarea Duhului Sfânt, ca să aleagă slujitorii şi să-i folosească.

In toate aceste lucruri Dumnezeu este suveran. Exercitarea darurilor încredinţate de El este

reglată de Duhul Sfânt, care lucrează în mod suveran în Biserică. Exemple şi dovezi pentru

aceasta se găsesc în Cuvânt. Dacă omul vrea să fie izvorul slujirii sau autorităţii pentru

exercitarea ei, atunci această amestecătură nu duce decât la păcat." (J.N.D.)

Iertarea păcatelor
Într-un articol spre care atenţia ne-a fost îndreptată, se afirmă că unul din punctele

învătăturii fraţilor ar fi: „că nu este corect să ne rugăm pentru iertarea păcatelor noastre, pentru

că acestea, dacă noi suntem creştini adevăraţi, au fost iertate la cruce cu mai bine de 1900 de
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ani în urmă."

Un izvor pentru această constatare n-a fost dat. Noi toţi credem că crucea este singura

baza a iertării. Păcătosului care a crezut în Domnul Isus, nu i se spune însă niciodată: „Toate

păcatele tale au fost iertate, atunci când Isus Şi-a vărsat sângele pe cruce." Ordinea

dumnezeiască este desigur aceea, că Hristos „a îndepărtat" păcatele la cruce, însă nouă ne vor

fi iertate abia atunci când credem, şi nu au fost iertate deja „acum 1900 de ani." „Acum, la

sfârşitul veacurilor, El S-a arătat o singură dată, înlăturând păcatul prin jertfa Sa." Celui mai

mare păcătos, care stă pocăit la picioarele Lui, Domnul îi spune: „Păcatele tale sunt iertate."

Ştim că la cruce păcatul a fost îndepărtat potrivit cu cerinţele gloriei lui Dumnezeu. De aceea

tatăl putea să iasă în grabă în întâmpinarea fiului pierdut, să-1 cuprindă în braţe cu sărutul

împăcării, să-1 îmbrace cu haina cea mai bună şi să-1 pecetluiască cu inelul dragostei Sale

veşnice. Pe de altă parte, noi trebuie să privim înapoi la cruce, dacă vrem să vedem că păcatele

noastre au fost înlăturate. Aceia care privesc în inima lor, în loc să privească la cruce, ca să

vadă păcatele lor îndepărtate, vor fi amar dezamăgiţi. Ştim însă că păcatele noastre au fost

îndepărtate, „desfiintate" la cruce, si că ele sunt iertate când credem. Cuvântul Domnului este

singura temelie a deplinei convingeri a credinţei. Oricât de corectă ar fi experienţa noastră, nu

putem clădi pe ea; Cuvântul lui Dumnezeu este singurul loc de odihnă pentru suflet. Acest

adevăr este aşa de frumos exprimat în versul cântării: Sufletul meu priveşte înapoi (nu

înăuntrul meu!) la povara, pe care Tu, o, Doamne, ai purtat-o; la Tine, pe când Tu atârnai pe

lemnul blestemat, când toate păcatele mele erau asupra Ta.

În ceea ce priveşte cealaltă parte a pretinsei învăţături a fraţilor - că nu este corect să te rogi

pentru iertarea păcatelor tale - ştim că s-a făcut mult caz de această afirmaţie. însă adevărul

sfânt al lui Dumnezeu este batjocorit. Nicăieri criticii fraţilor nu se arată mai incompetenţi în

verificarea si combaterea scrierilor lor, ca în subiectul elementar al iertării. Se pare că le

lipseşte înţelegerea porectă a răscumpărării şi a privilegiilor noii poziţii. Pe aceea ei învaţă că

creştinul trebuie să se roage zilnic lui Dumnezeu pentru iertarea păcatelor sale şi trebuie să fie

mereu curăţit din nou prin sângele Lui Isus, ca şi cum noi am putea fi pierduţi şi mântuiţi în

fiecare zi. „Cuvintele apostolului în 1 Ioan 1.7", aşa spunea unul dintre ei, „se pare că simt

adresate credincioşilor: „Sângele lui Isus Hris-tos ne curăţeşte de orice păcat." (Deci, nu ne-a

curăţit, ci ne curăţeşte în prezent.) Fraţii au trebuit să respingă în totalitate această învăţătură

ca fiind nesănătoasă si în contradicţie cu contextul si întreaga Scriptură, mai ales cu

Evanghelia. Apos-tolul vorbeşte despre credincioşi că umblă în lumină, aşa cum Dumnezeu

este lumină (nu chiar potrivit acestei lumini, ci umblând în ea). Cum ar putea fi posibil aceasta,
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dacă păcatele lor n-ar fi fost spălate prin sângele Ivii Hristos? El nu vorbeşte despre o curăţire

continuă, ci de o curăţire absolută, de toate păcatele, care corespunde luminii nepătate a

prezenţei lui Dumnezeu.

Într-adevăr, fraţii nu au obiceiul (cel puţin public), să se roage Lui Dumnezeu pentru

iertarea păcatelor. Nu că ar privi aceasta ca ceva incorect, sau pentru că păcatele lor au fost

iertate cu 1900 de ani mai înainte, sau pentru că ei nu păcătuiesc. Ei ar dovedi atunci mai

degrabă necredinţă, pentru că ei nu mai sunt înaintea lui Dumnezeu în poziţia de păcătoşi, ci

de copii înaintea Tatălui. Când un păcătos se converteşte - este născut din nou - îşi schimbă

poziţia. El părăseşte - şi anume pentru totdeauna - poziţia omului natural şi de acum înainte stă

pe temelia vieţii veşnice si a mântuirii.

De aceea ar însemna o necredinţă care nu poate fi scuzabilă, dacă el ar vrea să se întoarcă

la vechea temelie şi ar nesocoti lucrarea de har a Lui Dumnezeu privitoare la naşterea din nou.

„Adevărat, adevărat vă spun, că cine aude cuvântul Meu şi crede în Cel ce M-a trimis are viata

veşnică si nu vine la judecată, ci a trecut de la moarte la viaţă." „Căci toţi sunteţi fii ai lui

Dumnezeu prin credinţa în Hristos Isus", spune apostolul. (Ioan 5.24; Galateni 3.26.) Chiar

dacă fraţii nu se roagă pentru iertare de pe poziţia de păcătoşi, totuşi ei îşi măr-turisesc

păcatele ca nişte copii, potrivit gândurilor Domnului. „Dacă ne mărturisim păcatele, El este

credincios şi drept ca să ne ierte păcatele şi să ne curăţească de orice nedreptate." (1 Ioan 1.9.)

Aici nu se spune că Dumnezeu va fi îndurător şi milostiv, ca să ne ierte, dacă noi îl rugăm, ci

că El este credincios şi drept ca să ne ierte păcatele, dacă noi I le mărturisim. Asta înseamnă că

El este credincios şi drept faţă de Hristos, Care a murit pentru noi, a îndepărtat păcatele

noastre la cruce, şi al Cărui sânge a fost stropit pe scaunul îndurării, ca să rămână totodată

pentru totdeauna înaintea ochilor lui Dumnezeu. Desigur, în lumina acestui text, noi nu putem

ruga pe Dumnezeu să fie credincios şi drept, pentru că ştim că El aşa va fi totdeauna faţă de

lucrarea împlinită a lui Hristos. Dar noi nu putem să mărturisim îndeajuns şi suficient păcatele

noastre, şi aceasta în sensul adânc a ceea ce simt ele, gândind la acest sânge care a fost vărsat

pentru iertarea lor, precum şi în prezenţa sfinţeniei Sale, ai Cărui copii suntem pentru

totdeauna, chiar dacă am fi nevrednici. De o mie de ori este mai încercată inima unui copil,

dacă mărturiseşte detaliile greşelilor sale, decât - probabil fără să gândească - dacă cere iertare.

Vedem astfel cum Cuvântul lui Dumnezeu este mai consecvent decât teologia oamenilor.

Şi ferice de creştinul care este mulţumit să umble în lumina acestor adevăruri, chiar dacă este

neînţeles şi defăimat. Va veni ziua în care Domnul va îndreptăţi pe aceia care, deşi au avut

puţină putere, au păzit Cuvântul Său şi nu au necinstit Numele Său.
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Extrasul următor poate fi citat ca mărturie generală a fraţilor cu privire la 1 Ioan 1.7:

„Dacă se afirmă că curăţirea de păcate prin sângele lui Isus, în 1 Ioan 1.7, este o acţiune

permanentă, atunci aceasta ar fi în contradicţie cu spusele aceluiaşi apostol în Apocalipsa 1.5,

unde suntem văzuţi ca deja spălaţi în sângele Său. „A Lui, care ne iubeşte, care ne-a spălat de

păcatele noastre în sângele Său." Dragostea Sa este constantă, dar spălarea sau eliberarea de

păcatele noastre este exprimată printr-o formă de timp care descrie o acţiune încheiată, fără

nici o continuare. Ioan nu putea să folosească această formă de timp, dacă noi ar fi trebuit să

venim la Dumnezeu, ca prin sângele Lui Isus să fim curăţiţi zilnic de păcate. In acest caz ar fi

fost corect să se folosească nu timpul aorist, ci imperfectul, care ar corespunde mai bine unei

acţiuni care se continuă sau se reia.

„De ce apostolul foloseşte prezentul? Era neglijenţă în modul său de exprimare, când

spunea: „Sângele lui Isus Hristos, Fiul Lui, ne curăţeşte de orice păcat"? Din contra, forma de

timp este tot aşa de exactă în 1 Ioan 1.7, ca şi folosirea specifică a participiului din Apocalipsa

1.5. Puţină ştiinţă este proverbial periculoasă; şi în expunerea Scripturii se pot rătăci şi cei mai

renumiţi comentatori, precum şi aceia care îi urmează. Să dai o părere despre o asemenea

problemă, abia dacă s-ar potrivi aceluia care nu ştie că prezentul în greacă (ca în cele mai

multe limbi) în nici un caz nu este limitat la o acţiune neterminată, care se continuă şi în clipa

de faţă; şi nu mai puţin corect exprimă un prezent absolut, ca în propoziţiile generale, în

afirmaţiile doctrinare, în maxime şi în descrierea de obiceiuri şi datini sau evenimente care se

repetă deseori. Aşa se spune, de exemplu: „Mâncarea hrăneşte corpul omenesc, otrava îl

ucide." Aici nu este vorba de o lucrare care se continuă, ci numai de proprietatea celor două

lucruri si influenta lor contradictorie asupra oamenilor. Aproape fiecare capitol în epistole

oferă exemple în acest sens. Să luăm o afirmaţie asemănătoare, simplă, din 1 Ioan 2: „El este

ispăşirea pentru păcatele noastre." înseamnă forma prezentă de aici că, El tocmai acum face

ispăşire pentru păcatele noastre? Sigur că nu. O asemenea interpretare a prezentului ar răsturna

învăţătura despre ispăşire. Forma folosită aici este mai degrabă într-un sens absolut, fără

legătură cu un anumit timp, ca să exprime adevărul sublim şi binecuvântat al lucrării Sale de

ispăşire. Tot aşa în textul nostru, noţiunea curăţirii continue ar fi în directă contradicţie cu

marea învăţătură a Epistolei către Evrei şi a Evangheliilor. Ar fi vorba aici de o rătăcire

fatală...

„Vedem deci că aici nu poate fi vorba de o curăţire permanentă prin sânge, nu numai

pentru că ea nu are nici un sens corect în sine, ci şi pentru că ea contravine altor locuri din

Scriptură, care prezintă acţiunea sângelui asupra creştinilor ca un act împlinit. Cuvântul lui
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Dumnezeu nu poate însă fi desfiinţat. Nicăieri Cuvântul nu face aluzie la o utilizare repetată a

sângelui lui Hristos... Nu ne rămâne decât să revenim la singurul sens posibil pe care prezentul

îl poate avea aici; că apostolul prezintă într-un mod absolut, curăţirea credincioşilor prin

sângele lui Isus, exprimată (ca de obicei în astfel de propoziţii), în prezent, dar în mod abstract,

fără referire la trecut, prezent sau viitor, ca fiind una din caracteristicile principale ale poziţiei

lor. De aceea nu este vorba de păcatul acesta sau acela, când este mărturisit; sângele Său

curăţeşte de toate păcatele. Nu ne sunt arătate detaliile nici restaurarea după cădere. Este

valoarea dumnezeiască, proprie, a sângelui Său. Dacă aceas-ta a fost intenţia Duhului Sfânt,

s-o descopere în forma ei absolută, timpul prezent a fost singurul potrivit pentru pana

apostolului. încercarea de a limita sau numai de a folosi expresia „curăţeşte" la sensul continuu

al prezentului, este deci mai degrabă ignoranţă, dacă nu ceva mai rău. Doctrina acestei poziţii,

contextul şi Scriptura în general arată clar utilizarea prezentului pentru verbul din 1 Ioan 1.7."

Provizia harului pentru familia credinţei

O mare parte din întunericul, rătăcirea şi nesi-guranţa care stăpânesc creştinătatea cu

privire la iertare şi la siguranţa mântuirii se datoreşte - oricât de curios ar părea aceasta -

nesocotirii adevărurilor pe care ni le dă Scriptura şi pentru care fraţii au fost învinovăţiţi de

erezie de către criticii lor. Învătătorii de odinioară ai diverselor scoli protestante se pare că au

trecut complet cu vederea provizia deplină a lui Dumnezeu pentru toate nevo-ile familiei

credinţei în timpul perioadei harului. Această provizie este prezentată clar de Domnul nostru

în Ioan 13.

Isus era înaintea ucenicilor Săi ca Unul care îi va părăsi. El ştia că sosise ora când trebuia

să plece din această lume la Tatăl Său. Intrarea Lui în glorie însă nu va face ca inima Lui să se

îndepărteze de ei, şi nici nu-L va împiedica să vină să-i ajute în nevoile lor. Ca să ilustreze

aceasta, El Se încinge pentru serviciu şi ia apă ca să le spele picioarele. Urmarea acestui

serviciu este că Duhul Sfânt îndepărtează practic prin Cuvânt orice necurăţie de care noi

ne-am întinat prin umblarea noastră prin această lume păcătoasă. Credincioşii simt născuţi din

nou, naşterea din nou nu poate fi repetată; dar ei trebuie păstraţi într-o stare de curăţie, care

corespunde prezenţei lui Dumnezeu şi poziţiei în care au fost aduşi prin unirea lor cu Hristos

în cer. Preoţii care slujeau lui Dumnezeu în cortul din pustie îşi spălau tot trupul în ziua

consacrării lor. Această spălare n-a fost repetată niciodată. Dar ei îşi spălau de fiecare dată

mâinile şi picioarele, când se apropiau de Dumnezeu ca să-I slujească. Creştinul are tot trupul

spălat, nu are nevoie decât „să-i fie spălate picioarele, pentru că este cu totul curat." Ce cuvât
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de pe buzele Aceluia care este Adevărul şi Sfinţenia veşnică! „Voi sunteti curaţi, dar nu toti";

El cunoştea pe acela care avea să-L vândă. Cel mai slab credincios, cel mai tânăr miel al

turmei Sale, va fi păstrat nepătat în prezenţa lui Dumnezeu - unde ne-a adus mântuirea Sa

perfectă - prin lucrarea Sa plină de îndurare, acolo, sus, şi prin puterea Duhului Sfânt care

locuieşte în cei care sunt ai Săi, aici pe pământ. Astfel, Domnul reprezintă intere-sele lor în cer

şi Duhul Sfânt pe pământ şi în felul acesta ei sunt pe deplin îngrijiţi. „Dacă cineva a păcătuit,

avem la Tatăl un mijlocitor: pe Isus Hris- tos Cel drept. El este ispăşirea pentru păcatele

noastre." Această intervenţie în favoarea credincioşilor este întemeiată pe dreptate şi ispăşire,

şi Duhul Sfânt lucrează permanent potrivit cu carac-terul şi lucrarea lui Hristos (1 Ioan 2.1-2).

Acest adevăr, aşa de eliberator şi înălţător pentru suflet, se găseşte aproape în toate scrierile

fraţilor, mai ales ale acelora de la început, încât a fost învăţat public şi în particular, iar prin

scrierile lor a fost răspândit pentru mulţi ani. Dacă s-a încercat să se batjocorească fraţii

înaintea publicului creştin, pentru că ei „nu se rugau pentru iertarea păcatelor lor, pentru că

acestea au fost iertate cu 1900 de ani înainte, la cruce", trebuie să spunem că ei făceau glume

proaste, dacă nu păcătuiau conştient împotriva lucrurilor sfinte ale lui Dumnezeu. Iată un

extras dintr-o publicaţie lunară a fraţilor:

„Isus Se dedică acum unei slujiri noi, curăţirea alor Săi de întinăciunile care vin în

umblarea lor ca sfinţi prin lume. Acesta este înţelesul comportării următoare: „Apoi a turnat

apă într-un lighean şi a început să spele picioarele ucenicilor şi să le şteargă cu ştergarul cu

care era încins." Să se observe cu atenţie, că aici este vorba de apă şi nu de sânge. Cititorul

Evangheliei după Ioan a observat cu siguranţă cât de des Ioan vorbeşte atât despre apă, cât şi

despre sânge. Domnul a făcut la fel când a prezentat alor Săi adevărul, şi nimeni nu scoate

aceasta mai în evidenţă ca Ioan. Prima sa epistolă caracterizează pe Domnul ca Acela, „care a

venit cu apă şi cu sânge; nu numai cu apă, ci cu apă şi cu sânge." El ne curăţeşte, tot aşa cum

El a ispăşit păcatele noastre. El foloseşte Cuvântul ca să cureţe pe aceia care au fost spălaţi de

păcatele lor în sângele Său. Apostolii Pavel, Petru şi Iacob accen-tuează în mod deosebit

puterea Cuvântului, la fel ca Ioan. Este deosebit de periculos să treci cu vederea curăţirea cu

apă prin Cuvânt. Dacă sângele arată partea dumnezeiască, deşi el a fost vărsat pentru noi, apa

este îndreptată spre credincioşi, ca să îndepărteze necurăţia şi să ofere o gândire nouă, care

condamnă răul, asemenea lui Dumnezeu şi Cuvântului Său. Din coasta Sa străpunsă „a curs

sânge şi apă." (Ioan 19.)

„Faţă de acest adevăr serios şi binecuvântat, mă tem că creştinătatea rămâne oarbă,

asemenea lui Petru, când respingea lucrarea plină de har a Domnului. Abia mai târziu, când a
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venit Duhul Sfânt ca să le descopere lucrurile lui Hristos, Petru a înţeles adevărul care le

fusese dat prin această comportare deosebită. Atunci el era cu totul greşit. Şi tot aşa simt astăzi

mulţi oameni, cu toate că între timp lumina divină a strălucit pe deplin. Ei doresc să limiteze

însemnătatea spălării picioarelor la o învătătură a smereniei. Si Petru a văzut numai această

parte a acţiunii, de aici rătăcirea sa. El a considerat o smerire neobişnuită, faptul că Domnul

voia să-i spele picioarele. După aceea, speriat de atenţionarea Domnului, el cade în greşeala

opusă. Noi ne găsim în siguranţă, dacă ne supunem Cuvântului Său şi nu ne încredem în noi.

„Cine are tot trupul spălat, nu are nevoie decât să-i fie spălate picioarele, căci este cu totul

curat." Domnul „a suferit odată pentru păcate, Cel Drept pentru cei nedrepţi, pentru ca El să ne

ducă la Dumnezeu." Prin jertfirea Sa „o singură dată", noi am fost nu numai sfinţiţi, ci am fost

făcuţi şi desăvârşiţi pentru totdeauna. Nu mai este acum nimic nedrept în cei sfinţi? Ah! se

poate să fie. Dar care este atunci provizia pentru aceasta? Este spălarea cu apă, prin Cuvânt,

care este folosit de Duhul pe baza mijlocirii Fiului la Tatăl."

Capitolul VII

Poziţia creştinului
Poziţia creştinului rezultă din cele tratate anterior - relativ la iertarea păcatelor. Atât timp

cât conştiinţa nu este curătită de toată vina, nu poate fi nici o bucurie a prezenţei lui Dumnezeu.

Aici este punctul de despărţire dintre fraţi şi cei care se opun lor. Cum el este pragul de bază în

creştinism, nu trebuie să ne mirăm că fraţii au fost învinovăţiţi de rătăcire, pentru că adversarii

n-au înţeles poziţia lor ca creştini sau mai degrabă poziţia creştină. Ei stau pe o altă temelie şi

văd lucrurile dumnezeieşti dintr-o altă poziţie. Gândurile si constatările unora sunt formate de

direcţia teologică în care au fost şcolarizaţi, în timp ce gândurile şi afirmaţiile celorlalţi simt

scoase numai din Scriptură.

Desigur, teologii vor spune că diferitele lor or-ganizări spirituale derivă cu credincioşie din

Scriptură şi că ar fi confirmate de aceasta. Dar, cât de mult din adevărul divin este admis în

sistemul lor? Unde găsim noi, de exemplu, învăţătura despre Biserica lui Dumnezeu ca Trup şi

Mireasă a lui Hristos - prezenţa Duhului Sfânt pe pământ şi activitatea Lui minunată - venirea

Domnului pentru a ne lua la Sine - răpirea credincioşilor - poziţia cerească a creştinilor - prima

înviere şi domnia sfinţilor împreună cu Hristos timp de o mie de ani? (1 Corinteni 12; Efeseni

4; Apocalipsa 21; Ioan 14, 15,16; Ioan 14.1-3; 1 Tesaloniceni 4.13- 18; 1 Corinteni 15.51-52;

Efeseni 2.4-6; Coloseni 3.1-4; Apocalipsa 20.5-6.) Aceste adevăruri preţioase sunt reluate clar
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şi repetat în Scriptură şi ele caracterizează învăţătura şi scrierile fraţilor, însă în care sistem

teologic se găsesc ele?

Ştim că în diferite denominaţii, mai ales de câţiva ani, se găsesc anumiţi creştini care ţin la

aceste adevăruri şi le învaţă; vorbim însă despre acel sistem de învăţătură care intenţionează să

conducă pe tineri în studiul lor şi în care ei sunt verificaţi pentru a fi împuterniciţi pentru

slujire. Ei trebuie să predice numai învăţătura sistemului lor, dacă vor să nu fie luaţi în discuţie

de mai marii lor.

Întrebăm: cum pot astfel de oameni, care sunt formaţi în felul acesta şi care se ţin de

sistemul lor, să fie capabili să verifice cu cântarul Locului Preasfânt adevărurile cuprinse în

doctrină, când ei nu le înţeleg, ci le judecă după propria lor teologie?

Mărturia Scripturii

Vrem să verificăm ce spune Cuvântul lui Dumnezeu despre poziţia creştină în legătură cu

iertarea păcatelor.

Apostolul Ioan scrie în prima sa epistolă: „Vestea pe care am auzit-o de la El şi pe care v-o

spunem este că Dumnezeu e lumină si în El nu este întuneric. Dacă zicem că avem părtăşie cu

El, şi umblăm în întuneric, minţim şi nu practicăm adevărul. Dar dacă umblăm în lumină, după

cum El însuşi este în lumină, avem părtăşie unii cu alţii; şi sângele lui Isus Hristos, Fiul Său,

ne curăţeşte de orice păcat." (1 Ioan 1.5-7.) în versetul 7 avem cele trei mari trăsături

caracteristice poziţiei noastre creştine, priviţi ca oameni care umblăm pe pământ. Ioan nu

vorbeşte aici despre o clasă deosebită de sfinţi, ci de toţi creştinii adevăraţi, oricine ar fi ei şi

oriunde s-ar găsi. Noi umblăm în lumină, aşa cum Dumnezeu este lumină, în care toate

păcatele sunt judecate potrivit Aceluia cu care suntem în părtăşie. Apoi urmează ceea ce lumea

nu cunoaşte: „avem părtăşie unii cu alţii." Avem aceeaşi natură dum-nezeiască, acelaşi Duh

Sfânt Şi-a făcut locuinţa în noi, aşa că părtăşia trebuie să fie prezentă. Aceasta o putem

experimenta în fiecare zi, oriunde ne-am găsi. In călătorie întâlnim probabil un străin. Este

rostit un cuvânt, probabil Numele scump al lui Hristos, ceva care comunică simţământul

harului Său - şi îndată avem părtăşie unul cu altul, simplu, pentru că viaţa dumnezeiască este

prezentă. Aceasta corespunde foarte normal noii creaţii a lui Dumnezeu, pentru că acelaşi Duh

locuieşte în toţi. In afară de aceasta, noi suntem curăţiţi de toate păcatele - „sângele lui Isus

Hristos, Fiul Său, ne curăţeşte de orice păcat." Acesta nu este amintit aici ca provizie pentru

greşelile noastre şi pentru restaurarea noastră zilnică, aşa cum spun unii. Apostolul vorbeşte de

poziţia în care cel credincios a fost aşezat prin harul lui Dumnezeu încă de la începutul vieţii
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sale creştine, şi care va rămâne neschimbată până când se va ajunge la ţintă.

Suntem în lumină, aşa cum Dumnezeu este în lumină; avem părtăşie unii cu alţii şi suntem

curăţiţi prin sângele lui Hristos - prin puterea neschimbată a sângelului lui Hristos, care nu

cunoaşte nici o limită.

„Acestea sunt cele trei mari principii ale poziţiei creştine. Suntem în prezenţa lui

Dumnezeu, fără perdea despărţitoare. Aceasta este realitate - o chestiune de viaţă şi de

umblare practică. Nu este acelaşi lucru cu a umbla „potrivit luminii", ci „în lumină". Aceasta

înseamnă că umblarea are loc înaintea ochilor lui Dumnezeu, luminată de descoperirea deplină

a ceea ce este El. Nu înseamnă că în noi n-ar mai fi păcat; dar prin faptul că umblăm în lumină,

conştiinţa şi voinţa simt puse în lumină, aşa cum Dumnezeu este în ea şi tot ce nu corespunde

ei va fi judecat. Trăim şi umblăm din punct de vedere moral, conştienţi că Dumnezeu este

prezent. Aşa este umblarea noastră în lumină. Conducătorul moral al voinţei este Dumnezeu

însuşi, Dumnezeul pe care îl cunoaştem. Gândurile care mişcă inima vin de la El şi sunt

formate prin descoperirea Lui însuşi. Apostolul exprimă totdeauna aceste lucruri într-o formă

abstractă. Asa spune el: „El nu poate păcătui, pentru că este născut din Dumnezeu." Iată regula

acestei vieţii; aşa îi este natura, când omul este născut din Dumnezeu. Nu putem stabili nici un

alt etalon; oricare altul ar fi fals. Nu înseamnă că noi corespundem totdeauna etalonului divin;

însă, dacă nu ne găsim în această stare, atunci nu umblăm potrivit naturii pe care o posedăm;

ne găsim în afara adevăratei stări, care corespunde acestei naturi.

„În plus, credincioşii care umblă în lumină, aşa cum Dumnezeu este în lumină, au părtăşie

unii cu alţii. Lumea este egoistă. Carnea, patimile, caută propria lor satisfacţie; dar dacă eu

umblu în lumină, atunci carnea nu îşi mai găseşte loc. Eu mă bucur de lumină şi de tot ceea ce

ea îmi arată în părtăşie cu alţii - fără nici un fel de invidie. Dacă un altul posedă un bun

pământesc, eu pot fi lipsit de el. În lumină însă, noi avem parte comună în ceea ce Dumnezeu

ne dă şi, prin faptul că îl împărţim cu alţii, bucuria noastră este cu atât mai mare. Aceasta este

o piatră de încercare pentru tot ce este din carne.

„Dacă umblăm în lumină, după cum Dumnezeu este lumină, cu o descoperire deplină a Sa

însuşi, cu o fire care îl recunoaşte pe El şi cu ochii deschişi pentru lumină, atunci nu putem

spune că nu avem păcat. Lumina însăşi ne-ar contrazice. Insă putem spune că sângele lui Isus

Hristos ne curăţeşte pe deplin.

Toţi care îşi cunosc locul în părtăşia cu Hristos cel înviat din morţi, ştiu că ei posedă viaţa

veşnică, şi anume prin înviere; moartea, un mormânt gol, lumea, păcatul şi Satan stau toate

dincolo de creştin. Mormântul lui Hristos este sfârşitul oricărui duşman. „Dar Dumnezeu, care

http://www.vesnicia.ro/


Fraţii Andrew Miller

____________________________________________________________________________
www.clickbible.org – Cărţi creştine gratuite

este bogat în îndurare, pentru dragostea Lui cea mare cu care ne-a iubit, măcar că eram morţi

în greşelile noastre, ne-a adus la viaţă împreună cu Hristos: prin har sunteţi mântuiţi. El ne-a

înviat împreună şi ne-a pus să stăm împreună în locurile cereşti, în Hristos Isus." (Efeseni

2.4-6.)

Rezultatele răscumpărării

Înainte de a părăsi epistola lui Ioan, vrem să ne ocupăm puţin cu învăţătura celor trei

martori din capitolul 5. „El, Isus Hristos, este Cel care a venit cu apă şi cu sânge; nu numai cu

apă, ci cu apă şi cu sânge; şi Duhul este Cel ce mărturiseşte, fiindcă Duhul este adevărul. Căci

trei sunt care dau mărturie: Duhul, apa şi sângele, şi aceşti trei sunt una în mărturia lor." (1

Ioan 5.6-8.) Ioan privea la cruce. Din coasta străpunsă a lui Isus a curs sânge şi apă. Ele dau

mărturie despre faptul că Dumnezeu ne-a dat viaţa veşnică prin moartea Preaiubitului Său Fiu.

Este sentinţa morţii, pronunţată şi ex-ecutată asupra cărnii (compară Romani 8.3) şi asupra a

tot ce este din omul cel vechi, din primul Adam. Nu înseamnă că păcatul primului Adam ar fi

fost în carnea lui Hristos; Hristos a murit ca jertfă pentru păcat. Şi El a murit odată pentru

totdeauna. Aici avem sângele ispăşitor, apa curăţitoare şi Duhul care locuieşte în noi şi care dă

mărturie de atotsuficienţa lor. Noi aparţinem noii creaţii a lui Dumnezeu, avem viaţa de

înviere. Sângele ispăşirii ne curăţeşte de orice păcat, apa curăţirii ne menţine în starea fără pată

în care am fost aduşi prin sânge, şi Duhul Sfânt este puterea care le foloseşte pe cele două prin

credinţa în Cuvânt. El ne face să ne bucurăm de amândouă şi El dă mărturie, pentru că El este

adevărul.

Obiectul acestor trei mărturii este exprimat clar şi potrivit în extrasul următor:

„El a venit cu apă - o puternică mărturie a faptului că viaţa nu poate fi căutată în primul

Adam, pentru că ea a curs din coasta lui Hristos care a murit. Hristos, care a reprezentat

problema sa, Hristos, venit în carne, a trebuit să moară, pentru că altfel ar fi rămas singur în

propria Sa lipsă de păcat. Viaţa poate fi căutată numai în Hristos Cel înviat dintre cei morţi.

„Însă El a venit nu numai cu apă; El a venit şi cu sânge. îndepărtarea păcatelor noastre era

tot aşa de necesară, ca şi curăţirea morală a sufletelor noastre. Noi avem acestea în sângele lui

Hristos cel jertfit. Numai moartea putea să îndepărteze păcatele, să le desfiinţeze. Şi Domnul

Isus a suferit moartea pentru noi. Vina celui ce crede nu mai există înaintea lui Dumnezeu;

Hristos a luat locul celui vinovat. Viaţa este sus, iar noi am fost înviaţi împreună cu El, după

ce Dumnezeu ne-a iertat toate nelegiuirile.

„Cea de-a treia mărturie este a Duhului, numit primul în înşiruirea martorilor de pe pământ,
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ul-timul în ordinea istorică. De fapt mărturia Duhului, prezenţa Sa în noi, este cea care ne face

în stare să preţuim valoarea apei şi sângelui.

„Noi nu am fi înţeles niciodată valoarea practică a morţii lui Hristos, dacă Duhul Sfânt n-ar

fi puterea care descoperă omului nou înţelesul şi efectul ei. Duhul Sfânt a coborât de la un

Hristos înviat si înălţat, şi astfel ştim că ne-a fost dată viaţa veşnică în Fiul lui Dumnezeu.

„Mărturia acestor trei martori este comună şi este îndreptată asupra aceluiaşi adevăr, şi

anume că harul, Dumnezeu însusi ne-a dat viata veşnică şi că această viaţă este în Fitil Său.

Omul n-are nici o contribuţie la aceasta, decât prin păcatele sale. Este darul lui Dumnezeu. Şi

viaţa pe care ne-o dă El este în Fiul Său. Mărturia este mărturia lui Dumnezeu. Ce

binecuvântat lucru este să ai o asemenea mărturie, şi de la Dumnezeu însuşi şi într-un har

deplin!"

Adevărata temelie a păcii
Toţi cei care nu cunosc pacea adevărată, stator-nică pe care un creştin o are cu Dumnezeu,

ar face bine să citească scrierile fraţilor referitor la această temă. Ele nu dau un ton neclar.

îndoiala si temerile, care atât timp au neliniştit şi chinuit chiar şi pe cei mai evlaviosi

credincioşi din diferite denominaţii, nu au dispărut cu totul, cu toate că în ultimii ani mulţi

creştini au obţinut o mai mare claritate şi siguranţă ca înainte. S-ar putea da unele nume

renumite din secolele trecute, ai căror purtători au fost neliniştiţi, deseori întreaga viaţă, de

incertitudinea cu privire la iertarea şi la primirea lor. Adevărata pace era ceva necunoscut.

Pacea cu Dumnezeu este însă moştenirea tuturor copiilor. Săi, moştenirea pe care Hristos a

lăsat-o ucenicilor Săi. „Vă las pacea, vă dau pacea Mea. Nu v-o dau cum o dă lumea." In

mijlocul acestei lumi, cu toate ispitele şi luptele ei, El le-a dat pacea Sa, pacea pe care El însuşi

o avusese de la Tatăl, pe când străbătea această lume. De ce aşa de puţini se bucură de felul

acesta de pace cu Tatăl, pe care El o avea? Ea este partea noastră! Domnul însuşi ne-a lăsat-o!

Dacă ne lipseşte, atunci nu poate fi nici un alt motiv, decât necredinţa. Nu ne putem bucura de

o binecuvântare, înainte de a crede. Domnul a dorit ca noi să ne bucurăm de această pace în

lume şi cu toate împotrivirile ei, aşa cum ea a fost partea Lui. El este şi pacea noastră în cer,

aşa că pacea este perfectă atât sus în lumină, cât şi pe pământ.

Să gândim la următoarele însemnări asupra acestei probleme personale aşa de importantă şi

să le judecăm în lumina Cuvântului:

„Pacea noastră este nu numai un obiect al bucuriei în noi înşine, ci ea este Hristos, în afara

noastră: „Căci El este pacea noastră", o expresie cu adevărat minunată! Dacă sufletele s-ar
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baza numai pe aceasta, ar mai putea fi vreo îndoială referitor la pacea deplină? Este cu totul

numai greşeala mea, dacă nu mă ştiu în pace cu Dumnezeu şi nu mă bucur de ea. Să mă

îndoiesc de faptul că Hristos este pacea mea? Prin aceasta eu L-aş dezonora. Dacă eu aş avea

un girant a cărui bogăţie este de nemăsurat, de ce m-aş nelinişti atunci de poziţia mea, de

creditul meu? Nu mai depind de bogăţia sau de sărăcia mea. Totul depinde te resursele aceluia

care a luat răspunderea mea asupra sa. Tot aşa este şi cu Hristos. El este pacea noastră, şi nu

există nici o posibilitate ca El să poată fi zdruncinat. Dacă inima se reazimă pe deplin pe

această realitate, care va fi rezultatul? Atunci ne-am putea odihni şi ne-am bucura de pace. Eu

însă trebuie să încep cu încrederea în faptul acesta. Domnul în harul Său dă poporului Său

câteodată un exces de bucurie, însă măsura bucuriei poate oscila. Pacea, dimpotrivă, este ceva

care rămâne permanent - sau cel puţin aşa ar trebui să fie. Creştinul este îndreptăţit să aibă

totdeauna pace, pentru că „Hristos este pacea noastră."

„Este absolut necesar să se înţeleagă clar şi simplu temelia păcii păcătosului în prezenţa lui

Dumnezeu. S-au amestecat aşa de multe lucruri cu lucrarea perfectă a lui Hristos, că multe

suflete simt afundate în întuneric şi neştiinţă cu privire la primirea lor. Ele nu au înţeles

absoluta siguranţă a răscumpărării lor prin sângele lui Hristos. Se pare că ele nu recunosc că

deplina iertare a păcatelor se bazează pe simplul fapt că a avut loc o ispăşire deplină,

confirmată în faţa întregii creaţii, prin învierea dintre cei morţi a Locţiitorului păcătoşilor. Ei

ştiu într-adevăr că nu este nici o altă cale pentru mântuire, decât numai prin sângele crucii; dar

şi Diavolul ştie aceasta, fără ca lui să-i folosească la ceva. Este absolut necesar să ştim că

suntem mântuiţi. Israelitul în Egipt ştia nu numai că în sânge se găsea siguranţă, el ştia că el

era la adăpost. Şi de ce era el sigur? Pentru că el a făcut ceva, a simţit sau a gândit? Nicidecum,

ci pentru că Dumnezeu a spus: „Eu voi vedea sângele şi voi trece pe lângă voi." El se baza pe

mărturia lui Dumnezeu. El a crezut ceea ce a spus Dumnezeu, pentru că Dumnezeu a spus. În

felul acesta el a adeverit că Dumnezeu este adevărat.

„Să observe cititorul că israelitul nu se baza pe propriile lui gânduri, sentimente sau

experienţe cu privire la sânge. Acestea ar fi fost o temelie pe nisip, pe care nu te poţi încrede.

Sentimentele şi gândurile sale puteau fi adânci sau superficiale; însă adânci sau superficiale,

ele nu aveau nimic a face cu temelia păcii sale. Lui nu i s-a spus: „Când tu vei vedea sângele şi

îi vei aprecia valoarea, Eu voi trece pe lângă tine." Aceasta ar fi fost suficient ca să-l cufunde

în disperare, pentru că ar fi fost cu totul imposibil ca mintea omenească să poată aprecia

suficient vreodată sângele preţios al Mielului. Ce dădea pace era faptul că Domnul avea ochii

îndreptaţi spre sânge şi El îi cunoştea preţul. Aceasta îi liniştea inima. Sângele era afară şi
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israelitul înăuntru, aşa că el nici nu putea să-1 vadă. Dar Dumnezeu îl vedea şi aceasta era de

ajuns.

,Aplicarea faptului acestuia la problema păcii omului păcătos este foarte simplă. Domnul

Hristos, după ce Şi-a vărsat sângele preţios ca ispăşire perfectă pentru păcat, l-a luat în

prezenţa lui Dumnezeu şi acolo l-a stropit. Şi mărturia lui Dumnezeu asigură pe păcătosul

credincios că totul este aranjat în favoarea lui - perfectat nu potrivit cu felul cum el preţuieşte

sângele, ci cum Dumnezeu vede sângele, fără o singură fărâmiţă sau drept omenesc adăugat

lui. Cum ar putea cineva să se bucure vreodată de o pace statornică, dacă ea ar depinde de

preţuirea de către el a sângelui? Imposibil! Cea mai bună preţuire pe care mintea omenească ar

avea-o pentru sânge va cădea nespus de mult în faţa preţuirii divine. Şi deci, dacă pacea

noastră ar depinde de preţuirea noastră, nu ne-am putea bucura de o pace statornică, pentru că

am căuta-o prin ,,faptele legii." Trebuie ori să fie temei suficient de pace în sânge - ori noi

niciodată nu vom avea pace. A amesteca aici felul cum preţuim noi sângele înseamnă a

dărâma tot creştinismul, tot aşa cum ai conduce pe păcătos la picioarele Muntelui Sinai şi l-ai

pune sub un legământ al faptelor. Ori jertfa ispăşitoare a lui Hristos este suficientă - ori nu

avem nimic. Dacă ea este suficientă, de ce aceste îndoieli şi temeri? Cuvintele buzelor noastre

spun că lucrarea Lui este perfectă; dar îndoielile şi temerile inimilor noastre spun că nu este.

Oricine se îndoieşte de iertarea lui deplină şi veşnică, tăgăduieşte în ce îl priveşte, faptul că

jertfa lui Hristos este de ajuns.

„Sunt foarte mulţi care n-ar da înapoi să spună că sângele lui Hristos este preţios, dar care

totuşi nu au pace. Astfel de persoane mărturisesc că ar fi sigure de suficienţa sângelui, numai

dacă ar şti bine că au dreptul la el, numai dacă ar avea felul drept de credinţă. Multe suflete

scumpe sunt în situaţia aceasta. Ele sunt ocupate cu interesele lor şi cu credinţa lor, în locul

sângelui lui Hristos şi lucrării lui Dumnezeu. Cu alte cuvinte, ele caută în ele însele, în loc să

caute ce trebuie în afară, la Hristos. Aceasta nu este credinţă. Ca urmare, nu au pace. Un

israelit înăuntrul casei care avea sângele pe pragul uşii ne-ar putea învăţa o lecţie foarte

însemnată. El a fost scăpat nu din cauza interesului pe care l-a arătat sau a gândurilor lui

despre sânge, ci simplu, prin sânge. Fără îndoială, el a arătat un interes binecuvântat şi unele

gânduri referitoare la sânge. Totuşi Dumnezeu nu spusese: „Când voi vedea interesul vostru

pentru sânge, voi trece pe lângă voi." Nu! Sângele în toată demnitatea lui tăcută şi în

eficacitatea lui divină a fost pus înaintea lui Israel. Şi dacă ei ar fi încercat să pună alături de

sânge numai o fărâmitură de azimă, ar fi făcut pe Domnul mincinos şi ar fi tăgăduit suficienţa

mij-locului Său de mântuire.
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„Noi suntem mereu înclinaţi să ne uităm în noi sau la noi, ca să facem, alături de sângele

lui Hristos, temelia păcii noastre. Există o lipsă tristă cu privire la claritatea şi judecarea

sănătoasă a acestui punct vital, aşa cum se vede din teama şi nesiguranţa multor copii ai lui

Dumnezeu. Privim mai degrabă lucrarea Duhului în noi, ca temelie a păcii noastre, în loc să

privim la lucrarea lui Hristos pentru noi. Nu ni se spune că Duhul Sfânt este pacea noastră, ci

Hristos. Dumnezeu nu a vestit pacea prin Duhul Sfânt, ci prin Hristos (compară Faptele

Apostolilor 10.36; Efeseni 2.14-17; Coloseni 1.20). Cititorul trebuie să fie îndeajuns de simplu

în înţelegerea acestei importante dife-renţieri. Numai sângele lui Hristos ne oferă pace, deplină

îndreptăţire şi stare după voia lui Dumnezeu. El curăţă conştiinţa, ne introduce în Locul

Preasfânt, îndreptăţeşte pe Dumnezeu în îndurarea Sa faţă de cel păcătos şi ne dă nouă dreptul

la toată bucuria, demnitatea şi gloria cerului (Romani 3.24- 26; 5.9; Efeseni 2.13-18; Coloseni

1.20-22; Evrei 9.14; 10.19; 1 Petru 1.19; 2.24; 1 Ioan 1.7; Apocalipsa 7.14-17)."

Dreptatea din Lege si dreptatea lui Dumnezeu

Întrebarea care se naşte din titlu a dat prilej la unele sentimente amare printre creştini. Este

însă greu pentru trnul care priveşte să înţeleagă de ce unii creştini, care cred în totala inspiraţie

a Scrip-turii, luptă cu atâta înverşunare pentru expresia teologică „dreptatea lui Hristos", în

timp ce Biblia nu cunoaşte decât expresia „dreptatea lui Dumnezeu". Cea dintâi nu este

folosită - în sens teologic - nicăieri în Scriptură, cea de-a doua, dimpotrivă, de mai multe ori.

Locul din Scriptură care este citat deseori: „...prin ascultarea unui sin-gur om, cei mulţi vor fi

făcuţi drepţi" (Romani 5.19) nu se referă nicidecum la Hristos în legătură cu legea, ci este o

punere faţă în faţă a neascultării unuia singur, Adam, cu lucrarea lui Hristos, fără a intra în

detalii.

Se afirmă că temelia îndreptăţirii noastre este ţinerea legii de către Hristos pentru noi,

pentru ca aceasta să fie acceptată în locul incapacităţii noastre de a ţine legea. Aceasta - spun

teologii moderni - ar fi dreptatea lui Hristos care este socotită celui ce crede - ea ar fi haina de

nuntă. Fărădelegile sale sunt iertate pe baza sângelui vărsat. Prima este numită ascultarea

„activă" a lui Hristos, cea de-a doua ascultarea „pasivă". Dacă se spune că Scriptura foloseşte

exclusiv expresia „dreptatea lui Dumnezeu", se răspunde: „aceasta este adevărat, Isus este doar

Dumnezeu."

Fraţii au scris aşa de mult despre această temă, folosind pentru explicare multe locuri din

Scrip-tură, încât ne este greu să alegem ce este cel mai potrivit din aceste scrieri.

„Eu cred şi binecuvintez pe Dumnezeu pentru aceasta", spune J.N.Darby; „că Hristos este
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dreptatea noastră şi că prin ascultarea Lui noi am fost făcuţi drepţi. Aceasta este pacea

temeinică a sufletului meu. Punctul important aici este contrastul dintre moartea şi suferinţele

Domnului ca temelie a iertării noastre, şi ascultarea Sa... Ce este deci dreptatea Lui Dumnezeu

şi cum se arată ea? Cum ne este socotită nouă dreptatea? Ni se spune că noi suntem dreptatea

lui Dumnezeu în Hristos (2 Corinteni 5). Apostolul Pavel spune în Filipeni 3 că el are

dreptatea lui Dumnezeu. Însă nu se spune că ne este socotită dreptatea lui Dumnezeu. Nici

ex-presia „dreptatea lui Hristos" nu este folosită de Scriptură, cu toate că nici un creştin nu se

îndoieşte de faptul că Hristos a fost perfect de drept. Duhul lui Dumnezeu este perfect în

înţelepciune şi ar fi de mirat dacă în Scriptură nu s-ar vorbi clar despre temelia necesară

acceptării noastre. Un loc din Scriptură pare să spună aşa (Romani 5.18). Aici este vorba de „o

dreptate". Fără îndoială, aceasta este singura redare corectă. Însă expresia „drep-tatea lui

Dumnezeu" este folosită aşa de des, că nu este necesar să cităm textele. Nu este deci

întâmplător că pentru un lucru aşa de important, Duhul Sfânt nu foloseşte niciodată expresia

„drep-tatea lui Hristos", ci permanent pe cealaltă: „drep-tatea lui Dumnezeu". Aşa cunoaştem

gândul Duhului. Teologia foloseşte mereu expresii pe care Cuvântul lui Dumnezeu nu le

cunoaşte şi nu ştie ce înseamnă acelea pe care Duhul Sfânt le foloseşte mereu.

„Marele rău în tot sistemul este că se cere dreptate de la om ca născut din Adam, cu toate

că ea este adusă în alt fel. Ceea ce se face este dreptatea omului. Dacă Hristos o lucrează în

locul meu, ea ar fi totuşi ceea ce eu trebuia să fac. Corespunde unei cerinţe adresată mie... în

învăţătura Epistolei către Romani găsim contrariul, şi anume că toată baza pentru îndreptăţirea

noastră şi pentru orice binecuvântare stă în moartea, şi nu în viaţa lui Hristos pe pământ. „Pe

El Dumnezeu L-a rânduit să fie ispăşire, prin credinţa în sângele Lui, ...pentru ca în timpul de

acum să-Şi arate dreptatea Lui în aşa fel încât să fie drept şi să îndreptăţească pe cel care are

credinţa în Isus" (Romani 3.25-26). Cine este drept? Dumnezeu! Aici este un principiu

deosebit de important: dreptatea lui Dumnezeu înseamnă în primul rând dreptatea Sa proprie -

că El este drept. Nu este nici dreptatea omului, nici vreo altă dreptate care să rezulte din vreun

merit legal. Dreptatea despre care se vorbeşte constă în aceea că Dumnezeu este drept, însă

poate să îndreptăţească pe păcătosul cel mai decăzut.

„Se va spune, trebuie să fie o bază care să facă iertarea şi îndreptăţirea un act de dreptate.

Cuvântul dreptate are un înţeles dublu. Pot să fiu de exemplu drept, dacă răsplătesc sau iert pe

cine-va; dar asta presupune că există o faptă cores-punzătoare care îndreptăţeşte comportarea

mea, un merit sub o formă oarecare. Dacă am promis ceva sau există o obligaţie morală, sunt

îndreptăţit dacă acţionez corespunzător acesteia. Tot aşa trebuie să fie un motiv moral pentru
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Dumnezeu, ca să fie drept în a ierta şi a îndreptăţi. Este clar că în păcătos nu există ceva

asemănător, ci numai în sângele lui Hristos. Şi pentru că Dumnezeu L-a făcut „scaun de

îndurare," credinţa în sângele Său este calea pentru îndreptăţire. Prin aceasta dreptatea lui

Dumnezeu în a ierta a fost dovedită. Acceptat în felul acesta, eu stau înaintea lui Dumnezeu pe

baza dreptăţii Sale."

S-a spus deseori că fraţii nu preţuiesc suficient viaţa lui Isus, că ei trec peste ea, ca şi cum

ar fi fără valoare pentru oameni sau pentru gloria lui Dumnezeu. Este adevărat că ei nu fac din

viaţa lui Isus înainte de moartea Sa temelia îndreptăţirii, pentru că El însuşi a spus: „Dacă

grăuntele de grâu care a căzut pe pământ nu moare, rămâne singur; dar dacă moare, aduce

multă roadă." (Ioan 12.24.) Însă este neadevărat să spui că ei trec peste viaţa lui Isus, ca şi cum

nu ar însemna nimic pentru ei.

„Să ne înţelegem în privinţa aceasta," spune Kelly. „Tăgăduim noi chiar şi pentru un

moment supunerea Domnului faţă de Legea lui Dumnezeu? Departe de noi aşa ceva! El a

împlinit pe deplin Legea, El a glorificat pe Dumnezeu pe orice cale posibilă, prin împlinirea

acesteia; şi aceasta nu poate fi o chestiune de discuţie între creştini. Cine nu crede că Hristos a

împlinit pe deplin Legea lui Dumnezeu sau gândeşte că rezultatul ascultării Sale este de mică

însemnătate pentru Dumnezeu sau pentru oameni, nu este un credincios.

„Tăgăduiesc eu că drumul, umblarea, viaţa lui Isus, glorificarea lui Dumnezeu în toate

căile Sale, toate sunt spre binele nostru? Nicidecum! Îl avem pe Isus în totalitate, nu numai

parţial, şi pretutin-deni. Nu simt eu mulţumit de adevărul preţios că primirea noastră este în

Hristos şi avem pe Hristos ca un întreg? Avem ascultarea Sa, care pe tot parcursul vieţii Sale

n-a fost întreruptă niciodată, şi parfumul care se ridică de la El spre Dumnezeu este o parte a

binecuvântărilor care aparţin oricărui copil al lui Dumnezeu. Eu cred aceste fapte, mă bucur de

ele, mulţumesc mereu lui Dumnezeu pentru ele. Insă problema este cu totul alta. Dumnezeu

foloseşte pentru propria Sa glorificare şi spre folosul sufletelor noastre, tot ceea ce a făcut şi a

suferit Isus.

„Iată întrebarea: Ce este dreptatea lui Dumnezeu?"

„Ea trebuie lămurită nu prin imaginaţie, sentimente, fantezie sau prin tradiţie, nu prin ceva

ce se predică sau este acceptat în general, ci numai prin ceea ce este scris - prin Cuvântul lui

Dumnezeu. „Acum însă" - aşa sună răspunsul lui Dumnezeu - „s-a arătat o dreptate a lui

Dumnezeu, fără Lege." (Romani 3.21.) Nici o expresie nu poate fi mai absolută si mai exactă.

Duhul Sfânt foloseste aici o expresie care pune complet deoparte Legea, când este vorba de

dreptatea lui Dumnezeu. El a arătat că Legea cerea dreptatea, însă ea nu putea s-o dea. Aceasta
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este deci un alt fel de dreptate, care exclude Legea sub orice formă. Ce ocazie potrivită în acest

loc să se spună - dacă aceasta ar fi fost intentia lui Dumnezeu - că Isus a venit să împlinească

Legea pentru noi şi că Dumnezeu poatesă socotească aceasta oricărui om ca dreptate a Sa, prin

care el ar putea să stea înaintea Lui. De ce nu se spune aceasta aici? Pentru că nu aceasta este

nici temelia, nici caracterul, nici natura dreptăţii lui Dumnezeu. Această dreptate există

complet separată de Lege.

„De aceea se spune în Romani 3.21: „Dar acum s-a arătat o dreptate a lui Dumnezeu, fără

Lege - despre ea mărturisesc legea şi prorocii." A se observa deosebita exactitate a vorbirii!

Legea şi profeţii n-au descoperit dreptatea lui Dumnezeu; totuşi legea a îndreptat privirile în

diverse forme spre un alt fel de dreptate care avea să vină şi profeţii au exprimat aceasta, când

a fost cazul, în cuvinte mult mai clare. Legea a adus imagini, profeţii au vorbit despre faptul că

dreptatea Domnului era gata să vină. Evanghelia însă ne spune că ea a venit, drep-tatea lui

Dumnezeu este acum un fapt descoperit... Răscumpărarea este adevărata temelie. Sângele lui

Hristos cere de la mâna lui Dumnezeu însuşi ca cel care crede să fie îndreptăţit, şi Dumnezeu

însuşi este drept când îndreptăţeşte.

„În felul acesta dreptatea lui Dumnezeu nu este despărţită de Isus; însă dreptatea lui

Dumnezeu este despărţită de Lege. El a prezentat pe Hristos ca ispăşire pentru păcate. Hristos

a devenit adevăratul scaun al îndurării. Dumnezeu L-a dat ca jertfă pentru păcat, pentru ca prin

trupul Său jertfit odată pentru totdeauna, orice suflet care crede în El să fie sfinţit - şi, mai mult

decât atât: „printr-o singură jertfă El a făcut desăvârşiţi pentru totdeauna pe cei sfinţiţi."

Aceasta s-a făcut în moartea Sa. El a venit nu numai să împlinească Legea, ci să facă întreaga

voie a lui Dumnezeu. „Prin această voie am fost sfinţiţi, prin jertfirea trupului lui Isus Hristos,

odată pentru totdeauna." (Evrei 10.10.)

„Aici, deci, dreptatea lui Dumnezeu este pusă înaintea ochilor noştri în modul cel mai

simplu şi clar. Ea înseamnă că Dumnezeu este drept şi datorită lui Hristos îndreptăţeşte. El este

drept, pentru că păcatul a fost rezolvat la cruce. Păcatul a fost judecat de Dumnezeu, Hristos a

suferit pentru el şi l-a ispăşit. Mai mult decât atât - Domnul Isus a cinstit şi a glorificat pe

Dumnezeu aşa de mult, că acum există o obligaţie reală de partea cealaltă. În loc ca întreaga

obligaţie să fie de partea omului, ca mai înainte, Dumnezeu este acum la mijloc. El a fost aşa

de desăvârşit glorificat prin Omul Isus Hristos, prin moartea Sa, încât acum este un act de

dreptate când El îndreptăţeşte sufletele care cred în Isus. Deci este dreptatea lui Dumnezeu,

pentru că Dumnezeu Se dovedeşte drept faţă de cerinţele lui Hristos."
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Supunerea faţă de Cuvânt
O cauză principală a diferenţelor de păreri dintre fraţi şi denominaţii cu privire la

adevărurile de bază ale creştinismului o constituie punctele de plecare diferite. Şi unii şi alţii

mărturisesc că sunt conduşi de Scriptură, însă unii se supun simplităţii si autoritătii Cuvântului

lui Dumnezeu însusi, ceilalţi dimpotrivă, învăţăturilor deduse din el şi cred că sunt în

concordanţă cu el. Unii pot să fie tot asa de sinceri ca si ceilalţi, însă interesul lor nu este

acelaşi. De aceea ei nu ajung niciodată la unison şi nu văd lucrurile lui Dumnezeu în aceeaşi

lumină. Fiecare crede despre celălalt că se găseşte în rătă-cire. întrebarea este: cine are poziţia

cea adevă-rată? Fraţii spun: „Toate afirmaţiile omeneşti despre adevăr trebuie să fie inferioare

Scripturii, chiar dacă ele simt derivate din ea. Dacă presupunem că tot ceea ce este cuprins în

crezul lor este corect, se aseamănă totuşi unui pom artificial, în loc de a fi asemenea unuia real.

Cuvântul redă adevărul în eficacitatea lui vie. El aduce adevărul în relaţia lui cu Dumnezeu, cu

oamenii, cu conştiinţa, cu viata din Dumnezeu, si de aceea nu poate fi pus pe aceeaşi treaptă

cu constatările omeneşti."

Evident, criticii fraţilor în aceste probleme dau înapoi în faţa Cuvântului lui Dumnezeu

simplu şi clar. Când se vede rezultatul supunerii absolute faţă de Cuvântul lui Dumnezeu,

există o ezitare, o împotrivire în supunerea faţă de cerinţele drepte ale adevărului. Nu sunt în

denominaţii mulţi creştini care afirmă că fraţii au dreptate cu privire la Scriptură? Ca să se

unească însă cu ei, ar însemna să-şi piardă poziţia socială, să renunţe la ea, şi ei nu se pot

hotărî s-o părăsească. Conştiinţa poate într-adevăr fi neliniştită, însă mintea spune: ar fi corect

să renunţ la o activitate aşa de folositoare? Aş putea eu să fac tot aşa de mult bine, dacă m-aş

uni cu aceia care sunt contrazişi din toate părţile? Astfel de gânduri, prin puterea lui Satan, au

mai mare greutate decât indicaţiile clare ale Cuvântului lui Dumnezeu. Pe lângă aceasta ei uită

că „ascul-tarea face mai mult decât jertfele şi luarea aminte mai mult decât grăsimea

berbecilor." (1 Samuel 15.22.) Şi profetul spune: „încetaţi să mai faceţi răul." (Isaia 1.16.)

Acesta trebuie să fie primul pas, dacă ne găsim într-o poziţie falsă. Lumină pentru cel de-al

doilea pas ne va fi dată, dacă primul a fost făcut prin credinţă: „învăţaţi-vă să faceţi binele."

(Isaia 1.17.) Apostolul spune însă: „Fie-vă groază de rău, alipiţi-vă tare de bine." (Romani

12.9) Aceasta este o vorbire mult mai tare decât cea a profetului, pentru că aici este vorba de

Hristos. Trebuie nu numai să ne depărtăm de rău, ci să ne fie groază de el; şi nu numai să

ascultăm şi să învăţăm, ci să ne alipim tare de ce este bine (1 Samuel 5.22; Isaia 1.16-17;

Romani 12.9).

Nu mai este nevoie de nici o întrebare, pe ce drum trebuie să mergem, dacă am descoperit
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că locul nostru de până acum a fost greşit. Cuvântul lui Dumnezeu spune clar: „încetaţi să mai

faceţi răul." însă nu sunt mulţi „biruitori", nu sunt mulţi care să fie gata să biruie greutăţile din

familie, din adunare, din viaţa în societate. Acesta este adevăratul motiv pentru care mulţi stau

departe de fraţi şi caută să găsească greşeală în învăţătura lor sau inconsecvenţă în umblarea

lor, ca prin aceasta să se îndreptăţească pe sine. La unii, lumea este obstacolul, pentru că ei

trebuie să renunţe nu numai la poziţia lor religioasă, ci şi la poziţia lor socială. O adâncă şi

largă prăpastie morală desparte terenul divin de cel omenesc; traversarea ei înseamnă să laşi

înapoia ta lumea şi religia ei. Una se află pe partea cerească, cealaltă se află pe partea

pământească a mormântului lui Hristos. Dacă pasul nu este făcut în puterea credinţei, care se

bazează pe Dumnezeul Cel viu, atunci el nici nu trebuie făcut. Însă creştinul care a învăţat să

umble în părtăşie reală cu Dumnezeu, se va lăsa călăuzit în toate lucrurile de Cuvântul Său. El

nu are nimic altceva pe care să se poată baza. Învăţătura omenească îl poate îndruma, însă

credinţa se poate odihni numai pe Cuvântul lui Dumnezeu. Despre orice ar fi vorba -

învăţătură sau practică, slujire sau adorare - creştinul trebuie să se îndrepte spre Cuvânt. Dacă

nu găseşte nici o indicaţie cu privire la drumul pe care intenţionează să-1 facă, atunci trebuie

să aştepte până îi va fi arătată de sus. „Toată Scriptura este insuflată de Dumnezeu şi de folos

să înveţe, să convingă, să îndrepte, să dea înţelepciune în dreptate, pentru ca omul lui

Dumnezeu să fie desăvârşit şi cu totul pregătit pentru orice lucrare bună." (2 Timotei 3.16-17.)

Dacă lucrarea la care suntem angajaţi sau pe care vrem s-o începem este bună, atunci vom găsi

în Cuvântul lui Dumnezeu şi indicaţii care să ne călăuzească.

„În ceea ce priveşte autoritatea Cuvântului, este de cea mai mare importanţă să observăm

că, atât la consacrarea preoţilor3, cât şi în tot domeniul jertfelor, toate sunt puse sub autoritatea

lui Dumnezeu. „Şi Moise a zis adunării: Iată ce a poruncit Domnul să se facă." (Levitic 8.5.)

Şi iarăşi: „Şi Moise le-a zis: Acesta este lucrul pe care Domnul l-a poruncit, faceţi aceasta şi

slava Domnului vi se va arăta." (Levitic 9.6.)

„Să primim aceste cuvinte cu atenţie şi să gândim la ele cu rugăciune. Sunt cuvinte foarte

preţioase: „Acesta este lucrul pe care Domnul l-a poruncit." Nu se spune: acesta este un lucru

folositor, plăcut sau potrivit. Şi nici: lucrul acesta a fost rânduit de părinţi, prin hotărârea

bătrânilor sau opinia cărturarilor. Moise nu ştia nimic despre aceste izvoare de autoritate.

Pentru el era un singur izvor de autoritate, sfânt, sublim, de neclintit, Cuvântul Domnului. In

contact direct cu acest izvor binecuvântat, dorea să aducă pe fiecare membru al adunării.

Aceasta dădea siguranţă inimii şi tărie tuturor gândurilor sale. Nu mai rămânea nici un loc

3 Gânduri asupra cărţii Levitic, C.H.M.
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pentru tradiţii cu practicile lor nesigure, sau pentru chestiunile omeneşti îndoielnice. Totul era

clar, definitiv şi autoritar rânduit. Domnul a vorbit; nu mai era nevoie de nimic altceva, decât

numai să asculte ce a spus El. Tradiţia şi socotelile omeneşti nu găsesc nici un loc în inima

aceluia care a învăţat să preţuiască aşa cum se cuvine Cuvântul lui Dumnezeu, să-1 cinstească

si să-l asculte.

„Şi care a fost rezultatul acestei stricte supuneri faţă de Cuvântul lui Dumnezeu? A fost de

fapt un rezultat binecuvântat: „Slava Domnului vi se va arăta." Dacă Cuvântul ar fi fost

nesocotit, atunci slava Domnului nu li s-ar fi arătat. Aceste două lucruri erau strâns legate unul

de altul. Cea mai mică abatere de la „asa vorbeşte Domnul" ar fi împiedicat razele gloriei

divine să lumineze adunarea lui Israel. Dacă ar fi fost adăugat un singur obicei sau o singură

ceremonie omenească neprevăzută de Cuvânt sau ar fi fost ceva lăsat deoparte din ceea ce

cerea Cuvântul, atunci Domnul nu ar fi putut descoperi gloria Sa. La des-coperirea prezenţei

Sale, El nu putea să tolereze nici o neglijare sau neascultare de Cuvântul Său. El poate să arate

îngăduinţă faţă de neştiinţă sau slăbiciune, însă El nu poate tolera nepăsarea sau neascultarea.

„O, dacă toate acestea ar fi cântărite cu mai profundă seriozitate în zilele noastre pline de

tradiţie şi de principii utilitariste! Cu adevărată simpatie şi profund sentiment al

responsabilităţii personale, doresc să rog pe cititor să recunoască importanţa strânsei - aproape

că aş spune severei - alipiri de Cuvântul lui Dumnezeu şi a supunerii faţă de el. Fie ca toate să

fie măsurate cu acest etalon şi tot ceea ce nu corespunde Cuvântului Sfânt să fie lepădat. Fie ca

totul să fie cântărit pe acest cântar, şi tot ce nu are greutatea necesară să fie aruncat. Dacă prin

aceste rânduri numai un suflet a fost trezit pentru a înţelege locul care se cuvine Cuvântului

Lui Dumnezeu, atunci nu le-am scris în zadar.

„Iubite cititor, stai o clipă liniştit în prezenţa Aceluia care cercetează inimile, pune-ţi sincer

în-trebarea: Aprob eu prin prezenţa mea sau primesc în practica mea vreo depărtare sau

neglijare a Cuvântului lui Dumnezeu? Fă din aceasta o chestiune strict personală a ta înaintea

Domnului! Fii sigur că este o problemă de cea mai mare în-semnătate. Dacă recunoşti că eşti

în legătură cu unele lucruri care nu poartă pecetea clară a aprobării divine, leapădă-le imediat

şi pentru totdeauna! Da, leapădă-le, chiar dacă poartă veşmântul impozant al bătrânimii

venerabile, sunt confirmate prin tradiţie şi arată o utilitate incontestabilă. Dacă nu poţi spune

despre toate lucrurile cu care eşti în legătură că „aceasta este ce a poruncit Domnul", atunci

aruncă-le de la tine, fără ezitare şi pentru totdeauna! Aminteşte-ţi cuvintele: „Acesta este

lucrul pe care Domnul l-a poruncit." Da, adu-ţi aminte de cuvinţelul „aşa" şi ia seama să-1 legi

de
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căile tale, de umbletele tale şi să nu-l desparţi niciodată (Levitic 9.6).

Capitolul VIII

Biserica (Adunarea) lui Dumnezeu
După vechiul principiu catolic, apartenenţa la Biserică te face să fii creştin. în afara ei nu

este nici o iertare de păcate, nici mântuire a sufletului. Oricât de corectă ar fi credinţa şi

evlavia unui om, dacă el nu aparţine sfintei biserici catolice şi nu se bucură de binecuvântarea

sacramentelor ei, mântuirea lui nu este posibilă. După principiul protestant, dimpotrivă,

creştinii alcătuiesc biserica. Un rezultat al reformei din secolul al 16-lea, care o caracterizează

în mod deosebit, îl constituie trecerea puterii de la biserică la fiecare individ. A fost respinsă

ideea că numai biserica este dătătoare de binecuvântări. S-a cerut fiecăruia să citească Biblia,

să se verifice singur, să creadă el personal şi astfel să poarte singur responsabilitatea asupra sa.

Acesta era noul gând dezvoltat de reformă: mai întâi binecuvântarea personală, apoi

constituirea Bisericii.

În privinţa aceasta reformatorii au dreptate. Ei au uitat însă să cerceteze în Biblie cum a

fost formată Biserica. Adevărul despre Adunarea lui Dumnezeu ca Trup al lui Hristos, unit cu

El prin Duhul Sfânt trimis din cer, a fost complet trecut cu vederea, cu toate că el este învăţat

clar în epistole. Pentru că s-a pierdut din vedere poziţia Domnului şi lucrarea Sa în Adunare

prin Duhul Sfânt, oamenii au început să se unească şi să întemeieze, potrivit opiniei lor, aşa

numite biserici. În multe părţi ale creştinătăţii s-au constituit rapid o mulţime de biserici şi

părtăşii diferite. Fiecare ţară avea con-cepţia ei cu privire la modul cum trebuie să se formeze

şi să se conducă aceste biserici. Unii credeau că puterea bisericească trebuie pusă în mâinile

autorităţilor lumii; alţii considerau că este mai bine dacă Biserica ţine această autoritate în

propriile mâini. Din această diferenţă de opinii au luat naştere bisericile de stat şi multele

denominaţii care au derivat din acestea. Mulţumiri fie aduse lui Dumnezeu că s-a ţinut mereu

la credinţa personală, ca marele principiu al mântuirii; astfel oamenii au fost mântuiţi şi prin

aceasta Dumnezeu a fost glorificat. Însă în perioada următoare, oamenii au combinat şi au

format biserici potrivit propriilor lor gânduri. Rezultatul a fost marele Sardes, biserica despre

care Domnul spune: „Ştiu faptele tale, că îţi merge numele că trăieşti, dar eşti mort."

(Apocalip- sa 3.1) Aceasta este starea aşa-numitului protestan-tism, după zilele primilor

reformatori. Un nume mare - „că trăieşte" - o mare mărturie şi o aparenţă de creştinism, însă

nici o putere de viaţă.
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Cine studiază istoria Bisericii creştine şi în acelaşi timp are Noul Testament înaintea sa,

nu-i este nimic mai clar ca această realitate dureroasă. Nouă însă ni se pare că în epistole nimic

nu este învăţat mai clar şi detaliat, ca învăţătura despre Adunare. Citim de exemplu în Efeseni

4.4: „...este un trup şi un Duh." În protestantism, dimpotrivă, trebuia să se spună: „sunt multe

trupuri şi un duh." Cu toate acestea nu poate fi decât numai un trup divin alcătuit. Citim iarăşi:

„căutând să păstraţi unirea Duhului, în legătura păcii." (Efeseni 4.3.)

Prin aceasta se înţelege fără îndoială, acea uni-tate care este formată de Duhul, pentru că

Duhul Sfânt este forţa de constituire a Adunării, a Trupului lui Hristos. Credincioşii sunt

pietrele clădirii, care prin Duhul Sfânt sunt zidiţi spre a alcătui o unitate perfectă. Această

unitate trebuie să căutăm s-o păstrăm, s-o menţinem, s-o prezentăm, s-o transpunem în

practică; nu vreo grupare nouă, aşa cum din păcate s-a petrecut începând de la reformă. „Căci,

după cum trupul este unul şi are multe mădulare, dar toate mădularele trupului, măcar că sunt

mai multe, sunt un singur trup, tot aşa este şi Hristos. Căci printr-un singur Duh, noi toţi am

fost botezaţi într-un singur trup, fie iudei, fie greci, fie robi, fie liberi; şi toţi am fost adăpaţi

dintr-un singur Duh." (1 Corinteni 12.12- 13.)

După tot ceea ce a fost arătat de Darby în prima sa scriere despre natura şi unitatea

Bisericii, este de prisos să mai spunem multe despre acest subiect. De asemenea, acest adevăr,

ca şi unirea Duhului Sfânt începând de la Rusalii, cu credincioşii şi Adunarea, sunt strâns unite

cu tot ceea ce s-a spus în această scurtă privire de ansamblu. Unele locuri din Scriptură s-ar

putea totuşi să ajute acelora care doresc să facă voia lui Dumnezeu.

Vrem să amintim mai întâi un loc din Biblie care atinge inima în profunzime: „Hristos a

iubit Adunarea şi S-a dat pe Sine pentru ea, ca s-o sfinţească, curăţind-o prin spălarea cu apă,

prin Cuvânt, ca să înfăţişeze înaintea Sa aceasta Adunare glorioasă, fără pată, fără încreţitură

sau altceva de felul acesta, ci sfântă si fără defect." (Efeseni 5.) Descoperirea dragostei

Mântuitorului ar trebui să ne facă pe toţi conştienţi de importanţa deosebit de mare

a .Adunării", şi în viaţa noastră practică să corespundem pe deplin gândurilor Domnului cu

privire la ea. Ea este obiectul principal al sentimentelor Sale, al grijii Sale. Ea a fost

răscumpărată cu preţul sângelui Său, al vieţii Sale, da, al Lui însuşi. Nu va mai fi mult până

când El o va înfăţişa înaintea Sa, ca o Adunare glorioasă, fără cel mai neînsemnat lucru care

nu ar corespunde sfinţeniei Sale sau ar putea să întristeze inima şi ochii Mirelui ceresc. Ce

privilegiu va fi atunci, să fii o parte a acestei .Adunări glorioase" şi ce binecuvântare deja

acum, să te ştii un mădular al acestui trup unic! Hristos Însusi este Cel dintâi care a anuntat

înfiinţarea Adunării. „Pe această piatră voi zidi Adunarea Mea." (Matei 16.) Clădirea nu a
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început atunci. Hristos, recunoscut ca Fiu al Dumnezeului Celui viu, trebuia să devină însăsi

temelia acestei yclădiri. Explicaţia că „porţile Locuinţei morţilor n-o vor birui" arată clar că

Adunarea trebuia construită pe pământ, şi nu în cer, şi anume în mijlocul furtunilor şi

persecuţiilor care prin şiretenia duşmanului se vor năpusti asupra ei.

Următorul gând pe care îl avem relativ la Adunare este unitatea ei. După profeţia

involuntară a lui Caiafa, Isus trebuia să moară pentru naţiunea iudaică, „şi nu numai pentru

naţiune, ci şi ca să adune într-un singur trup pe copiii lui Dumnezeu cei risipiţi." Erau deja

prezenţi copii ai lui Dumnezeu, dar ei erau risipiţi, izolaţi, asemenea pietrelor care erau

pregătite pentru zidire, dar care nu erau încă zidite. Abia prin moartea lui Isus a fost înfăptuită

marea lucrare, pentru ca să se pună atât baza aşteptării viitoare a lui Israel, cât şi să se adune

acum copiii lui Dumnezeu cei risipiţi, „într-un trup" - Adunarea - care este trupul lui Hristos.

(Ioan 11.50-52.)

Aceasta a avut loc prin puterea Duhului Sfânt, când în ziua de Rusalii El a coborât din cer.

Realitatea existenţei Bisericii (Adunării) este confirmată în Faptele Apostolilor capitolul 2:

„Toţi cei care credeau erau împreună şi aveau toate în comun... şi numărul lor era aproape trei

mii... Domnul adăuga, în fiecare zi, la numărul lor, pe cei care trebuiau să fie mântuiţi." Prin

aceasta El a adăugat Adunării creştine pe rămăşiţa mântuită a lui Israel. Unitatea credincioşilor

a devenit realitate prin prezenţa Duhului Sfânt coborât din cer. Ei au alcătuit un trup pe pământ,

un trup vizibil recunoscut de Dumnezeu, la care sunt adăugaţi toţi cei chemaţi de El pentru a-L

cunoaşte pe Isus, prin Duhul Sfânt care locuieşte în ei.

O dezvoltare remarcabilă relativ la această unitate a început prin convertirea lui Saul din

Tars, o nouă unealtă a harului nemărginit al lui Dumnezeu. (Faptele Apostolilor 9.) Saul n-a

cunoscut personal pe Hristos în carne; acum el îl vede pentru prima dată în gloria cerească. A

fost o nouă descoperire a Fiului - un adevăr deosebit de preţios şi binecuvântat pentru inimă.

Cu toate că El era Domnul gloriei, Se prezintă pe Sine însuşi ca „Isus". „Pe drum, când s-a

apropiat de Damasc, deodată a strălucit o lumină din cer în jurul lui. El a căzut la pământ şi a

auzit un glas, zicându-i: „Saul, Saul, pentru ce Mă prigoneşti?" „Cine eşti, Doamne?" a spus el.

Şi Domnul a zis: „Eu sunt Isus, pe care-L prigoneşti."

Nimic nu putea să exprime mai clar unirea Domnului gloriei cu mădularele Trupului Său

pe pământ. Sfinţii sunt El însuşi - Trupul Său. Cine însă poate numi binecuvântările

nenumărate care vin asupra credincioşilor - asupra Adunării - prin această unitate? Una cu

Hristos! Minunat şi preţios adevăr! Una cu Hristos, cu Omul înălţat în glorie, una cu El în

poziţia, în privilegiile, în dragostea Tatălui, în gloria veşnică! Şi ce lumină aruncă acest adevăr
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asupra tuturor detaliilor mântuirii! Dacă este vorba de iertare, credinţa răspunde: eu sunt una

cu Hristos, păcatele mele sunt tot aşa de departe de mine, cum sunt faţă de El. Ce să spui

despre îndreptăţire? Eu sunt una cu Hristos, făcut drept, aşa cum este El. Despre primire? Eu

am fost primit în Cel Preaiubit. Viaţa veşnică? Eu sunt una cu Hristos, viaţa Capului nu poate

fi deosebită de aceea a mâinii. Dar gloria? Una cu El în aceeaşi glorie în veci de veci.

Nu există pericolul să cazi dintr-o asemenea poziţie? Aşa poate ar întreba cineva. Există

per-manent pericolul să pierzi adevărata preţuire şi bucuria ei, însă poziţia în sine nu poate fi

niciodată pierdută. Este o unitate care nu poate fi niciodată desfiinţată. Cine a fost unit cu

Domnul este un duh cu El. Duhul Sfânt, care leagă pe credincioşii de pe pământ cu Hristos în

cer, nu poate niciodată să greşească. Există mult mai puţină poticnire la cei ce trăiesc în

puterea acestui adevăr, decât la creştinii care stau sub robia legii şi sunt chinuiţi de îndoieli şi

temeri. Inima fiind pe deplin la odihnă, se bucură mai mult de Hristos şi se interesează mai

puţin de lucrurile lumii. Numai harul este puterea pentru umblarea noastră, aşa cum apostolul

Pavel scrie lui Timotei: „Deci tu, copilul meu, întăreşte-te în harul care este în Hristos Isus." (2

Timotei 2.1.)

Activitatea practică a Adunării
Pentru că am văzut deja învăţătura despre Adunare, în mod deosebit în 1 Corinteni 12 şi

Efeseni 4, putem acum trece la activitatea practică a Adunării. În Matei 18, Domnul dă o

privire asupra acesteia, acordându-i autoritate cerească, chiar şi atunci când Adunarea este

alcătuită numai din doi sau trei. Fie că este vorba de disciplină sau de aducerea rugăciunilor

înaintea lui Dumnezeu, Domnul stabileşte marele principiu: „Căci acolo unde doi sau trei sunt

adunaţi în Numele Meu, acolo sunt şi Eu în mijlocul lor." (Traducerea cea mai exactă este:

„adunaţi pentru Numele Meu.") Aşa este o strângere laolaltă a Bisericii (Adunării). Nimic nu

poate fi mai simplu, mai înviorător: Hris-tos punctul central, Duhul Sfânt puterea care adună

spre acest centru şi, pe lângă aceasta, asigurarea nespus de preţioasă pentru inimă:,Acolo sunt

Eu."

Unui spectator trecător, s-ar putea ca Adunarea să-i facă o impresie sărăcăcioasă. Probabil

sunt numai câţiva creştini într-o încăpere modestă, fără ca în mijlocul lor să pară a fi daruri

deosebite. Pentru credinţă însă, nu este o strângere laolaltă sărăcăcioasă, pentru că Domnul

este prezent! Am putea noi s-o numim o adunare sărăcăcioasă, când El - Domnul glorificat,

vrednic de adorare - este de faţă?

Ştim că pentru aceia care sunt obişnuiţi cu strălucirea şi aparenţa exterioară a „slujbei
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divine" oficiale, această întrunire ar putea avea o aparenţă sărmană. Însă pentru aceia care

cunosc libertatea minunată, bucuria cerească, binecuvântările deose-bite ale întrunirii simple

pentru Numele Domnului, chiar şi cele mai perfecte aranjamente omeneşti li se vor părea de

nesuportat. Trebuie ca tu însuţi să fi experimentat diferenţa dintre cele două feluri de întruniri,

ca să le poţi preţui corect; cuvintele nu le pot exprima îndeajuns.

Noi însă ne strângem în Numele lui Isus, ar putea unii să spună, Evanghelia este predicată

în curăţie, iar între noi sunt mulţi creştini temători de Dumnezeu. Aceasta poate fi foarte

adevărat. Dar predica bună şi bărbaţii credincioşi nu fac numaidecât ca strângerea laolaltă să

fie adunare a lui Dumnezeu. Nici o părtăşie a sfinţilor nu stă cu adevărat pe temelia divină,

dacă cei credincioşi nu sunt adunaţi prin puterea Duhului Sfânt, în ascul-tare de Cuvântul lui

Dumnezeu şi în supunere faţă de Domnul. Întrebarea este: ne găsim noi pe temelia Cuvântului

lui Dumnezeu? Nu avem noi nici un alt punct central, nici un alt nume, pentru care ne adunăm,

în afară de Numele Domnului, nici o altă putere conducătoare decât pe Duhul Sfânt, şi nici un

alt fir călăuzitor pentru comportarea noastră, decât adevăratul Cuvânt al lui Dumnezeu? Îndată

ce noi oamenii - fie chiar creştini adevăraţi - ne-am strâns în jurul unei persoane deosebite, a

unei oarecare idei sau a unui sistem, nu alcătuim decât o sectă. Aceia însă care se tin strâns de

Hristos, ca punct central al unităţii Duhului, nu sunt o sectă, şi niciodată nu pot fi, atât timp cât

ei includ în principiu în mijlocul lor pe toţi care aparţin lui Hristos, de pe întregul pământ.

Frângerea pâinii în prima zi a săptămânii (Fap-tele Apostolilor 20.7) este expresia cea mai

înaltă a unităţii Adunării. „Paharul binecuvântării, pe care-l binecuvântăm, nu este el o părtăşie

a sân-gelui lui Hristos? Pâinea pe care o frângem, nu este ea o părtăşie a trupului lui Hristos?

Pentru că noi, care suntem mulţi, suntem o singură pâine, un singur trup, căci toţi luăm parte la

acea singură pâine." (1 Corinteni 10.16-17.)

Profeţia
De la reînvierea interesului fată de adevărurile profetice, la începutul secolului trecut,

studiul profeţiei a făcut progrese, cu toate că nu a devenit obiectul preocupării generale. O

mare parte a Bisericii mărturisitoare respinge încă profeţia şi consideră preocuparea cu ea ca

speculativă şi nefolositoare. Acest lucru este regretabil, dar nu şi surprinzător. S-au dezvoltat

numeroase direcţii de interpretare a profeţiilor şi s-au încercat să se răspândească vederile lor.

Celor mai multe însă le lipseşte un lucru necesar ca să le dea consecinţa logică şi să le facă

valoroase şi folositoare pentru suflete. Hristos nu este centrul sistemului lor, aşa cum El este

permanent în Cuvântul lui Dumnezeu - centrul în care sunt unite toate lucrurile din cer şi de pe
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pământ. Pentru că nu se cunosc gândurile lui Dumnezeu cu privire la judecarea naţiunilor,

restaurarea lui Israel şi instaurarea împărăţiei lui Hristos pe pământ în putere şi glorie, scrierile

profetice au rămas necunoscute. Mulţi invocă prin-cipiul de a interpreta profeţiile prin istoria

însăşi. Ei afirmă că ele se pot înţelege abia după ce au fost împlinite. Luăm un exemplu al

acestei şcoli.

„Cele „zece coarne" (Daniel 7) - cum sunt văzute de interpretarea tradiţională, care este

folosită în mod obişnuit de comentatori? Ele ar fi plăgi ale lui Dumnezeu, care au fost active

timp de circa 150 de ani, pentru a răsturna împărăţia romană si care s-au dovedit victorioase în

tot teritoriul de vest. Şi acum relatarea profetică: O fiară cu zece coarne mari se ridică din

mare; după aceasta se ridică încă un corn mic. întreaga fiară, precum şi coarnele ei, sunt

obiectul judecăţii lui Dumnezeu, şi nu sunt executorii ei." (J.N.D.)

Acest mod de interpretare conduce, după cum se observă, la îndepărtarea gândurilor de la

Hristos, ca să se cerceteze persoane şi evenimente în istorie, care ar corespunde întrucâtva

trăsăturilor profeţiei. Dacă însă ar fi necesar pentru credincioşi să studieze istoria Romei sau a

altor imperii, ca să se poată înţelege profeţiile, cât de puţini ar avea această posibilitate?

Desigur, acest principiu se condamnă singur, ca nefiind de le Dumnezeu. Nu ne îndoim de

faptul că multe profeţii, prin previziunea lui Dumnezeu, şi-au găsit o împlinire parţială, nu însă

cea definitivă. Apostolul spune: „Nici o prorocie din Scriptură nu se interpretează singură... ci

oamenii sfinţi ai lui Dumnezeu au vorbit conduşi de Duhul Sfânt." Aceasta înseamnă că nici o

profeţie nu are propria ei interpretare, izolată de restul Scripturii. Dacă se limitează o profeţie

la un anumit eveniment, care pare să se potrivească acelei părţi, atunci i se dă o interpretare

„proprie" (ruptă de Scriptură). Dacă, de exemplu, profeţia cu privire la căderea Babilonului din

Isaia 13 şi 14 este privită ca singurul înţeles al acestui loc din Scriptură, i se dă în felul acesta o

inter-pretare proprie. De ce? Pentru că acest eveniment este prezentat ca împlinirea definitivă a

profeţiei; se explică profeţia prin evenimentul istoric. Dar tocmai nu acesta este scopul

profeţiei în Biblie; şi apostolul a scris cuvintele de mai sus, ca să ferească pe cititor de o

asemenea rătăcire. Adevărul este dimpotrivă, că întreaga profeţie are ca obiect in-staurarea

împărăţiei lui Hristos. Dacă se desparte linia profeţiei de marele punct central spre care toate

se îndreaptă, se distruge ultima legătură a acestei linii profetice cu punctul central. Toate

profeţiile îşi urmează cursul spre împărăţia lui Hris-tos, pentru că ele vin de la Duhul Sfânt.

(W. Kelly.)

În acelaşi context, apostolul vorbeşte despre arătarea strălucitoare pe „muntele sfânt"

într-un mod deosebit ca despre o profeţie. „Şi avem cuvântul prorociei şi mai sigur, la care
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bine faceţi că luaţi aminte, ca la o lumină care străluceşte într-un loc întunecos, până se va

crăpa de ziuă şi va răsări luceafărul de dimineaţă în inimile voastre." (2 Petru 1.19.) Este un

semn binecuvântat al descoperirii şi al împărăţiei Domnului Isus, potrivit cu ceea ce profeţii

dăduseră poporului lui Dumnezeu să aştepte - un tablou frumos al gloriei şi binecuvântărilor

împărăţiei de o mie de ani, care prin aceasta a fost ca şi confirmată cu pecetea lui Dumnezeu,

cu toate că timpul instaurării ei nu a sosit încă. Sfinţii care au adormit au fost reprezen-taţi ca

înviaţi, prin Moise; cei a căror viaţă a fost schimbată - care nu au trecut prin moarte - au fost

reprezentaţi în persoana lui Ilie. Alături de ei erau sfinţi în trupurile lor naturale - reprezentaţi

prin Petru, lacov şi Ioan. Şi înainte de toate era prezent Domnul binecuvântat, Cap şi Centru al

întregii glorii, stând de vorbă într-un mod familiar despre sfârşitul pe care El urma să-1 aibă în

Ierusalim.

Cuvântul profetic trebuie privit ca o lumină care străluceşte într-un loc întunecat, până când

se luminează de ziuă. Creştinul posedă însă ceva mai bun decât lumina profeţiei. El aparţine

lui Hristos, care locuieşte prin credinţă în inima sa, ca Luceafărul strălucitor de dimineaţă,

până când El va veni.

Cele trei domenii ale gloriei lui Hristos
În 1 Corinteni 10.32, apostolul ne dă o clasi-ficare a omenirii care este de un mare ajutor nu

numai pentru înţelegerea profeţiei, ci şi a întregului Cuvânt al lui Dumnezeu. „Să nu fiţi

pricină de poticnire nici pentru iudei, nici pentru greci (păgâni), nici pentru Adunarea lui

Dumnezeu." Avem aici cele trei mari domenii în care se desfăşoară gloria lui Hristos. Dacă

este vorba de starea omului înaintea lui Dumnezeu cu privire la veşnicie, sunt numai două

clase - mântuiti si nemântuiti - aceia care sunt născuţi cu adevărat din nou şi aceia care se

găsesc în întuneric şi în necredinţa vechii naturi. Însă în legătură cu domnia lui Dumnezeu

asupra lumii sunt trei clase: iudeii, păgânii şi Adunarea. Nimeni nu poate ,împărţi corect"

Cuvântul lui Dumnezeu, dacă trece cu vederea această împărţire. A urmări prin Cuvântul lui

Dumnezeu intentiile Sale cu aceste trei clase este drumul cel mai sigur de a recunoaşte ordinea

dispensaţiilor şi armonia tuturor părţilor Sfintei Scripturi. Putem aici să indicăm numai câteva

locuri din Scriptură, pentru a introduce pe cititor în aceste întreite intenţii ale lui Dumnezeu.

1. Iudeii

În Geneza 12.2-3, Domnul a vorbit lui Avraam: „Te voi face să devii un neam mare şi te

voi binecuvânta: îti voi face un nume mare si vei fi o binecuvântare. Voi binecuvânta pe cei ce

te vor binecuvânta şi voi blestema pe cei ce te vor blestema; şi toate familiile pământului vor fi
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binecuvântate în tine." O dezvoltare a acestei hotărâri o găsim în capitolul 13: „Domnul a zis

lui Avraam, după ce Lot s-a despărţit de el: „Ridică-ţi ochii şi, din locul în care eşti, priveşte

spre miazănoapte şi spre miazăzi, spre răsărit şi spre apus; căci toată tara pe care o vezi, ti-o

voi da tie si seminţei tale pentru totdeauna." În capitolul 15, graniţele ţării sunt descrise mai

exact. în Deuteronomul 28 găsim binecuvântările asigurate israeliţilor în cazul as-cultării lor,

ca si blestemul care-i va lovi în cazul neascultării. Din păcate însă, poporul atât de favo-rizat

s-a dovedit un neam neascultător şi încăpăţânat. „Dumnezeu a arătat îndelungă răbdare faţă de

ei. După ce au respins şi au ucis cu pietre pe slujitorii Săi - profeţii - pe care i-a trimis la ei, El

le-a trimis pe Fiul Său, Moştenitorul tuturor lucrurilor. Ei L-au crucificat şi L-au ucis, au

umplut măsura fărădelegilor lor şi în felul acesta şi-au pecetluit soarta. De aceea pedeapsa a

venit peste ei. Oraşul şi templul lor au fost distruse, ţara le-a fost devastată, poporul a fost dat

pradă săbiei sau a fost dus în robie. Aproape 2000 de ani au fost monumente ale mâniei lui

Dumnezeu asupra pă-catului şi au îndurat cele mai îngrozitoare suferinţe şi persecuţii, ca

pedeapsă împotriva păcatului." (W. Trotter.)

2. Păgânii

De la chemarea lui Avraam ca tată al poporului lui Dumnezeu, El nu S-a mai ocupat în

mod direct cu nici un alt popor de pe pământ, în afara iudeilor. Până în zilele lui Nebucadneţar,

tronul lui Dumnezeu şi prezenţa Sa pe pământ au fost în mijlocul poporului Israel. Când iudeii

au fost duşi prizonieri în Babilon, „Dumnezeu a încetat să mai exercite personal domnia Sa

directă asupra pământului şi a încredinţat-o omului, printre aceia care nu erau poporul Său, în

persoana lui Nebucadneţar. Aceas-ta a fost o schimbare de o însemnătate deosebit de mare,

atât cu privire la domnia asupra lumii, cât şi cu privire la judecarea poporului lui Dumnezeu.

Ambele realităţi au condus la obiectivele mari ale profeţiei, care la sfârşit se vor împlini în

res-taurarea, prin mari suferinţe, a unui popor rebel şi în judecata unei căpetenii necredincioase

şi decăzute a lumii păgâne."

O relatare asupra acestei mari schimbări avem în profetul Daniel: „Tu, împărate, eşti

împăratul împăraţilor, căci Dumnezeul cerurilor ţi-a dat împărăţie, putere, tărie şi glorie. El ţi-a

dat în mâini, pe oriunde locuiesc ei, pe fiii oamenilor, fiarele câmpului şi păsările cerurilor, şi

te-a făcut stăpân peste toate acestea; tu eşti capul de aur!" (Daniel 2.37-38.) Aici încep

„timpurile naţiunilor". Puterea care a fost dată împăratului Babilonului a trecut la mezi şi perşi,

apoi în mâinile grecilor şi în cele din urmă a ajuns la romani, ultima împărăţie reprezen-tată

prin statuie. împărăţia romană s-a destrămat într-adevăr mai târziu în mai multe împărăţii

independente, şi-a continuat însă numele în acestea, şi îl va păstra, până când Domnul va
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reveni. Este puterea care a devastat şi a oprimat aşa de îngrozitor pe iudei. La sfârşitul celor 70

de ani de captivitate, o parte din iudei s-au reîntors la Ierusalim. Ei erau tributari împăratului

perşilor, şi de atunci n-au avut un regim independent. Când Hristos a apărut în mijlocul lor, ei

erau sub jugul roman. Ei nu puteau să omoare pe Mesia al lor, fără consimţământul

guvernatorului roman şi fără ajutorul soldaţilor romani. Pentru a doua oară, cetatea şi templul

lor au fost nimicite de păgâni; şi Domnul însuşi spusese mai înainte că Ierusalimul va fi călcat

în picioare de către păgâni, până se vor împlini timpurile naţiunilor (Luca 21.24).

Însă şi aceste timpuri vor avea sfârşitul lor. Dumnezeu nu a lepădat pe poporul Său, pe care

l-a cunsocut mai dinainte. La timpul potrivit El va împlini legământul de har pe care l-a

încheiat cu tatăl lor Avraam. Ei vor fi o naţiune mare şi cap al tuturor celorlalte naţiuni, centrul

de la care se vor revărsa toate binecuvântările spre naţiunile pământului.

Chiar în timpurile noastre putem vedea cum Dumnezeu începe restaurarea poporului Său,

pentru că i-a redat o mare parte a ţării şi o parte a vechiului oraş. Aceasta ne face să privim cu

mai multă ardoare spre împlinirea tuturor promisi-unilor făcute părinţilor.

3. Adunarea lui Dumnezeu

Adunarea se deosebeşte complet, atât de iudei, cât şi de păgâni. Hristos a venit la propriul

Său popor -Iudei - însă ei nu L-au primit. El a fost dispreţuit şi respins de oameni. Iudeii şi

naţiunile s-au unit când a fost cazul să făptuiască moartea lui Isus. Prin acest act de culme a

răutătii, sentinţa a fost pecetluită atât asupra unora cât şi asupra celorlalţi. Dumnezeu însă

stăpâneşte toate cu un har suveran. Domnul Isus, respins de oameni, a fost înviat din morţi

după înfăptuirea marei lucrări de răscumpărare şi a luat loc la dreapta puterii, unde aşteaptă

acum ca toti duşmanii Săi să fie făcuţi aşternut al picioarelor Sale. Atât timp cât El stă la

dreapta lui Dumnezeu, pocăinţa şi iertarea păcatelor prin Numele Său simt vestite tuturor

naţiunilor. Oricine, din orice naţiune, care primeşte acest mesaj şi crede Evanghelia, este iertat,

mântuit şi devine una cu Domnul, care este lepădat în această lume, dar care este Cel glorificat

în cer. Iudeul, începând din momentul în care primeşte acest mesaj al harului, nu mai este

privit de Dumnezeu ca iudeu; şi tot aşa păgânul care primeşte mesajul, nu mai este privit ca

păgân. Acesta este un punct deosebit de important în căile şi în dispensaţiile lui Dumnezeu.

Iudeul, când crede în Hristos, ajunge să fie mort prin aceasta faţă de îndatoririle şi privilegiile

de mai înainte, pe care le avea ca iudeu, precum şi faţă de speranţele moştenirii în ţara

părinţilor săi. Credinciosul dintre păgâni, dimpotrivă, ajunge mort faţă de orice parte pe care ar

avea-o în puterea şi domnia lumii, pe care Dumnezeu a pus-o în mâinile păgânilor.

De aceea s-ar putea întreba, ce sunt acum aceşti credincioşi? Ei constituie o parte a
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adevăratei Adunări, pentru care lumea nu are nici un loc. Ei sunt acum străini şi călători în

această lume, patria lor se găseşte acolo sus. Ei sunt chemaţi să împărtăşească umilirea

Domnului lor pe pământ, în timpul absenţei Sale. La reîntoarcerea Sa, ei vor avea parte de

gloria Sa!

Un alt adevăr, de o deosebită însemnătate practică, se arată acum foarte clar, şi anume că

Adunarea Dumnezeului Celui viu, trupul lui Hris-tos, nu exista de fapt înaintea morţii, învierii,

glorificării lui Hristos în cer şi a coborârii Duhului Sfânt în ziua de Rusalii. Nu este adevărat,

aşa cum unii gândesc, că Adunarea lui Dumnezeu ar fi for-mată din toţi cei mântuiţi, de la

începutul şi până la sfârşitul timpului.

Sfinţii care constituie Adunarea au în adevăr multe în comun cu credincioşii Vechiului

Testament; astfel, ei sunt aduşi la viaţă prin acelaşi Duh Sfânt, îndreptăţiţi prin acelaşi sânge

scump, păstraţi prin acelaşi har atotputernic şi destinaţi ca prin înviere să fie asemenea Fiului

Preaiubit al lui Dumnezeu. Însă minunata cinste de a fi trupul lui Hristos, botezat cu Duhul

Sfânt şi prin aceasta una cu El, Omul înălţat în glorie - acestea sunt bine-cuvântări care aparţin

exclusiv Adunării. Ea nu este deci formată din toţi credincioşii de la începutul şi până la

sfârşitul timpului, ci este limitată în Scriptură la Adunarea adevăraţilor credincioşi, începând

din ziua de Rusalii - când ea a fost constituită, prin coborârea Duhului Sfânt din cer - până la

coborârea Domnului Isus în văzduh, ca s-o ia la Sine în Casa Tatălui, unde sunt multe locaşuri.

Venirea Domnului si răpirea sfinţilor

Este un prilej de adâncă recunoştinţă că adevărul divin despre venirea Domnului şi răpirea

celor credincioşi a fost acceptat de mulţi în ultimii ani. Broşurile nenumărate referitoare la

aceste ade-văruri şi mulţimea copleşitoare a textelor citate din Scriptură au lucrat, sub

binecuvântarea lui Dumnezeu, la însemnate schimbări în gândirea multor creştini. Obiecţia

veche si comună adusă acestui adevăr, că moartea fiecăruia ar însemna pentru el personal

venirea Domnului, a fost părăsită astăzi mai sunt mulţi care susţin astfel de obiecţii, vrem să

indicăm câteva locuri clare din Scriptură relativ la această temă. Din cauza spaţiului limitat,

alegerea nu este uşoară.

Cu excepţia epistolelor către Galateni şi Efeseni, fiecare carte a Noului Testament prezintă

Prin cruce, peretele despărţitor a fost dărâmat, pentru ca iudeii şi păgânii să alcătuiască un

trup; „şi în trupul Lui a înlăturat vrăjmăşia dintre ei, legea poruncilor în rânduielile ei, ca să

facă pe cei doi să fie în El însuşi un singur om nou" (nici o continuare sau îmbunătăţire a tot ce

era vechi, ci un om nou) „făcând pace." (Efeseni 2.14-15.)
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clar şi accentuat venirea Domnului ca aşteptare cunoscută şi permanentă a creştinilor.

Galatenii căzuseră din har şi apostolul avea din cauza lor iarăşi durerile naşterii cu privire la

îndreptăţirea prin credinţă. în epistola către Efeseni, dimpotrivă, Adunarea este văzută ca fiind

deja aşezată cu Hris- tos în locurile cereşti. Toate celelalte cărţi ale No-ului Testament învaţă

fie venirea Domnului pentru ai Săi, fie apariţia împreună cu ai Săi, pentru a judeca lumea.

Ceea ce caracterizează pe creştini este nădejdea în venirea lui Hristos, aşteptarea Fiului lui

Dumnezeu din cer. Această aşteptare îşi are consecinţele în toate împrejurările, gândurile,

sentimentele si motivaţiile vieţii creştine: si ea este marea forţă a evanghelizărilor.

Să ne reîntoarcem la tema noastră. Nu este nici un loc din Noul Testament care să spună

despre moarte că ar fi venirea Domnului. Aceste două evenimente sunt mai degrabă prezentate

ca două contrarii si nu ca însemnând acelaşi lucru. Când murim, duhul nostru despărţit de trup

se duce la Domnul - noi „părăsim trupul acesta, ca să fim acasă la Domnul." Prin moarte, cel

credincios se desparte de fraţii săi de credinţă de pe pământ. Când va veni Domnul, dimpotrivă,

toţi credincioşii vor fi uniţi la El în cer. Cei morţi vor învia în glorie, cei vii vor fi schimbaţi

asemenea chipului Său, şi toţi vor întâmpina pe Domnul în văzduh (1 Tesaloniceni 4.13-18).

Vom deschide la prima epistolă a apostolului Pavel către Tesaloniceni, ca cel mai potrivit

text pentru tema noastră. în capitolul 4 avem o revelaţie deosebită, nu numai cu privire la

venirea Domnului, ci şi la ordinea în care au loc aceste evenimente. Nimic mai clar că venirea

Domnului este învăţătura centrală a celor două epistole adresate tesalonicenilor. Era o parte

importană a adevărului cunoscut după întoarcerea lor la Dumnezeu. Persoana Domnului era

mereu înaintea privirii lor, ca obiect al nădejdii lor; aşteptarea revenirii Sale era consecinţa

întoarcerii lor la Dumnezeu. „Căci ei înşişi istorisesc ce primire ne- aţi făcut şi cum v-aţi întors

la Dumnezeu de la idoli, ca să slujiţi Dumnezeului Celui viu şi adevărat şi să aşteptaţi din

ceruri pe Fiul Său, pe care L-a înviat dintre cei morţi, pe Isus, care ne scapă de mânia

viitoare." (capitolul 1.9-10.) Întreaga lor aşteptare era îndreptată spre venirea lui Hristos. Nu

le-a fost numit vreun eveniment care trebuia să aibă loc mai înainte, şi astfel ei aşteptau

venirea Domnului ca ceva care putea avea loc în orice moment. Ei erau în adevăr aşa de

umpluţi de această nădejde, încât niciodată n-ar fi gândit că vreunul dintre ei ar putea să moară,

înainte de a fi venit Domnul. Ei se găseau astfel în mare încurcătură, când imul dintre fraţii lor

era luat prin moarte din mijlocul lor. Ei nu primiseră nici o învăţătură relativ la felul în care

sfinţii care au murit vor însoţi pe Domnul la revenirea Sa şi cum vor putea avea parte de gloria

Sa. Aceasta le producea mare necaz. Trebuie să ne amintim că ei erau încă foarte tineri în

credinţă şi erau întorşi la Dumnezeu de abia de câteva luni.
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Noul Testament nu era atunci încă scris şi, din cauza persecuţiilor care au început,

apostolul Pavel a fost împiedicat să rămână mai mult timp la ei. Cu toate acestea mărturia lor

era bine cunoscută. Chiar lumea vorbea de marile schimbări care au avut loc la aceşti păgâni

de odinioară şi prin aceasta, fără să vrea, dădeau mărturie despre puterea harului în întoarcerea

lor la Dumnezeu (capitolul 1.8-10). Ei aveau însă în continuare nevoie de învăţătură cu privire

Ia cei ce au adormit în Hristos, şi cu privire la acest punct apostolul le împărtăşeşte gândurile

Domnului.

Este vorba de o revelaţie deosebit de importantă. Teologii moderni afirmă despre aceia

care au astăzi această nădejde, că ei s-ar ocupa unilateral cu acest adevăr; şi că trebuie să mai

aibă loc diferite evenimente, înainte ca să vină Domnul. Noi însă nu găsim nici un cuvânt din

pana apostolului, care să încerce să reducă din intensitatea „aşteptării peste măsură de zeloase"

a acestor tineri credincioşi, sau care să se refere la o serie de evenimente care vor avea loc mai

înainte. El se bucură mai degrabă de iubiţii săi tesaloniceni şi stimulează zelul lor, printr- o

privire unică în felul ei în împlinirea nădejdii care era a lor şi a sa. „Căci cine este nădejdea,

sau bucuria, sau cununa noastră de laudă? Nu sunteţi voi, înaintea Domnului nostru Isus

Hristos, la venirea Lui? Da, voi sunteţi gloria şi bucuria noastră." Ei trebuiau în continuare să

aştepte venirea Domnului în timpul vieţii lor. El nu pune nici o împrejurare, nici un eveniment

între inima lor şi obiectul nădejdii lor. Şi el îi asigură că toţi care au adormit în Isus, vor avea

aceeaşi parte la glorie, ca si aceia care vor fi în viată la venirea Sa.

Apostolul ridică în primul rând privirea tesalonicenilor întristaţi spre Domnul, spre El, care

a murit şi a înviat. „Căci dacă credem că Isus a murit si a înviat, tot asa credem că Dumnezeu

va aduce înapoi împreună cu El pe cei ce au adormit în Isus." În Isus vedem victoria asupra

morţii şi mormântului; vedem pe Unul care a murit, a fost îngropat, a înviat şi acum este în

glorie. Observaţi cuvântul „tot aşa" (în acelaşi mod)! El este viaţa celui ce crede. Noi triumfăm

în acelaşi fel. Ce mângâiere cerească pentru un întristat, căruia i-au fost luaţi cei dragi ai lui!

Toţi cei care au adormit în Hristos vor învia şi vor părăsi pământul, la fel ca El. „Numai

această diferenţă există", spune un scriitor, „că El a înviat prin propria Sa putere. El S-a înălţat.

In ceea ce ne priveşte, vocea Sa va chema pe cei morţi; ei vor iesi din mormintele lor, iar cei

vii vor fi schimbaţi şi toţi vor fi răpiţi împreună. Este un act solemn al puterii divine, care

pecetluieşte viaţa celor credincioşi si lucrarea lui Dumnezeu si conduce pe cei credincioşi în

gloria Domnului, ca însoţitorii Săi cereşti. Minunat privilegiu! Ce har preţios! Să pierzi aceasta

dinaintea ochilor, înseamnă să nimiceşti adevăratul caracter al bucuriei şi nădejdii noastre."

De la versetul 15 până la 18 este o paranteză care explică ceea" ce s-a spus în versetul 14:
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„tot aşa Dumnezeu va aduce înapoi împreună cu El pe cei care au adormit în Isus." Când

Domnul Se va reîntoarce în glorie, toţi sfinţii II vor însoţi; mai înainte însă El va învia pe cei

adormiţi, va transforma pe cei vii şi pe toţi îi va muta în cer. Versetele 15-17 ne arată cum are

loc aceasta. Domnul Isus lasă tronul Său si coboară din cer; El însusi dă porunca, vocea

îngerului o transmite mai departe şi trâmbiţa dă vin sunet binecunoscut. Tabloul este milităresc.

Aşa cum trupele bine instruite recunosc poruncile comandanţilor prin sunetul trompetei, tot

aşa armata Domnul va asculta fără ezitare de strigătul Său. Toţi morţii în Hristos vor învia, toţi

credincioşii în viaţă vor fi schimbaţi; împreună vor intra cu toţii în nor şi vor fi răpiţi împreună,

ca să întâmpine pe Domnul în văzduh şi să fie pentru totdeauna cu El. Aceasta este „prima

înviere", răpirea celor credincioşi. Înainte de a fi deschisă vreo pecete a judecăţii, înainte de a

suna vreo trompetă a judecăţii sau a fi vărsat vreun potir al mâniei, cei credincioşi au dispărut,

au fost luaţi în glorie, ca să fie pentru totdeauna cu Domnul! Ce gând! Ce eveniment! Nici un

firişor de praf din copiii răscumpăraţi ai lui Dumnezeu nu va rămâne în mormânt, nici un

credincios de pe tot întinsul pământului! Toţi vor fi răpiţi împreună în nori, ca să întâmpine pe

Domnul în văzduh şi ca să fie introduşi de El în multele locuinţe ale Casei Tatălui. Cine poate

să gândească, cine poate să spună ce revedere fericită va fi în acea dimineaţă a bucuriei fără

nori? Fără îndoială, Persoana Domnului va atrage la Sine pe fiecare, va răpi fiecare inimă; cu

toate acestea va fi o revedere conştientă a tuturor acelora care, deşi s-au despărţit de mult timp

de noi, nu şi-au pierdut niciodată locul în inimile noastre. Şi pentru că acolo toţi vom purta pe

deplin chipul Domnului, noi nu-L vom mai pierde niciodată din ochi. Cu toate că fiecare îşi va

păstra in-dividualitatea şi propria Iui bucurie, totuşi toţi vor fi asemenea Domnului, şi bucuria

fiecăruia în parte va fi bucuria tuturor. Sublimul bucuriei noastre a tuturor din acea dimineaţă,

izvorul din care se va revărsa toată bucuria, va fi privirea Feţei Sale, auzirea vocii Sale,

cunoaşterea gloriei Sale; sau, aşa cum spune apostolul Ioan, cuprinzând toate binecuvântările

în câteva cuvinte: „Vom fi asemenea Lui, pentru că II vom vedea aşa cum este." (1 Ioan 3.2.)

Capitolul IX
Împărăţia de o mie de ani a păcii

E bine să ne oprim puţin şi să observăm suc-cesiunea celor mai importante evenimente ale

acestei perioade. Am văzut că cei sfinţi vor fi răpiţi ca să întâmpine pe Domnul, potrivit

propriei Sale promisiuni din Ioan 14.2. Ei vor fi introduşi în cer, unde totul este pregătit şi

unde are loc nunta Mielului, potrivit viziunii lui Ioan (Apocalipsa 19.7.) „Nunta Mielului a

venit şi soţia Lui s-a pregătit." El însuşi o prezintă pentru Sine ca pe o Adunare sfântă şi fără
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pată. Ce zi va fi aceasta, chiar şi pentru cer, care din veşnicie e obişnuit să privească gloria!

Însă aceasta va fi o glorie nouă, gloria nunţii Mielului! Aşa cum mireasa este privită la dreapta

mirelui ei, la dreapta soţului ei, tot aşa Adunarea va fi văzută în legătura ei cu Hristos, în acele

zile de glorie minunată, copleşitoare.

După masa de nuntă, Domnul, „ultimul Adam", va porni la drum ca, împreună cu

preaiubita lui „Eva", sfinţii glorificaţi şi oştirea îngerilor să Se arate în glorie şi să ia în

stăpânire pământul. Între „venirea" Sa şi „arătarea" Sa, dragostea lui Dumnezeu va fi totuşi

activă, ca să adune pe ai Săi, şi pământul va fi copt pentru judecată. Când Adunarea va fi

părăsit scena mărturiei şi biserica de nume va fi lepădată pentru totdeauna, Duhul lui

Dumnezeu va începe să lucreze în rămăşiţa iudaică. Ca misionari ai noii mărturii, aceştia vor

începe să predice „Evanghelia veşnică" acelora care vor locui pe pământ, fiecărei seminţii,

fiecărei limbi, fiecărui popor şi fiecărei naţiuni. La judecata celor vii" (Matei 25), decizia se va

lua în funcţie de rezultatele acestei activităţi misionare. In Apocalipsa 7 ne este arătată

mulţimea de popoare dintre iudei şi naţiuni, care au fost mântuiţi prin „Evanghelia veşnică",

prin vestirea „fraţilor" iudei ai Domnului. Dar, în timp ce dragostea lui Dumnezeu este activă

în felul acesta şi puterea Duhului se face cunoscută, Satan îşi adună toate puterile şi scoate

toate forţele sale de luptă, ca să corupă tot pământul şi să conteste stăpânirea lui de către Unsul

Domnului, însă ora judecăţii lor va veni.

„Apoi am văzut cerul deschis", spune apostolul, „şi iată un cal alb. Cel ce stătea pe el Se

numeşte „Cel Credincios" şi „Cel Adevărat" şi El judecă şi Se luptă cu dreptate." (Apocalipsa

19.) Domnul este gata să coboare. Cerul este deschis. Însă El nu vine singur. Oştirile de război

ale cerului îl urmează. El vine ca să Se răzbune pe aceia care n-au crezut pe Dumnezeu, şi pe

cei ce n-au ascultat de Evanghelia Domnului nostru Isus Hristos. „El va lovi pământul cu

toiagul gurii Lui şi va omorî pe cel rău cu suflarea buzelor Lui." (Isaia 11.4.) Creştinătatea

decăzută si iudeii care s-au întors în necredinţă în tara lor si acolo au încheiat legământ cu

Antichrist vor fi în mod deosebit obiectele judecăţii, însă o rămăşiţă din Israel va fi mântuită.

După ce Locurile cereşti vor fi curăţite de Satan şi de îngerii lui, pământul eliberat de

stăpânitorii lui răi, fiara şi profetul mincinos vor fi aruncaţi în iazul de foc, Satan legat în

adânc, întreaga scenă curăţită prin judecată şi victoria va fi deplină - Domnul va prelua

îm-părăţia Sa. „împărăţia lumii a ajuns a Domnului nostru şi a Hristosului Său. Şi El va

împărăţi în vecii vecilor." (Apocalipsa 11.15.) Rămăşiţa cruţată a lui Israel şi rămăşiţa dintre

naţiuni, care au su-pravieţuit judecăţilor îngrozitoare, vor alcătui împreună cu urmaşii lor

populaţia pământului în timpul împărăţiei de o mie de ani, în timp ce Biserica cu Hristos,
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Capul şi Mirele ei, vor domni în gloria cerească. „Fericiţi şi sfinţi simt cei ce au parte de întâia

înviere! Asupra lor a doua moarte nu are nici o putere; ci vor fi preoţi ai lui Dumnezeu şi ai lui

Hristos şi vor împărăţi cu El o mie de ani." (Apocalipsa 20.6.)

Starea trecută si prezentă a Bisericii mărturisitoare
Nu putem mulţumi îndeajuns Domnului pentru faptul că prin Duhul Său a reîmprospătat

nădejdea binecuvântată a venirii Sale şi în aceste ultime zile ea ocupă un loc aşa de important

în învăţătura alor Săi. Dacă acest adevăr este trecut cu vederea, atun-ci numai o parte a

Cuvântului lui Dumnezeu poate fi înţeleasă corect. De exemplu, prima înviere şi domnia lui

Hristos cu sfinţii glorificaţi în timpul împărăţiei de o mie de ani şi-ar pierde sensul. Mai înainte

era părerea general răspândită, că venirea Domnului va avea loc la sfârşitul, şi nu la începutul

împărăţiei de o mie de ani. Interpretarea era - şi este probabil şi astăzi - că lumea sau popoarele

păgâne se vor converti prin Evanghelie şi că după accea „tot Israelul" va fi mântuit. Apoi va

urma o împărăţie a păcii duhovniceşti, înainte ca să vină Domnul. Prin toate acestea, însă, este

trecut cu vederea planul lui Dumnezeu referitor la Adunare, care este chemată afară dintre

iudei si naţiuni. Nu putem fi îndeajuns de zeloşi în răspândirea Evan-gheliei, pentru că

misiunea este: „Predicaţi evan-ghelia la orice făptură." (Marcu 16.15.) însă orice convertire

este o adăugare la Adunare, care va fi răpită în cer înaintea împărăţiei de o mie de ani.

Ce ar trebui să aştepte credinciosul din timpul nostru, dacă, aşa cum s-a spus deseori,

Hristos va reveni pe pământ abia la sfârşitul unui timp de binecuvântare de o mie de ani? In

mod clar, nimic altceva decât moartea, ca sfârşit al căilor vieţii sale, odihna trupului său în

mormânt, în timp ce se împlinesc evenimentele amintite mai înainte şi pământul serbează

marele său jubileu. Ce perspec-tivă tristă pentru adevărata Mireasă, iubita Mirelui ceresc!

Sufletele celor credincioşi ar fi într-adevăr la Hristos, trupurile lor însă în întunecimea

mormântului, în timp ce întreg pământul ar fi plin de bucurie sub aşa-numitul sceptru

„duhovnicesc" al Domnului! Orice credincios adevărat ar trebui să respingă o asemenea teorie

ca fiind în totală opoziţie cu Scriptura. în loc să aştepte moartea şi o perioadă intermediară de

o mie de ani până când va veni Domnul, cel credincios priveşte spre El ca aşteptarea

mângâietoare şi sprijinitoare a vieţii sale zilnice. Rezultatul de preţ al întoarcerii la Dumnezeu

este aşteptarea Domnului din cer, dacă cel convertit nu a fost orbit de învătături false.

Când Domnul va reveni, Adunarea II va întâlni pe nori în văzduh. Ea va fi introdusă în

bucuria cerească a nunţii Mielului şi a binecuvântărilor veşnice ale Casei Tatălui. Urmează

apoi, după ce judecata a curăţit scena pământului, gloria împă-răţiei păcii. Tot ceea ce
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psalmiştii au cântat şi profeţii au prezis despre binecuvântările pămân-tului din acel timp

fericit, se vor împlini pe deplin. Satan şi oştirea sa, îngerii căzuţi, au fost alungaţi din ceruri şi

de pe pământ, Hristos stăpâneşte, iar sfinţii înviaţi sunt asociaţi cu El în gloria Sa cerească şi în

gloria Sa pământească - acestea vor caracteriza perioada milenară, spre deosebire de

dispensaţiile dinainte. Atunci va începe ziua în care creaţia va triumfa înaintea Domnului,

într-o bucurie şi fericire fără margini, aşa cum s-a spus de atâtea ori în Vechiul Testament.

„Domnul împărăţeşte! Să se înveselească pământul şi să se bucure insulele cele multe! Munţii

s-au topit ca ceara înaintea Domnului, înaintea Domnului întregului pământ... Să bată din

palme râurile şi să cânte de bucurie toţi munţii, înaintea Domnului! Căci El vine să judece

pământul. El va judeca lumea cu dreptate şi popoarele cu nepărtinire." (Psalmii 97 şi 98.)

O frumuseţe de nedescris se arată în cântările fericirii triumfătoare, pe buzele profeţilor

Vechiului Testament care descriu această zi a bucuriei, întreaga natură este chemată să se

armonizeze cu corul bucuriei universului. Deşertul şi ţara fără apă se vor bucura, pustietatea se

va înveseli şi va înflori ca trandafirul. în pustie vor ţâşni ape şi în deşert torenţi. Munţii vor

picura vin nou, şi dealurile vor face să curgă lapte şi miere. Animalele sălbatice ale pământului,

dezbrăcate de sălbăticia lor, vor deveni blânde şi liniştite, ca un miel; războiul şi cearta vor

înceta între fiii oamenilor. Dumnezeu va schimba istoria oamenilor; El va schimba întristarea

în bucurie, va vindeca suferinţa; El va încununa pe oameni cu sănătate, pace şi bunăstare şi

bucuria se va răspândi în toată creaţia restaurată, potrivit demnităţii Fiului Său iubit. In acea zi

se va vedea şi se va recunoaşte că singura temelie a gloriei şi binecuvântărilor împărăţiei de o

mie de ani o constituie crucea Domnului (Coloseni 1.20; Isaia 11; Psalmul 72).

Marele tron alb
Nimic nu poate fi mai umilitor pentru om, decât ceea ce vedem la sfârşitul împărăţiei păcii.

Dumnezeu va arăta că nici chiar o mie de ani de fericire şi de glorie arătate clar nu pot

schimba inima omului, fără harul Său mântuitor. În momentul când Satan este iarăşi liber si îsi

exercită din nou puterea, partea neconvertită dintre naţiunile pă-gâne va fi dusă în rătăcire. El

o adună pentru revoltă, însă de la Dumnezeu din cer cade foc asupra lor şi sunt mistuiţi.

Aceasta ne conduce la scena finală a istoriei omenirii - judecata veşnică. „Şi am văzut", scrie

Ioan, „un scaun de domnie mare şi alb şi pe Cel ce şedea pe el. Pământul şi cerul au fugit

dinaintea Lui şi nu s-a mai găsit loc pentru ele." N-ar trebui să fie greu pentru cititor să facă

deosebire între această judecată de la urmă şi judecata naţiunilor vii din Matei 25. Când

Domnul va reveni la începutul împărăţiei de o mie de ani, va începe pentru pământ, sub
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domnia Sa, un timp de binecuvântări generale. Însă nu despre aceasta este vorba aici, ci despre

învierea şi judecata morţilor, a celor răi, după terminarea împărăţiei păcii. Ideea larg

răspândită, că Hristos nu va părăsi cerul înainte de sfârşitul împărăţiei şi că atunci va avea loc

o înviere generală şi o judecată generală a celor drepţi şi a celor nedrepţi, nu-şi găseşte nici cea

mai mică întemeiere în Sfânta Scriptură; şi nu numai atât, dar ea este în directă opoziţie cu

învăţătura creştină şi cu planurile lui Dumnezeu în Hristos.

La începutul împărăţiei păcii, sfinţii înviaţi sunt văzuţi şezând pe tron împreună cu Hristos.

„Şi ei au trăit si au domnit cu Hristos o mie de ani." (Apocalipsa 20.4) Este timpul răsplătirii

lor publice, pentru serviciul lor sau pentru suferinţele lor pentru Hristos în timpul absenţei Sale.

„A venit timpul", spune profetul, „să răsplăteşti pe robii Tăi profeţii, pe sfinţi şi pe cei ce se

tem de Numele Tău, mici şi mari." (Apocalipsa 11.18) Pe marele tron alb însă este văzut

numai Hristos. Când însă este vorba de domnia asupra pământului în timpul împărăţiei de o

mie de ani, Domnul împarte această domnie cu sfinţii Săi. Acum însă este vorba de judecata

veşnică, şi aici acţionează El singur. Orice travestire va lipsi - nici o purpură, nici o mitră

episcopală, nici o cârjă episcopală sau manta a mărturiei exterioare, ca să acopere vina - acolo

fiecare va fi văzut în adevărata lui stare, cu toate păcatele lui, nici unul din ele nu va fi şters.

Toţi necredincioşii vor trebui să apară acolo. „Marea a dat înapoi pe morţii care erau în ea,

Moartea şi Locuinţa Morţilor au dat înapoi pe morţii care erau în ele. Fiecare a fost judecat

după faptele lui." (Apocalipsa 20.13.) Adâncurile, lumea nevăzută, toate trebuie să dea pe

sărmanii lor întemniţaţi, ca ei să primească, de pe buzele lui Isus Cel lepădat odinioară,

sentinţa lor definitivă.

Toţi sunt adunaţi acolo. Timpul a încetat, cerurile create şi pământul creat au dispărut; nu

se va mai vedea altceva, decât Marele Tron alb, în strălucirea lui orbitoare, şi pe el măreţia

glorioasă a Fiului Omului.

Sentinţa îngrozitoare, rostită în tăcere adâncă a acelei scene solemne, lasă pe cei nelegiuiţi

să se scufunde într-o condamnare lipsită de orice speranţă. Însă gloria şi frumuseţea

Mântuitorului Isus, pe care ei le-au sfidat atunci când încă exista timp, şi miliardele de sfinţi

fericiţi care-L înconjoară - nu vor fi uitate şi nu vor fi uitaţi în veci. Aşa se încheie istoria

omenirii şi cu ea evenimentele tim-pului. Veşnicia începe. Cei răi sunt judecaţi, cei drepţi sunt

introduşi în binecuvântări şi toate căile lui Dumnezeu sunt îndreptăţite în veci. „De aceea şi

Dumnezeu L-a înălţat (pe Isus Cel aşa de dis-preţuit odinioară) foarte sus şi I-a dat Numele

care este mai presus de orice nume, pentru ca în Numele lui Isus să se plece orice genunchi al

celor din ceruri, de pe pământ şi de sub pământ, şi orice limbă să mărturisească, spre gloria lui
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Dumnezeu Tatăl, că Isus Hristos este Domn." (Filipeni 2.9-11.)

După ce toate acestea au loc, dragostea lui Dumnezeu pregăteşte ceruri noi şi un pământ

nou ca reşedinţă a celor răscumpăraţi, şi Dumnezeu însuşi coboară, ca să locuiască la ei. „Iată,

cortul lui Dumnezeu este cu oamenii! El va locui cu ei si ei vor fi poporul Lui şi Dumnezeu

însuşi va fi cu ei, Dumnezeul lor." (Apocalipsa 21.1-7.)

Cuvânt de încheiere
(de G.C. Willis, 1963)

Expunerile de mai înainte au fost scrise cu mai bine de 80 de ani în urmă. Cu ruşine şi

tristeţe privim înapoi la timpul scurs până acum: asemănarea cu lumea, certurile şi despărţirile

au găsit între timp intrare liberă între aşa numiţii „fraţi", încât nu putem decât să luăm un loc

alături de Daniel şi împreună cu el să ne rugăm şi să mărturisim: „Noi am păcătuit, am comis

nelegiuire, am făcut ce este rău, n-am ascultat de slujitorii Tăi. A Ta, Doamne, este dreptatea,

iar nouă ni se cuvine astăzi să ni se umple faţa de ruşine, de ceea ce este în aceste zile. O,

Doamne! nouă ni se cuvine să ni se umple faţa de ruşine, pentru că am păcătuit împotriva Ta.

La Domnul Dumnezeul nostru sunt îndurările şi iertările, căci împotriva Lui ne-am răzvrătit!

Ascultă, dar, acum, Dumnezeul nostru, rugăciunea şi cererile robului Tău şi, din dragoste

pentru Domnul, fă să strălucească Faţa Ta peste poporul Tău! Căci nu din cauza dreptăţii

noastre Iţi aducem noi cererile noastre, ci pentru îndurările Tale cele mari. Ascultă, Doamne!

Iartă, Doamne! Ia aminte, Doamne! Lucrează şi nu amâna, din dra-goste pentru Tine,

Dumnezeul meu! Căci poporul Tău este numit cu Numele Tău." (Daniel 9.)

Cel care a prelucrat noua ediţie a acestei cărţi doreşte în încheiere să adreseze un cuvânt de

atenţionare. Prin veghere şi rugăciune, poporul lui Dumnezeu trebuie să se ferească de lume si

de asemănarea cu lumea. Ştim că este greu să mergi înainte pe cărarea pe care eşti respins, în

afara lumii, însă aceasta este singura cale trasată pentru sfinţii lui Dumnezeu „Ei nu sunt din

lume, aşa cum Eu nu sunt din lume." (Ioan 17.) Moartea, învierea şi înălţarea la cer au

despărţit pe Hristos de lume, şi aceasta este măsura despărţirii şi responsabilităţii celor

credincioşi. Aceasta este ceea ce uităm aşa de uşor şi pierdem din ochi în nenumăratele

evenimente ale vieţii de toate zilele. Cel credincios este una cu Hristos, unit cu El în gloria

cerească, deşi umblă încă pe pământ şi trebuie să-şi implinească silitor şi cu credincioşie toate

datoriile sale, pentru Domnul. Şi ca să trăim aşa, bucurându-ne de cetătenia noastră cerească,

avem nevoie de veghere şi de rugăciune în părtăşie cu Domnul. Greutatea si încercarea constă

în păstrarea acestui loc al despărţirii şi al respingerii, pe care Domnul nostru scump l-a arătat
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aşa de clar în rugăciunea Sa adresată Tatălui. Dacă El ne dă locul respingerii Sale pe pământ,

El ne dă totodată propriul Său loc al primirii în cer. Dacă ne bucurăm de acesta din urmă,

atunci nu este greu să ocupăm locul despărţirii şi al respingerii.

După ce acestea au fost spuse clar, putem să ne reîntoarcem în Locul Preasfânt, ca să

înălţăm rugăciuni pentru toţi care iubesc pe Domnul, oricare ar fi numele pe care-l poartă aici

pe pământ. Ne simţim constrânşi să le strigăm: „Fiţi una! Rugaţi-vă neîncetat! Uniţi-vă pentru

rugăciuni în deplina încredere a dragostei frăţeşti!" Şi dorim să mai adăugăm ceva, şi anume

din adâncul inimii, în limbajul seriozităţii îndemnului apostolului:

„Vă îndemn, dar, fraţilor, pentru îndurările lui Dumnezeu, să aduceţi trupurile voastre ca o

jertfă vie, sfântă, plăcută lui Dumnezeu; aceasta este slujirea voastră înţeleaptă. Să nu vă

conformaţi veacului acestuia, ci să fiţi transformaţi, prin înnoirea minţii voastre, ca să puteţi

înţelege care este voia lui Dumnezeu, cea bună, plăcută şi desăvârşită." (Romani 12.1-2.)
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Capitolul VIII

Biserica (Adunarea) lui Dumnezeu

Activitatea practică a Adunării

Profeţia

Cele trei domenii ale gloriei lui Hristos

Iudeii

Păgânii

Adunarea lui Dumnezeu

Verfirea Domnului şi răpirea sfinţilor

Capitolul IX

Împărăţia de o mie de ani a păcii

Starea trecută şi prezentă a Bisericii mărturisitoare

Marele tron alb

Cuvânt de încheiere (de G.C. Willis)
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